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O D OGLEJA 
DO GORICE

7 Prav na  dan ašn ji elan pade 250-let- 
n ica  ustanovitve  goriške  nadškofije, ko  

je  papež B ened ik t XIV. z  bu lo  In ju n c ta  no- 
bis u k in i l  og le jski p a tr ia rh a t o z irom a  u s tan ov il novo  
n a d ško fijo  v G oric i, k a r  ve lja  tu d i za  u s tan ov ite v  
nadškofije  v Vidmu. S tem se za  nas v b istvu začenja  
novo zgodovinsko poglavje, k i  ne sam o v cerkvenem  
o k v iru  sp rem in ja  lice našega ozem lja.

P a tr ia rh a t je  gotovo zelo ča s titljiva  cerkvena ins ti
tu c ija  skupno seveda s p a tr ia rh o v im  dostojanstvom. 
Danes im a m o  v la t in s k i C erkvi le n eka j večjih nad
š k o fij s tem naslovom. V  E vrop i velja to za p a tr ia rh a  v 
Benetkah in  v L izb o n i na  Portugalskem. Sicer p a  je  
la t in s k i p a tr ia rh  danes še v Jeruza lem u. Im a m o  p a  v 
vzhodn i k a to liš k i C erkvi še razne večje samostojne p a 
tr ia rh a te  ( Bagdad), ta naslov p a  je  še n a jb o lj pom em 
ben v p ra vo s la vn ih  Cerkvah.

V rn im o  se v Oglej. Tu je  s ta ro d a v n i p a tr ia rh a t  ob
s ta ja l dobro  tisočletje. N jegov sedež p a  se je  kasneje  
prece j selil, tako  v Gradež, Čedad in  Videm, k je r  je  
tu d i v p r v i  p o lo v ic i 18. sto letja  prenehal. A vs tr ijs k i del 
je  p revze la  goriška , beneškega p a  v idem ska nadško
f i ja .  M ed n a jb o lj s la v n im i p a t r ia r h i  v Ogleju so b i l i  
sv. Pavlin , Popon in  B ertrand . S tem se konču je  dolgo  
sto letno in  s lavno  obdobje cerkvene zgodovine  v na 
šem obm očju.

Kdo so b i l i  g o r iš k i n ad ško f je  - m e tro p o liti? N a j j i h  
tu  n a jp re j naštejemo. To so b il i  g ro f  K a re l M ih a e l A t
te m s ,  g r o f  R u d o lf  E d lin g , g r o f  F it ip  In z a g h i ( le  
gradiščanski škof), Jože f Walland, Fran K sa ve rij Lu- 
schin, A n d re j Gollm ayr, A lo jz ij Zorn, kard. Ja kob  Mis- 
sia, A ndre jJordan, Frančišek B o rg ia  Sedej, K a re l M ar- 
8 °tti, kapuc in  H ija c in t Am brosi, A n d re j Pangrazio, Pe
te r Cocolin, m in o r it  A n ton  V ita l B om m arco  in  sedaj 
D in o  De A n ton i. To je  vrsta nadpastirjev  ra z ličn ih  na 
rodnosti, je z ika , duhovn iškega stanu, k u ltu re  in  seve
da lastnega g ledan ja  na  nadškofijsko  vlogo. Po n a ro 
dnosti so b i l i  v več in i Slovenci a l i  p a  mešano nemško- 
slovenskega porekla .

G oriška n adško fija  je  danes ostala pom em bno cer
kveno središče oz. cerkvena p o k ra jin a  z  m etropo litom  
na čelu. Nekoč je  im e l g o r iš k i n ad ško f naslov ilirskega  
m etropo lita  in  njegova ju r is d ik c ija  je  b ila  zelo obsež
na, vse tja  do Istre in  K va rnem , na  severu oz. zahodu  
p a  p ra v  tako. Ne pozab im o, da je  v p rv ih  časih p o d  
oblast goriškega nadškofa  m e tropo lita  spadala celo 
ško fija  Como v L o m b a rd iji ob znanem  isto im enskem  
jezeru . Danes p a  je  v tem o k v iru  osta l p o d  n jo  k o t su- 
fra g a n  ed ino  še trža šk i škof.

K a j p a  im a  G orica tako  zan im ivega  in  priv lačnega  
tu d i v cerkvenem o k i 'iru?N adškofijsk i sedež je  k o t eden 
g lavn ih  naslednikov oglejskega p a tr ia rh a ta  pom em ben  
tu d i v širšem hum anem  in  duhovnem  oziru, s t r a n  2

A N D R E )  B R A T U Ž

L jub im  jih ,  te preproste besede 
naših kretskih kmetov, 

lju b im  jih ,  o bo lj j ih  lju b im  
od vas, meščanskih poetov.

K a ko r da v id im  k ra jin o  jasno  
nad tiho  zeleno dolino, 

ka k o r da v id im  skale in  bore, 
k i s traž ijo  to dolino.

L jub im  jih ,  n jih  ostro tiš ino;
k a k o r raskava roka  

vab ijo  zopet in  zopet me tja, 
izgubljenega otroka...

S R E Č K O  K O S O V E L ,  P R E P R O S T E  B E S E D E

K U LT U R E N  PRO TEST "M O J A  PESEM JE M O J O B R A Z "  V T R Ž A Š K E M  LJU D S K E M  V RTU

S PESMIJO IN KULTURO V SRCU!
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JURIJ PALJK

V Ljudskem vrtu  v Trstu je 
bila v soboto, 13. t.m ., dvo je
zična kultu rna prireditev z na
slovom  M oja pesem je  m o j 
obraz, na kateri smo številni 
Slovenci in Ita lijan i s ku ltu r
n im  program om  pro testira li 
p ro ti o sk ru n itv i spom en ika 
Srečka Kosovela v Ljudskem 
parku pred tednom  dni.

Če se je kdo pred samim 
začetkom prireditve še bal, da 
se nas bo v sred išču Trsta 
zbra lo  prem alo, mu je b ilo  ta
koj jasno , da bo p rire d ite v  
spet ena tis tih , ki se jih  bom o 
še do lgo  spom in ja li. Tako je  
tud i bilo, saj smo Slovenci po
novno  dokaza li, da znam o 
skupaj nastop iti, ko gre za b i
stvene stvari, da znam o sku
paj in predvsem pa enotno iz
priča ti svojo zavezanost ku l
tu ri in tis ti sredozemski š iri
ni, ki označuje našo om iko  in 
seveda tud i Trst sam, ali, reče
no bo lj pravilno: bi ga m ora
la označevati.

In vsakdo, ki je  v soboto 
z ju tra j prišel v Ljudski v r t  v
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F O T O  K RO M A

Trst, je  lahko sam videl, da je 
šlo za ljudsko zborovanje, na 
katerem smo Slovenci opozo
rili mestne oblasti, da smo tu 
di m i, Slovenci, v Trstu in zato 
zahtevam o, naj nas in naše 
sim bole spoštuje jo, kot sami 
spoštujem o sim bole drug ih, 
ker vemo, da smo sami del šir
še, na jprej tržaške in sloven- 

! ske, nato srednjeevropske in

potem še svetovne kulture za
hodnega razvitega sveta, ti- 

! stega sveta, o katerem  je p i
sal in vanj verjel naš Srečko 
Kosovel.

Prav je , da nas je  b ilo  to 
liko  v Ljudskem  vrtu , in prav 
je, da sm o se s kratko, a vse
bine po lno  ku ltu rn o  p rire d i
tv ijo  p o k lo n ili Srečku Koso
velu in slovenski besedi, kot

PREDSTAVITEV PUBLIKACIJE O SLO V E N C IH  V G O R IC I

NAŠA GORIZA 1001-2001
M in u lo  sredo, 10. t.m ., so 

v sejni dvorani občinske upra
ve v G oric i predstavili kn jigo 
Goriza 1001-2001, Slovenci v 
Gorici, G li sloveni d i Gorizia, 
ki jo  je  izda la  K onzu lta  za 
vprašanja mestne manjšinske 
skupnosti pri goriški občin i, 
založil pa Slovenski razisko
valni in š titu t SLORI.

Na dobro obiskani prired i
tvi v stavbi goriške občine je 
najprej zapel mladinski pevski 
zbo r Slovenskega centra za 
glasbeno vzgojo Emil Komel 
pod vodstvom Damjane Čev- 
dek, nakar so na dvo jezičn i 
predstavitvi knjige spregovo
rili člani slovenske konzulte v 
G o ric i in tu d i u re d n ik i p o 
m embne knjige o večstoletni 
slovenski prisotnosti v mestu.

Predsednik slovenske kon
zulte v G orici dr. Damjan Pau
lin je  po pozdravu prof. Luča
ne Budal povedal, da so imeli

F O T O  BI MBACA

v načrtu izdati podobno knjigo 
že pred veliko leti, a se je gori
ška občinska uprava odločila 
za izdajo šele ob tisočletnici 
prve omembe Gorice, ki je  bila 
lansko leto in je tud i zato po
membna knjiga kot nalašč za

zaključek praznovanj tisočlet
nice mesta. Zato tudi tak na
slov knjige, saj je  Goriza dobe
sedna prva omemba goriške
ga mesta v dariln i pogodbi O- 
tona III. izpred tisoč let. Dr. 
Damjan Paulin je  še povedal,

Komisija zgodovinarjev

V Gradišču kritično 
o delu slovensko- 
italijanske komisije 
zgodovinarjev.

(stran 7)
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je  tud i prav, da sm o na glas 
povedali, da v Trstu sm o in 
bom o ostali, pa čeprav bi nas 
nekateri na jra je  na jpre j po
tisn ili za z idove slovenskega 
D ija š k e g a  d o m a  s k ip o m  
Srečka Kosovela vred in nas 
nato seveda še posla li po h i
trem  postopku  čez državno 
m ejo.
■ STRAN 16

da sta izid knjige o Gorici o- 
m ogočili tudi krovni organiza
ciji Slovencev v Ita liji, Svet slo
venskih organizacij in Sloven
ska kulturno gospodarska zve
za, finančno pa je pom agal 
tud i Urad za Slovence po sve
tu in v zamejstvu pri M in istr
stvu za zunanje zadeve Repu
blike Slovenije v Ljubljani.

O  knjig i Goriza 1001-2001 
je  nato spregovoril urednik in 
tu d i pisec enega od esejev 
prof. A ldo Rupel, ki je  pove
dal, da so se pri slovenski kon- 
zu lti o d lo č ili za dvo jez ično  
kn jigo  o slovenski prisotnosti 
v G oric i, da pa so zavestno 
dodali tud i povzetke v furlan
skem in nemškem jeziku, vseh 
jez ik ih  goriškega mesta torej, 
in seveda tud i v angleškem 
zaradi m ednarodnega pom e
na knjige, ki hoče b iti trajen 
doprinos k slovenski prisotno
sti v G orici.

Knjiga je bila natisnjena v 
slovenski tiskarni v Gorici Gra- 
fica Goriziana, oblikoval jo  je 
Ad W ork Studio sas iz Gorice.
— ...I— ... |UP /  STRAN 6

i B reda Susič /  p o g o v o r
["KLJUB O G O RČENJU JE BIL DANES LEP D A N !"_________
I g o r iš k i  n a d š k o f  m sgr.  D in o  D e  A n io n i  
I 250-LETNICA KRŠČANSKEGA O ZNANJEVANJA_________

I Iva Korš ič
I PREMIERA SSG /  TEM A N POGLED V G LO B O Č IN E DUŠE
i M a r ja n  D ro b e ž
I PREPRIČEVANJE JAVNOSTI ZA  P R ID R U ŽITE V  NATU__
I D a n i je l  D e ve ta k  
I JAKO STARA VAS...
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NA RAZPRAVI O 
OSEBNIH IZKAZNICAH 

V DRŽAVNEM SVETU BO 
BRUGGER ZASTOPAL SSk

V kratkem naj bi v Državnem 
svetu v Rimu prišlo do razprave 
o umestnosti t.i. Scajolovega od
loka v zvezi z osebnimi izkazni
cami v Dolini, Devinu-Nabreži- 
ni, Zgoniku in na Repentabru. 
Kot znano, je italijanski notranji 
m inister Claudio Scajola pred 
časom izdal odlok, ki dopušča 
možnost izdajanja enojezičnih 
oz. italijanskih osebnih izkaznic 
v omenjenih občinah, v katerih 
so v veljavi edinole dvojezične, 
italijansko-slovenske izkaznice. 
O dlok je do 22. maja zamrzni
lo Deželno upravno sodišče Fur- 
lanije-Julijske krajine, ki je ugo
dilo prizivu Slovenske skupno
sti. 22. maja bi moralo DUS raz
pravljati in dokončno odločiti o 
tem vprašanju, med tem časom 
pa sta se italijansko notranje mi
nistrstvo in tržaška prefektura 
pritožila na Državni svet proti 
odločitvi upravnega sodišča.

Državni svet bi moral o vp
rašanju osebnih izkaznic, kot že 
rečeno, razpravljati v kratkem, 
prejšnji teden pa se je izvedelo, 
da bo v tem okviru stališča SSk 
zastopal državni poslanec Juž- 
notirolske ljudske stranke (SVP) 
Siegfrid Brugger. Ta je namreč 
podpisal spomenico, ki jo  bo slo
venska stranka predložila na ob
ravnavi v Državnem svetu, s tem 
pa je še dodatno potrdil bližino 
in sodelovanje, ki ga vežeta na 
SSk oz. sodelovanje, ki obstaja 
med slovensko stranko in SVP.

5 7. STRANI

O D  OGLEJA
Sam Oglej pa je še danes v 

goriški nadškofiji. V Gorici so se 
vedno stikale narodnosti, pre
pletali so se jeziki. Že prvi nad
škof K. M. Attems je znan po 
tem, da je vsem svojim vernikom 
vedno pridigal v njih jeziku (Slo
vencem, Furlanom, Italijanom, 
Nemcem). To seje bolj ali manj 
ohranilo tudi danes. V Gorici je 
že od dobe prvega nadškofa ob
stajalo znano centralno bogo
slovno semenišče, ki je kasneje 
preraslo v pravo teološko fakul
teto. Prvi nadškofje so itak vsi 
znali tudi naš jezik ali, kot že re
čeno, bili slovenskega rodu. Ta 
tradicija se je nato pretrgala ne
kje v sredi 20. stoletja, ko so zla
sti po prihodu Italije po prisil
nem odstopu zadnjega sloven
skega nadškofa F.B. Sedeja na
stopili izključno italijanski nad- 
pastirji.

Da bi to poslanstvo Gorica 
še nadalje ohranila, si gotovo 
vsi iz srca želimo.

N E P R IJE T N A  Z G O D O V IN S K A  D E D IŠ Č IN A

CESKA, EU IN BENEŠEVI 
ODLOKI

A LO JZ TUL

Češka je  skupno s Sloveni
jo , Madžarsko, Slovaško in Po
ljsko v prvi skupini držav, ki bi 
m orale b iti sprejete v Evrop
sko unijo  v p rihodn jih  dveh le
tih, tako da bi lahko sodelova
le že na prihodnjih  volitvah za 
evropski parlam ent leta 2004. 
Tudi zadevna pogajanja so že 
precej napredovala, kar stalno 
zatrju je jo  razni evropski pred
stavniki. O d časa do časa pa 
se pojavlja jo pom isleki, češ da 
bi nekatere od om enjenih kan
d ida tk m orale še prej uskladi
ti svojo notranjo pravno uredi
tev, ki izvira iz m edvojnega ali 
povojnega časa. Tako, recimo, 
do ločeni po litičn i krog i v Av
striji zahtevajo, da m ora Slo
ve n ija  o d p ra v it i t . i .  sk lepe 
AVNO -ja iz leta 1944 o podr- 
žavljen ju im etja  državljanov 
tre tjega rajha in vo jn ih  z loč in 
cev. P redstavniki begunskih 
organizacij sudetskih Nemcev 
pa pritiska jo  na evropske kro
ge, naj od Češke zahtevajo pre
klic t.i. Beneševih od lokov iz 
1944 in 1945 o izselitvi^ nem 
škega prebivalstva iz Češko
slovaške in odvzem u njihove
ga p re m ože n ja , p re de n  jo  
sprejm ejo v Evropsko unijo.

Pogle jm o, za kaj pravza
prav gre, upoštevajoč namreč 
"g roz ljive  izkušnje, ki so jih  
im eli Čehi in Slovaki s pripad
n ik i nem ške in m adžarske  
manjšine, kateri so postali u- 
bogljivo orod je pri nacistični 
uničevalni po litik i zoper češki 
in slovaški na rod ", je  v lada 
sprejela ukrepe, ki so predvi
deli podelitev češkoslovaške
ga državljanstva le do ločenim  
osebam nemške in madžarske 
narodnosti. Vsi d rug i so osta
li brez državljanstva oz. izgu
b ili češkoslovaško državljan
stvo. Poseben dekret govori o 
odvzem u prem oženja Nem 
cem na Češkoslovaškem. D o
ločili so jim , kaj lahko vzamejo 
s seboj. Vse d ru g o  n jihovo  
prem oženje bo uporab ljeno 
za povrn itev  škode, ki jo  je 
Češkoslovaški rep ub lik i po 
vzročila nacistična Nemčija. V 
pe tih  le tih  m ora jo  zapus titi 
češkoslovaško ozemlje.

Na tem elju om enjenih uk
repov je  po drugi svetovni voj
ni m ora lo  zapus titi ozem lje  
obnovljene Češkoslovaške ok
rog tri m ilijone Nemcev. Pojav

odraža splošno povo jno  vz
dušje do nemško govorečega 
(m anjšinskega) prebivalstva 
tud i iz vzhodnih in jugovzhod
nih evropskih držav. Računa
jo , da je  b ilo  v duhu tedanjega 
časa pregnanih več kot dva
na jst m ilijo n o v  p ripa dn ikov  
nemške narodnosti iz Poljske, 
Češkoslovaške, M adžarske, 
Jugoslavije, Romunije, Bolga
rije, Sovjetske zveze in ba lt
skih držav.

Nem čija in Češka sta leta 
1996 s posebno dvostransko 
spravno izjavo vzeli na znanje, 
kar se je  med vo jno in po njej 
d o ga ja lo  m ed njim a, te r se 
od ločili, da zadevnih dogajanj 
ne bosta pogrevali, temveč jih  
prepustili zgodovini. S tem  de
janjem  sta m nogim  drugim  dr
žavam pokazali zgled p o lit i
čne in državniške zrelosti.

Stališče Evropske unije do 
Beneševih odlokov je  stvarno, 
kar je  prišlo do izraza med ob i
skom evropskega komisarja za 
širitev Verheugna (na sliki) pre
tekli teden v Pragi, kjer je  po 
srečanju s češkim prem ieram  
Zem anom  poudaril, da so de
kreti stvar preteklosti, in pojas
nil, da Evropska komisija dekre
tov ne obravnava kot predm et 
pogajanj med Češko in Unijo.

Češki prem ier Zeman in ev
ropski kom isar Verheugen pa 
sta v skupni izjavi nedvom no 
poudarila, da "se Češki pred 
vstopom  v Evropsko un ijo  ni 
treba odpovedati Beneševim 
dekretom , ker gre za povojne 
ukrepe, ki danes v svoji vsebi
ni in naravi n im ajo več zakon
skega vpliva na državljanstvo 
in lastninske pravice".

V Pragi so bili oč itno  zado
voljni s takšnim  stališčem Bru
slja, ki ne odp ira  težkih vpra
šanj, povezanih s koncem dru
ge svetovne vojne.
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V TOREK, 16. APRILA

ZAKAJ
SPLOSNA
STAVKA?
"Splošna stavka je politično 

orožje in nima nič skupnega z 
navadnimi sindikalnim i bo ji". 
Tako je milanski dnevnik Cor- 
riere della sera označil splošno 
stavko, ki so jo  proglasile vse 
tr i s in d ika ln e  zveze (CG IL, 
CISL in UIL) za torek, 16. t.m. 
Sindikati, kot znano, odločno 
naspro tu je jo  sprem em bi 18. 
člena delavskega statuta, po 
katerem delodajalec ne more 
odpustiti delavca brez uteme
ljenega razloga. Za vlado m i
nistrskega predsednika Berlu
sconija pa je sprememba tega 
člena ena bistvenih točk celot
ne reforme trga delovne sile, 
ki jo  je vlada predvidela v svo
jem  volilnem  program u in jo  
baje glasno zahtevajo tud i nje
ni partnerji v Evropski zvezi. 
Berlusconi je svojo namero po
novil tudi sredi prejšnjega ted
na, ko je nastopil na zborova
nju, ki ga je  v Parmi priredila 
Zveza italijanskih industrijcev. 
Tu je spet poudaril, da bo po 
splošni stavki 16. t.m. povabil 
predstavnike delavcev in delo
dajalcev na pogajanja o refor
mi trga delovne sile, prav tako 
pa je od ločno naglasil, da ne 
bo dovolil, da bi delo vlade za
radi sindikatov "ob tiča lo  v ka
ki m lakuži", saj ima vlada ne 
le pravico, tem več tud i do l
žnost, da izvaja program, s ka
terim  je nastopila na volitvah 
in ga je  odobrila  večina vo lil
nega zbora.

G lavni ta jn ik  CGIL Sergio 
Cofferati, ki mu m arsikdo na
poveduje vod ilno v logo tud i v 
po litik i, je  Berlusconiju že od
govo ril, da so s in d ika ti p r i
pravljeni sodelovati na poga
jan jih  z vlado, le če ta umak
ne predlog o sprem em bi 18. 
člena delavskega statuta. Za
nim ivo je, da tud i Zveza indu
strijcev ne mara novih social
nih napetosti in sporov.
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B L IŽ N J I V Z H O D

POVVELL POSREDUJE 
ZA MIR

BREDA SUSIC

Več kot sto mrtvih Palestin
cev v spopadih v Jeninu; nov kr
vavi atentat v Jeruzalemu; na
daljevanje obleganja bazilike 
Jezusovega rojstva v Betlehe
mu; spopadi na zasedenih ob
močjih in na izraelsko-libanon- 
ski meji; aretacija enega glav
nih palestinskih voditeljev, lea- 
derja Fataha na Zahodnem bre
gu, Marvana Bargutija; nada
ljevanje zasedbe palestinskih 
mest in izraelske vojaške proti
teroristične akcije; civilno prebi
valstvo brez vode, elektrike, 
zdravil in osnovnih dobrin. To 
je okvir dogajanja na Bližnjem 
vzhodu v zadnjem tednu dni.

K sreči je treba temu dodati 
diplomatsko misijo ameriškega 
državnega sekretarja Colina Po- 
vvella, ki se je srečal tako z izra
elskim premieram Sharonom in 
zunanjim ministrom Peresom, 
kot - po nekajurni odložitvi za
radi atentata v Jeruzalemu - s pa
lestinskim vodjo Arafatom. Re
snici na ljubo Povvell zaenkrat ni 
prišel do nikakršnega oprijemlji
vega rezultata, saj obe strani vz
trajata trdno na svojem: Izrael 
se ne bo umaknil iz zasedenih 
palestinskih mest in vasi, dokler 
ne bo vojska zaključila akcije 
proti palestinskim teroristom in 
aktivistom. Pri tem ni zalegel niti 
Bushev ukaz, naj se vojska takoj 
umakne. Arafat je pred obiskom 
Povvella eksplicitno in nepreklic
no obsodil vse vrste terorizma: 
to je bil pogoj, da se ameriški se
kretar sreča z njim. Vendar je 
rais med pogovori ponovil, da je 
pogoj za pravo prekinitev ognja 
popoln umik Izraela z zasedenih 
območij. Izraelske in palestinske 
zahteve torej niso uskladljive na 
noben način. Zato ameriškemu 
posredniku ni preostalo druge
ga, kot da se oprime edine pozi
tivne ponudbe, ki je prišla z izra
elske strani. Sharon je predlagal 
medkrajevno konferenco, na ka

tero bi bili vabljeni predstavniki 
vseh zmernih arabskih sosed, A- 
rafat pa bi se srečanja ne smel 
udeležiti. Izraelci se namreč ne 
nameravajo pogajati z njim, ker 
so mnenja, da je neposredno 
odgovoren za palestinski terori
zem. Reakcije na ta predlog niso 
bile povsem pozitivne: vodja pa
lestinske pogajalske skupine Ere- 
kat je odgovoril, da konferenca 
brez Arafata enostavno ni pojm
ljiva. Evropska in ruska diploma
cija pa sta se odzvali negativno, 
ker ju je Sharon izključil s sezna
ma možnih udeležencev. Ker pa 
je Arafat sam privolil v udeležbo 
Palestincev na konferenci, je Po
vvell dokazal svojo diplomatsko 
spretnost in zbral načelna privo
ljenja vseh strani tako, da je pre
dlagal, da bo konferenca na ra
vni zunanjih ministrov, ne pa vo
diteljev vlad. Tako bi bila izključi
tev Arafata opravičjiva, obenem 
pa bi to pomenilo, da bi se vrha 
ne smel udeležiti niti Sharon. Si
cer pa naj bi ta rešitev obveljala 
le za začetno fazo srečanja, do 
katerega bi lahko prišlo že čez 
šest tednov, in sicer nekje v ZDA.

Kljub vsem negativnim ve
stem (najhujše so ta teden prišle 
iz Jenina, kjer so predstavniki ti
ska, rdečega križa oz. rdečega 
polmeseca nekako potrdili po
kol, do katerega je prišlo med 
obleganjem mesta, čeprav se to
čnih številk žrtev še ne pozna), 
se vsi - tako ameriška diplomaci
ja kot predvsem Palestinci in sve
tovna javnost - nekako trudijo, 
da bi le izpostavili pozitivne do
sežke ameriške mirovne misije. 
Čeprav so ti dosežki žal minimal
ni, pa so trenutno res edino upa
nje za pomiritev. Predvsem pa 
vliva upanje ugotovitev, da je 
Bush vzel neposredno v roke si
tuacijo: Povvell bo namreč ostal 
na Bližnjem vzhodu še nekaj dni 
in se po obisku v Beirutu, Da
masku in Tel Avivu spet srečal s 
Sharonom in tudi z Arafatom.

POVEJMO N A  GLAS JANEZ POVSE

BETLEHEM NIKDAR NE BO OM AHNIL
Betlehem nikdar ne bo omahnil, o tem ne 

more b iti dvoma. V njem je  zaživelo večno ži
vljenje, v njem nenehno utripa večno sporočilo, 
ki se iz dneva v dan, iz stoletja v stoletje podarja 
ljudem. Vsem ljudem, kar jih  je  bilo, jih  je  in kar 
j ih  kdaj bo. Kako ho slej ko prej zmagala ljube
zen in bo sovraštvo odm rlo! Kako so vsi ljudje 
svetost, kot je  sveto življenje! Vsi ljudje, vsi naro
di, vsak prav vsak posameznik, vsi so enkratni, 
nepogrešljivi in rojeni, da pom agajo ustvariti 
lepši svet. Tako govori Betlehem in nobena stvar 
ga ne bo mogla nikdar v tem njegovem sporoči
lu utišati, Betlehem ne bo nikdar svojega spo
ročila preklical in zatajil, nikdar.

N ikdar ne ho prista l na razloge, zaradi kate
rih se človek dvigne zoper človeka. N ikdar ne 
ho pris ta l na razloge, zakaj človek izključuje  
drugega človeka. N ikdar ne bo prista l na razlo
ge, zakaj se človek ne more sporazumeti s sočlo
vekom. N ilkdar ne bo pris ta l na razloge, zakaj 
na j b i bila ljubezen do bližnjega tako neizmer
no težka in menda celo neuresničljiva. Betlehem 
ne ho nikdar pris ta l na razloge, zakaj na j ne hi 
bilo možno dogovarjanje. N ikdar ne bo prista l 
na razloge, da je  govorica sovraštva nujna in 
močnejša od ljubezni do bližnjega. N ikdar ne 
bo pris ta l na razloge, zakaj je  govorica sile edi
na, k i se zd i od  časa do časa v tem svetu sploh 
možna. N ikdar ne bo pris ta l na razloge, da je  
človek človeku nasprotnik, da je  človek človeku 
v neznosno breme. Nikdar ne bo prista l na razlo
ge, da so razlike v spolu, v narodu, v državi, v

civilizaciji in veri nevarnost in ogrožanje druge
ga. N ikdar ne bo prista l na razloge, da obstaja 
sploh kakšna govorica, k i h i bila za človeka in 
vse ljud i srečnejša, kot je  to le govorica ljubez
ni. Govorica ljubezni, k i n i n ikoli ja z  sam, am
pak je  sočlovek, je  m oj bližnji. Na tem odrešu
jočem  zakonu sto jijo  nebesa in svet ho obstal 
samo na njem, namreč na ljubezni, k i se prične  
tedaj, kadar živim  za sočloveka, za bližnjega, in 
to prav tistega, k i je  o d  mene na jbolj različen in 
na jbo lj drugačen.

Zato Betlehem nikdar ne bo omahnil, čeprav 
ho še tako bičan in napadan, preizkušan in pre
ziran. Betlehem nikdar ne ho omahnil, čeprav 
se bo zdelo, da je  poražen. N ikdar ne ho omah
nil, ker ne živ i zase, ampak za druge in ves čas 
neutrudno oznanja človeku in vsem ljudem, naj 
vendar prepoznam o p o t do svoje sreče. Naj to
rej opustim o vse svoje mržnje, vsa svoja prek
letstva. Betlehem nikdar ne ho omahnil, dokler 
ga človek končno ne bo vendar zaslišal in segel 
v roko drugemu človeku, ker prav to hoče Bet
lehem : da človek njegovo sporočilo prepozna, 
ga osvoji in uresniči, da se odloči za ljubezen, 
za mir, da se odloči za ljubezen in m ir prosto
voljno, odkrito  in iz srca, to hoče Betlehem. In 
dokler se človek za ljubezen in m ir ne ho zares 
in iskreno odločil, bo klical nase sovraštvo. K° 
pa bo sprejel vase vse ljud i kot dih svoje lastne 
sreče, bo odrešen, kot je  b ilo za večno obljub
ljeno prav v Betlehemu.
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P O G O V O R  Z N E K A T E R IM I U D E L E Ž E N C I S H O D A  V LJU D S K E M  V R TU

"KLJUB OGORČENJU JE BIL 
DANES LEP DAN!"

profesorji! Najprej je bilo mišljeno, da 
bodo p rired ili d ijaško zborovanje. 
Vendar ga potem niso, ker so vedeli, 
da bi se tako večina dijakov po poti 
ustavila po barčkih... Zato so profe
sorji odločili -  in vsi so se strinjali s 
tem - da nas spremijo, in tako je bilo, 
kot če bi šli na kako predstavo... Na 
vsak način, tudi če bi nas na manife
stacijo ne spremili, pač pa bi se sama 
odločala o tem, če priti ali ne, bi se 
odločila, da pridem. Če na manifesta
c ijo ne gremo mi, ne vem, kdo bi lah
ko šel. Nekatere moje prijateljice so 
rekle, da je vseeno, če one so ali jih ni. 
Jaz pa mislim, da, če bi vsi rekli tako, 
potem ne bi bilo nikogar. Zaskrblja 
me, ker je prišlo do tega vandalskega 
dejanja: v Trstu se je že zdelo, da se 
je situacija um irila, sedaj pa, ko je 
prišla desnica na oblast, to vandalsko 
dejanje ni bilo edina stvar, ki seje zgo
dila. Celo v pubu pri Borisu, kjer se 
zbiram o mladi, se je že za pust zgo
dilo, da so menda neki nestrpneži vr
gli m očno petardo... Vse to se mi ne 
zdi prav!"

V primeru oskrunitve Kosovelove
ga spomenika pa ni šlo za napad le 
na Slovence iz Trsta, pač pa na ce
lo tno zamejsko skupnost. To so po
trd ili tud i nekateri udeleženci m ani
festacije , ki so priš li z Goriškega. 
Med temi smo za kom entar prosili 
ANDREJA ČERNIČA, študenta no
vinarstva iz Doberdoba: "Udeležba 
je dobra. Prišlo je dosti več ljudi, kot 
sem pričakoval. Kot se pogostokrat 
zgodi, je b ilo predstavnikov goriške 
pokrajine manj, jaz pa sem prišel, ker 
mislim, da se to ne tiče samo Tržača
nov, n iti ne samo Slovencev. Tiče se 
širšega pojma, kot je svet kulture, svet 
poezije: to, da nekateri getizirajo kul
turo, ki prihaja iz določenih krogov - 
ne glede na to, s katere strani prihaja - 
je  po mojem vredno obsodbe. To, da 
se nekdo udeleži m anifestacije, je 
znak, da podpira odprtost ku ltu re 
naših krajev in priznanje kulturne ve
lič ine Srečka Kosovela, ki je  pesnik 
evropskega in svetovnega form ata ."

MITJA TRETJAK, študent m ultikul
turnih ved iz Križa: "Čeprav bi lahko 
to b ilo  samo osam ljeno vandalsko 
dejanje, se taki dogodki ponavljajo: 
zato ne morejo ostati vsi samo enkrat
na vandalska dejanja. M islim , da je 
prav, da smo kaj naredili, da smo dvi
gnili svoj glas, in vidim, da se je tukaj 
zbralo precej ljudi in to me veseli. Tudi 
mladih je zelo dosti, predvsem po za
slugi šol, ker so prišli vsi skupaj po pouku. 
To se mi tudi zdi lep trenutek državljan
ske vzgoje in tudi narodnostne vzgoje, 
ki v šoli včasih ne najde svojega prave
ga prostora."

O  oskrunitvi se v m inulih dneh ni 
govorilo samo v šolah, pač pa tud i na 
delovnih mestih, po domovih, v druš
tvih. Profesorica v pokoju SLAVICA 
BANDI iz Trsta je že teden pred ma
nifestacijo po zaključku Košutovega 

! večera v Peterlinovi dvorani izrazila 
| svoje ogorčenje na zelo učinkovit in 
pretresljiv način, ko je rekla: "N ajprej 
poderejo kip, potem pa... kdo ve?!? 
Začne se pri sim bolih...". Gospo Sla
vico smo seveda srečali tudi na tre
nutku zbranosti, ko je takole opisala 
svoje razpoloženje: "Sem zaprepade
na. Ogorčena. In delno - prav na dnu 

j  srca - se mi je utrnila misel, da je nav
sezadnje čudno, da se ni že prej zgo
dilo, ker smo vajeni, da je naš Trst 
popacan z raznimi napisi proti Slo
vencem, ki jih tako malomarno ime
nujejo "sciavi". In zato sem posebno 
zadovoljna, da je bil spomenik danes, 
ko je bil spet postavljen na svoje me
sto, počaščen s prim ernim i govori in 
z veliko prisotnostjo ljudi, da je bil 
počaščen s slovensko him no v Ljud
skem vrtu in da je Kosovelova pesem 
zazvenela v najbolj plemeniti obliki. 
Zato mislim, da je danes - kljub vse
mu ogorčenju, k ljub vsem težavam, 
ki ostajajo, kljub vsem pom anjkljivo
stim  v odnosih, ki se morajo nujno 
izboljšati, lep dan."

BREDA SUSIC

Prav pred spomenikom so stali di
jaki openske srednje šole, ki je poime
novana ravno po Srečku Kosovelu. E- 
den izmed njih je v roki držal prapor 
šole, druga pa šop rdečih nageljnov. Da 
so tudi otroci sami globoko občutili bo
disi oskrunitev spomenika kot udelež
bo na manifestaciji, pričajo izjave neka
terih izmed teh dijakov: "Ko sem dobil 
sporočilo, da bo proslava ob Kosovelo
vem kipu v soboto, na dan, ko na naši 
šoli ni pouka in smo načrtovali izlet z 
d ruž ino, sem rad p riše l" (DEZSO 
VAJTHO), "Ko sem skupaj s sošolci sta
la v prvi vrsti, me ni brigalo, kaj bo rekla 
mama, ko bom prišla domov vsa uma
zana od blata, temveč sem z zanima
njem poslušala ves program. Bila sem 
zelo vesela in sem se zavedela, da je 
lepo b iti S lovenka"(JASM IN GUŠ
TIN ), "V  govorih, ki sem jih poslušala, 
me je najbolj prizadelo to, da sloven
ski otroci ne morejo obiskovati šole pri 
Sveti Ani. Ne morem razumeti take
ga nespoštovanja naše kulture, da so 
popackali kip slovenskega pesnika 
Srečka Kosovela" (JULIJA BERDON), 
pa še: "Pričakoval sem, da bo na pro
slavi veliko manj ljudi. Še nikoli nisem 
videl to liko Slovencev skupaj!" (BE
NJAMIN ŠKRAP).

Za FRANCA BATAGELJA, upoko
jenca iz Bazovice, pa ta trenutek zbra
nosti gotovo ni bila prva izkušnja mno
žične manifest,:, ije v podporo pravi
ca m  Slovencev: "Sem smo prišli, zato 
ker bi se tako dejanje ne smelo nikoli 
zgoditi. To je eden najhujših načinov 
zaničevanja našega življa, vseh nas. 
Kosovel je skoraj naš soobčan in zato 
res ne vem, kako so lahko naredili ne
kaj takega. Sem smo torej prišli, da 
bi protestirali - in v znak spoštovanja 
do pesnika." Gospoda Franca smo 
srečali ob hčerki Ani in vnukinji Tei - 
tri generacije iz iste družine. Niso se 
prej dom enili, da bodo skupaj prišli 
na trenutek zbranosti, on je prišel iz 
Bazovice, oni dve pa iz Rojana. Sre
čali so se tam, česar je bil gospod Franc 
verjetno vesel in mu je b ilo v ponos, 
da si je tudi hčerka vzela čas in s prisot
nostjo v Ljudskem vrtu izpričala svojo 
narodno zavest. Mala Tea pa nam je 
povedala, da so tud i v šoli z učite ljico 
govorili o Kosovelu in se naučili njego
vo pesem na pamet.

Nagovorili smo še drugega ude
leženca kulturne manifestacije, ED
VINA FORČIČA, uradnika pri podje
tju Acegas in kmetovalca, ki je s Kra
sa prišel v Ljudski vrt z ženo in hčer
ko: "M islim , da je  ta manifestacija ču
dovit, pozitiven, kulturen odgovor na 
vandalsko dejanje, ki nima nič skup
nega s sožitjem, z m irom  in z ljudm i, 
ki so dobre volje in ki hočejo zgraditi 
kaj dobrega v našem mestu. Tu m i
slim bolj na Italijane kot na Slovence. 
To je bil namreč napad na vse dobro- 
niisleče tega mesta. Jaz sem prišel z 
družino, čeprav mi je  po eni strani 
hudo, da otrok tako zgodaj občuti, kaj 
pomeni tako vandalsko dejanje, ki žali 
človeštvo in otroke še posebno. O tro- 
Cl im ajo namreč občutljivost, ki je še 
večja od naše, in to je verjetno njihova 
Prva izkušnja soočenja z nasiljem. Po 
drugi strani pa lahko tukaj vid ijo, da 
e to  zakrivil eden ali dva človeka, ve-

a večina ljudi - na prim er ti, ki smo 
se tukaj zbrali - pa to obsoja, popravi 
'n ublaži učinke takega vandalskega 
napada. Moram tudi pohvaliti učitelji
ce, ki v šoli otrokom  vcepljajo narod
no zavest in govorijo o teh problemih 
^ e d  poukom, kar je zelo važno."

V r w  aleČ ° d niih )e stal ms8r- FRANC
NČINA, vikar za slovenske vernike

Rože: vrtnice ali nageljni - okrašeni z rožmarinom ali trakcem s slovenskimi barvami. Za tiste, ki niso 
vedeli, kje v Ljudskem vrtu stoji Kosovelov spomenik, v soboto, 13. aprila, ob 11. uri ni bilo težko najti 
poti. Dovolj je bilo, da so sledili otrokom, mladim in starejšim z rožami v rokah. Trenutek zbranosti, ki sta 
ga v odgovor na oskrunitev Kosovelovega kipa priredili krovni organizaciji Slovencev v Italiji, Svet slovenskih 
organizacij in Slovenska kulturno gospodarska zveza, je v center Trsta priklical množico ljudi vseh ge
neracij, vseh poklicev, idej in celo različnih narodnosti. Želeli smo zabeležiti razpoloženje teh ljudi, od naj
mlajših do starejših, zato smo jih nekaj nagovorili in jih prosili, da nam povejo, kako so reagirali ob novici 
o oskrunitvi, zakaj so prišli na kulturno manifestacijo in kakšne vtise bodo odnesli iz Ljudskega vrta.

Franc, Ana in Tea Batagelj Slavica Bandi

Veronika Sancin

v tržaški škofiji: "Jaz sem danes tu 
kaj, ker sem ogorčen nad tem, da se 
om alovažujejo sim boli. Se posebno 
ta teden sem v nekem smislu žalo
sten - in to kot kristjan, ker so v Stru
njanu ponižali krščanske simbole in 
ker so tukaj, v tem vrtu, ponižali slo- 

1 venske simbole. Torej kot kristjan in 
kot Slovenenc želim  pokazati, da to 
ne pelje v nobeno boljšo bodočnost, 
ampak si m oram o prizadevati predv
sem za medsebojno spoštovanje in 
medsebojno upoštevanje."

V trenutku, ko smo zaključili interv
ju, je m onsinjorja Vončino v ita lijan
ščini nagovorila gospa, ki se je z gren
kobo spominjala, kako je pred šestimi 

1 leti, ob njegovi postavitvi, blagoslovil 
Kosovelov spom enik. Gospa RITA 
CORSI je časnikarka tedn ika  V ita  

I Nuova in je pristala, da tud i nam izra-

Andrej Černič

Edvin Forčič z ženo in hčerko

Msgr. Franc Vončina

zi svoje obžalovanje za hudo oskru
nitev slovenskega simbola: "To son- 

1 ce, ki je pokukalo po dežju, mi vliva 
upanje, da bodo prišli boljši časi. Tako

Mitja Tretjak

množična udeležba posebno mladih 
generacij, Slovencev in Italijanov, ta 
tako kompaktna in spoštljiva prisot
nost tu, v Ljudskem vrtu v tem trenut
ku sprave po hudem nasilnem dejanju 
proti kipu pesnika iz naših krajev, ki 
je počastil slovensko in - rekla bi - uni
verzalno kulturo, vse to me navdaja 
z upanjem na boljše čase. S svojo pri- 

i sotnostjo  si tud i sama prizadevam 
prav za to ."

M ladih, o katerih je govorila go
spa Rita, je  bilo okrog nas res veliko. 
Nagovorili smo skupino višješolcev in 
univerzitetnih študentov. VERONIKA 
SANCIN, dijakinja tretjega letnika kla- 

| sičnega liceja iz Trsta, je  bila zelo 
prijazna in iskrena. Razložila nam je, 
kje se skriva razlog, da je bila prisot
nost višješolcev na tokratni manife
staciji tako visoka: "Pripeljali so nas
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KRISTJANI IIM DRUŽBA

P O S L A N IC A  O B  2 5 0 -L E T N IC I G O R IŠ K E  N A D Š K O F IJ E N A D  S T R U N J A N O M
V  V

250-LETNICA KRSCANSKEGA 
OZNANJEVANJA

OB ZAZIGU KRIZA

Predragi,
dne 18. aprila bom o prosla

vili 250-letnico ustanovitve na
še nadškofije. Dogodek pripa
da ključnemu prehodu evrop
ske zgodovine in je zajet v raz
svetljenski reform izem 18. sto
letja.

Začetek nove krajevne Cer
kve (18. april 1752) je sovpa
dal z uradno ukin itv ijo  oglej
skega patriarhata, ki mu je sta
rodavno izročilo pripisovalo a- 
postolske začetke. Vendar bi
vanjsko patriarhat ni prenehal, 
kajti se je nadaljevalo veliko in 
bogato cerkveno izročilo, ki se 
je b ilo razvilo na tem evrop
skem križišču.

Rojstvo nove goriške nad
škofije sta narekovali potrebi 
evangeljskega oznanjevanja in 
pastoralne duhovne oskrbe, ki 
so ju ovirale tako pom anjklji
va cerkvena organizacija kakor 
močne napetosti mednarodne 
politike. Če se izrazim s trd it
v ijo  tedanjega papeža Bene
dikta XIV., Lambertinija, "se je  
nadškofija rodila iz skrbi, ki jo  
narekuje naša dolžnost, da se 
poskrbi za tolike uboge duše, 
prepuščene sramotnemu živo
tarjen ju". To pa, kot sem ome
nil, ni prekin ilo dolgega ogle j
skega izročila.

Zavedajoč se te zgodovine, 
s proslavo 250-letnice nadško
fije želi naša krščanska skupnost 
po trd iti ozirom a dalje razvijati 
izvirne poteze prejšnjega izro
čila in v luči le-tega povzemati 
ustrezne prijeme za vzgojo ve
re v bivanjski povezanosti s po
zitivnim i in zapletenimi trenu t
ki človeške zgodovine.

Z razgledanostjo in z vero 
prvega nadškofa, grofa Karla 
M ihaela Attemsa, m oram o s 
prodorn im  srčnim pogledom  
m o triti našo družbo. M orda

bolj kot tedaj doživljam o dra
mo zbeganosti, ker ne vemo 
ne kako ne kam znotra j stvar
nosti, ki postaja vedno bo lj 
nema. To nas utegne navdati z 
nostalgijo po preteklih časih in 
z voljo, da obrnem o hrbet se
danji zgodovinski stvarnosti 
ter ostanem o, kakor nekdaj 
Izraelci ob bregovih babilon
skih rek, pri spom injanju sija
jev nekdanjih časov. Zvestoba 
ustanovitvenim izvirom je prej 
zadeva prihodnosti kakor pre
teklosti. Letos smo se v "ag- 
giornam entu" trud ili, da bi po
novno odkrili svojo istovetnost. 
Pri tem nas ni vodila kaka hi- 
storicistična skrb, da bi ponov
no opisovali in pripovedovali o 
včerajšnji slavi, marveč le bi
vanjska želja, da razm islimo in 
si ustvarimo novo zavest o po
klicanosti Cerkve, ki je postav
ljena na mejo ozirom a pred
stavlja prehod med slovanskim 
in latinskim svetom. To trdim o, 
ker smo prepričani, da je pri
stna duhovna dediščina vedno 
dinam ična, saj ne le razkriva 
pogleda na kak del preteklega 
obdobja, marveč tudi navdihu
je sedanjost in vliva pogum  za 
načrtovanje in gradnjo prihod
nosti.

To, kar nas mora danes iz
zivati, je, da smo verni v tem 
trenutku zgodovine, in sicer v 
svetu, ki ga povsem ne pozna
mo. Rad bi vas v tem pogledu 
spomnil na nekatera "znam e
nja časa", ki nas danes pose
bej izzivajo . Naj vas na jprej 
opozorim  na odgovornost, ki 
pripada kristjanom  pri gradnji 
nove Evrope. Ravno 18. aprila, 
ko se bom o v goriški stolnici 
zbrali s številnim i nadpastirji in 
predstavniki Cerkva, ki so po
vezane z zgodovino naše ško
fije , se bodo srečali vod ite lji

drugih Cerkva stare celine z 
namenom, da nudijo pomem
ben doprinos k udejan jan ju  
nove evropske istovetnosti.

Pobliže se nas dotika razširi
tev Evropske zveze s pristopom 
Slovenije, saj se bo odpravila 
nenaravna mejna črta, ponov
no se bodo odprle poti, ki so 
bile prekinjene, razširile se bo
do steze, po katerih smo se le 
plaho napotili.

Naše skupnosti so poklica
ne, da se zaupno ponovno vr
nejo na nekdanje poti v zave
sti mednarodne poklicanosti, 
da doživljajo občestvo v Kristu
su v pristnem  ovrednoten ju  
jezikovne in ku ltu rne razno
likosti.

Tudi porast m igracijskih to
kov iz revnejših dežel postavlja 
pred oči naše škofijske skupno
sti neslutene scenarije. Le-ti zah
tevajo izvirne rešitve, vsekakor 
ne takšnih, ki bi jih  narekoval 
strah in se omejevale zgo lj na 
asistencializem. Treba je  širo
kopoteznih po litičn ih in kultur
nih odgovorov, kajti pripraviti 
se m oramo na prihodnost, ki

bo neizogibno m ultietnična in 
tud i m ultireligiozna.

Razvoj nekaterih faku lte t 
tržaške in videmske univerze je 
napotil in bo še vodil v Gorico 
nove človeške in kulturne ener
gije, ki jih  bo treba na široko 
upoštevati. Tudi krajevna Cer
kev bo morala s posebnim pri
sluhom slediti vprašanjem, ki 
jih  postavlja vseučiliško obliko
vanje mladih in znanstveno ra
ziskovanje, ter podpirati per
spektivo, da postaneta mesto 
in škofijsko ozemlje nekak la
boratorij za preučevanje in ude
janjanje pravičnosti in m iru na 
našem nemirnem planetu.

Poklicani smo, da pogum 
no udejanjimo, kar nam je  ja 
sno. Prihodnost bo izkustveno 
potrd ila prenovo, ki jo  je  Ško
fijska sinoda začrtala. Realizi
rati jo  želimo s sodelovanjem 
in soodgovornostjo vseh sesta
vin našega škofijskega obče
stva. Le-to naj bo posebna skup
nost, ki "s luž i" udejanjanju e- 
vangelija v zgodovini in se b li
ža slehernemu človeku s spo
ročilom  ljubezni in upanja. Po 
velikem jub ile ju  vesoljne Cer
kve, po proslavah 1000-letnice 
prve dokum entirane omembe 
Gorice in Solkana, praznujemo 
končno tud i spom in prvega 
četrt tisočletja goriške nadško
fije. "Z rli smo v čuda Božje lju 
bezni". Sedaj je čas, da se z no
vo zavestjo zazremo v pričeva
nje, ki nas čaka.

Zberim o se 18. aprila v naši 
stolnici, da izrečemo svojo za
hvalo vsem, ki so nam v dobi 
250 let ohranjevali vero in nam 
jo  posredovali, in se jasno ob
vežemo, da bom o nadaljevali 
z oznanjevanjem evangelija v 
svetu, ki se spreminja.

+ D I N O  DE A N TO N I  

NADŠKOF METROPOLIT

Pred dobrim  tednom je slo
vensko javnost in še posebej 
slovenske in ne samo slovenske 
vernike presenetila, razburila in 
globoko užalila vest, da sta v 
krajinskem parku nad Strunja
nom dva samozvana umetnika 
zažgala križ, ki tam stoji že sto
letja, tja pa so ga postavili mor
narji v znak hvaležnosti in kot 
simbol svojega trdega dela na 
morju. Po poročanju očividcev 
je sedaj križ nad Strunjanom 
hudo poškodovan in bo potreb
no na njegovo mesto nujno po
staviti novega.

Napisali smo, da je  šlo za 
dva samozvana umetnika, ki sta 
zažig križa dolgo načrtovala, ga 
tudi medijsko razbobnala; vsaj 
tako dobro sta to storila, da je 
bila zraven tudi televizija, ki je 
samozvani ku ltu rn i dogodek 
tudi posnela. Neverjetno je tudi 
to, da ga je potem v kulturnih 
poročilih prenašala slovenska te
levizija kot kulturni dogodek. 
Jasno je, da so sledile polemike, 
protestna pisma in ogorčenje 
ter občutek sramote nad tem po
četjem. Tudi slovenska Cerkev se 
je oglasila s protestno noto.

Dejstvo pa je, da je bil dogo
dek storjen, da sta lahko dva 
samozvana umetnika to storila 
in to kljub temu, da je  več ljudi 
vedelo za njun načrt. Nismo pri
stojni in ne merodajni, da bi na 
tem mestu ugotavljali, če sta se 
om enjena č loveka prekršila 
tud i p ro ti slovenski ku ltu rn i 
dediščini, katero sta z zažigom 
strun janskega križa go tovo  
uničevala, kot tudi nismo nuj
no klerikalci, če brez nepotreb
nih ovinkov zapišemo, da gre

SPRAVNO BOGOSLUZjE 
PO POŽIGU KRIŽA

Župn ija  M arijinega prika
zanja v Strunjanu vabi na spra
vno bogoslužje, ki bo v nedeljo, 
21. aprila, ob 16. uri v cerkvi 
M arijinega prikazanja v Stru
njanu. Bogoslužje bo vodil ko
prski škof msgr. M etod Pirih.

za sramotno in vseh Slovencev 
nevredno dejanje, ki je  lahko 
zares povod za netenje verske 
nestrpnosti in še česa hujšega, 
saj vemo, kako je, ko se pose
ga z uničevanjem simbolov na 
duhovno raven vsakega č lo
veka! Tudi zato se pridružujemo 
tistim, ki obsojajo tako dejanje, 
ker smo tudi mi mnenja, da se 
m orajo vsi simboli in zato tudi 
krščanski s im b o li va rova ti, 
spoštovati, imeti do njih odnos 
demokratičnega in svobodne
ga človeka, ki se zaveda, da 
njegova svoboda ne pomeni in 
mu ne dovoljuje poseganja v 
svobodo drugega. Prav zato 
omenjeno dejanje nima ničesar 
skupnega z umetnostjo, ker je 
na jv iš ja  svoboda izražanja, 
m išljen ja in udejstvovanja v 
umetnosti prav tako podrejena 
tisti svobodi, ki ne posega, ne 
žali in ne omejuje svobode dru
gega.

Navidez zapletena misel je 
zelo jasna vsakomur, ki ima v 
sebi še neko lestvico vrednot, 
na katerih še vedno stoji vsaka 
svobodna in demokratična dru
žba, kar bi Slovenija gotovo ra
da postala, in to tudi zato, ker 
bo kmalu vstopila v Evropsko 
unijo, predvsem pa zato, ker 
smo Slovenci del evropske civi
lizacije, kulture in omike, ki ima 
svoje trdne temelje prav goto
vo tudi v krščanskem izročilu. 
Preprosto povedano: kristjani 
imamo vso pravico zahtevati, 
da se naši simboli, in križ je go
tovo naš največji simbol!, spo
štujejo, kot smo dolžn i sami 
spoštovati simbole drugih.

Tudi zato smo pripadniki na
rodne manjšine v Italiji izjem
no občutljivi na simbole, kot se 
je pokazalo nedavno, ko so o- 
skrunili simbol naše narodne 
identitete, kar sta Srečko Koso
vel in njegova poezija. Tudi zato 
brez lažnega sprenevedanja za
pišemo, da gre pri zažigu križa 
nad Strunjanom za sramotno in 
Slovencev nevredno dejanje, ki 
žali tako verne kot neverne ljudi! 
— — —  JUP

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

Ž L A H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
N ED E LJO  Z/ l  NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  4 . VELIKO NO ČNA NEDELJA, 
NEDELJA JEZUSA, DOBREGA  
PASTIRJA, 39. SVETOVNI 
M O LITVENI DAN  
ZA DUHO VN E POKLICE

“Rešite se iz  tega pohvaljenega rodu!" (Apel 2, 40).
“Tvoja palica  in  tvoja gorjača sta m i v to lažbo” (Ps 23,

4).
“Saj je  na svojem telesu ponesel naše grehe na les ” (1 IH 

2  24).
‘Jaz sem vrata  za ovce" (Jn 10, 7).
Katoličani po širnem svetu danes zaupno in enodušno dviga

mo molitve zahvale in prošnje za duhovne poklice, kakor je Jezus 
naročil (M t 36-38). Sam jih  posreduje Očetu.

Nič nas ne moti prispodoba pastirja, ki velja za Jezusa, ne be
seda ovce, s k,itero je Jezus označil nas. Čeprav nihče ne bi rad 
veljal za neumno ovco, je vendarle Jezus ne samo pastir, marveč 
obenem tista ovca ali jagnje, ki je krotko in zavestno, povrhu še 
nedolžen, sprejel nase sramoto križa. Kajti bil je zaklan zaradi nas 
in zaradi naših grehov, tudi najbolj ostudnih, kot so um or po 
mučenju in skrajno ponižanje zlasti žensk, otrok in nemočnih, ki 
se ne znajo braniti.

Sv. oče Janez Pavel II. odkrito piše: "V  tem času nas kot duho
vnike najgloblje pretresajo grehi nekaterih naših sobratov, ki so 
izdali m ilost posvečenja s tem, da so popustili najhujšim izrazom 
skrivnosti zla (mysterium in iquitatis) v svetu. Tako nastajajo uso
dna pohujšanja, ki imajo za posledico, da pade temna senca suma 
na vse druge zaslužne duhovnike, ki svoje služenje izvršujejo 
pošteno, dosledno in včasih s herojsko ljubeznijo... z ljubeznijo 
sprejmemo skrivnost križa (mysterium Crucis) in si bolj prizade
vamo za uresničevanje svetosti.Moliti moramo, da Bog v svoji 
previdnosti prebudi velikodušen razcvet v srcih v prid ideala po

polne podaritve Kristusu, ki je  podlaga duhovniškega služenja" 
(Pismo J.P. II. duhovnikom za veliki četrtek 2002,11). Duhovnik, 
redovnica in redovnik naj bodo priče Jezusovega vstajenja, toda 
tistega Jezusa, ki je  trpel in umrl na križu.

Izaija takole govori o božjem služabniku: "Bil je  mučen ... in ni 
odprl svojih ust, kakor jagnje, ki ga peljejo v zakol in kakor ovca 
(Iz 53, 7).

Odlika za duhovni poklic ni posebnost v družbi ali privilegij, 
priložnost za čast ali za vladanje nad drugimi, ni dobiček, marveč 
je v tem, da poklicani sme trpeti s Kristusom: "Vam je  bilo namreč 
dano ne samo, da v Kristusa verujete, ampak da zanj tudi trp ite" 
(Flp 1,29). Sv. Pavel še piše: "Da bi spoznal njega in moč njegove
ga vstajenja ter delež pri njegovem trpljenju, pri tem pa postajam 
podoben njegovi smrti, da kako pridem do vstajenja od mrtvih 
(Flp 3,10-11). In: "Je postal pokoren vse do smrti, in sicer smrti na 
križu" (Flp 2, 6-11).

Jezus ob materi Zebedejevih sinov poudarja služenje (M t 20, 
26-28). M olitev za duhovne poklice naj bo torej najprej za vred
no služenje. To pa vsebuje trpljenje. Saj tudi zakonca uresničujeta 
zakon le, če živita drug za drugega v potrpežljivosti.

Toda življenje ni za križ, četudi ga redke duše živijo v veselju. A 
nihče ne uide preizkušnji, trpljenju, križu. Računati je torej treba 
z dejstvom križa. Jezus, naš zgled, ga je doživljal ves čas pred 
velikim petkom. Judje ga namreč niso sprejeli, niti sorodniki, ne 
rojaki v Nazaretu (M t 13, 57; Lk 4, 28-29). Doživljal je prezir in 
sramotenje, celo ubiti so ga skušali. Zmerjali so ga, češ da je ob
seden, nor, prijatelj cestninarjev in grešnikov, da je požrešneš in 
pijanec (M t 11, 19; Jn 7, 20; 10, 20. 21). Zasluži samo eno: smrt, 
popoln odklon. Zlasti zato, ker sam sebe dela za Boga (Jn 10, 33).

Jezus se seveda brani pred takim i očitki, odgovarja na obtož
be, m olči pa tedaj, ko ne zaleže nobena pametna beseda (Jn 
19,9).

Duhovnik mora biti podoben Jezusu. Že prerok Jeremija se 
zaveda, da mora klicati k spreobrnjenju, še prej pa mora samega 
sebe presoditi. V zavesti svoje grešnosti mora očitati drugim grehe, 
da se spreobrnejo (Jer 20, 7-13 ter drugje). Jezus se je, čeprav 
popolnoma nedolžen, ves daroval Bogu za naše grehe. Tudi veliki

duhovnik je  v SZ najprej zadoščeval za svoje grehe. Prav tako v 
NZ duhovnik oznanja Kristusa, ne sebe (Heb 5,1-10), v spravo za 
naše grehe.

Pismo sv. očeta duhovnikom lahko obrnemo na zahtevo po 
svetosti duhovnika, ki naj si jo  izprosi ne samo po m olitvi celotne 
Cerkve, marveč tudi po zakramentu sv. spovedi, ki je danes često 
porinjena na rob duhovnega življenja. Vsak kristjan, toliko bolj 
duhovnik, naj se izpraša in presodi, ali je vreden Gospodovega 
telesa in krvi (1 Kor 11, 27-29). Cerkev nas namreč uči, vodi, poja
snjuje uporabo pastirske palice, o kateri govori današnji psalm; 
brani pa nas z gorjačo, kakor npr. David svojo čredo pred levom 
in drugim i zvermi (Ps 23, 4). Saj hudič hodi okrog kakor rjoveč 
lev in išče, koga bi požrl (1 Pt 5, 8).

Cerkev mora strniti svoje vrste, da preveri vsak poklic, zlasti 
tistega za duhovništvo, ki mora ljudi reševati in ne pogubljati. 
Vedno so žive Jezusove besede o pohujšanju: "Kdor pohujša ene
ga od teh malih, ki verujejo vame, bi bilo bolje, da se mu obesi 
mlinski kamen na vrat in se potopi v globočino m orja" (M t 18, 6).

Toda poudariti je treba tudi širše pojmovani duhovni poklic 
vsakega kristjana, tudi izobraženca, ker soustvarja javno mnenje, 
naklonjeno človeku, in ki sloni na Kristusu. Goriški nadškof piše 
npr.: Razvoj nekaterih fakultet tržaške in videmske univerze je 
napotil in bo še vodil v G orico nove človeške in kulturne energije, 
ki jih  bo treba na široko upoštevati. Tudi krajevna Cerkev bo mo
rala s posebnim prisluhom slediti vprašanjem, ki jih  postavlja 
vseučiliško oblikovanje mladih in znanstveno raziskovanje ter 
podpirati perspektivo, da postaneta mesto in škofijsko ozemlje 
nekak laboratorij za preučevanje in udejanjanje pravičnosti in miru 
na našem nemirnem planetu" (msgr. dr. De Antoni, poslanica ob 
250-letnici nadškofije Gorica 1752-18. april - 2002).

Molitev, vztrajnost v trpljenju, očiščevanje srca in trdna izo
brazba naj pomagajo našemu narodu do globoke prenove v duhu, 
da ne bom o zaspali v ničevosti in plehkem indiferentizmu, ki se 
kadi kakor megla po srcih in vsem javnem življenju.

Izprosimo si duhovnih poklicev, duha služenja, ki se ne straši 
trpljenja, da se rešimo iz tega pokvarjenega rodu (Apd 2, 40).
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ŠEST NOVIH BLAŽENIH
M inulo nedeljo je sveti oče 

Janez Pavel II. ponovno sprego
voril o vojnem stanju na podro
čju Bližnjega vzhoda in še po
sebej v Sveti deželi, kjer krvave
mu nasilju ni videti konca. Za 
pravo vojno stanje namreč v Sv. 
deželi gre, pa naj sprti strani še 
tako prepričujeta svet, da gre 
samo za osamljene spopade.

Papež je tako med m olitvijo 
angelskega češčenja na Trgu sv. 
Petra v Rimu nagovoril več kot 
štiridesettisočglavo m nožico 
zbranih vernikov, naj m olijo za 
m ir v Sveti deželi, in je še pose
bej molil "za vse tiste, ki trpijo 
v Sveti deželi, od koder mi pri
hajajo pozivi z vseh strani. Vsem 
zagotavljam svojo solidarnost, 
tako duhovno kot človeško in 
izkoriščam to priložnost, da vas 
vabim k molitvi, da bi bili vsi na
pori, ki so v teku za ponovno vz
postavitev spoštovanja do lju
di in drugih dobrin in za dose
go pravičnega in trajnega miru, 
uspešni!"

M imogrede se je papež Ja
nez Pavel II. v svojem nagovo
ru dotaknil tudi praznika kato
liške univerze Svetega Srca Je
zusovega, kateri je zaželel ve
liko uspehov pri delu, "saj ta po
membna znanstvena ustanova 
s tem, da združuje vero in kul
turo, nudi celotni družbi po
memben doprinos".

Cisto na koncu svojega na
govora pa seje papež še spom- 
n'l tega, da smo minulo nedeljo 
obhajali tudi praznik, pravza
prav Dan darovanja organov in 
presaditve človeških organov, 
ln Je v ta namen sveti oče tudi 
dejal: "Želim  si, da bi solidar
nost mnogih pomenila upanje

za številne bolnike, ki čakajo na 
presaditev organov!"

Sicer pa je papež v nedeljo 
povzdignil na čast oltarja šest 
novih blaženih in tako dosegel 
že število 1288; to liko  jih  je 
namreč v 23 letih svojega nače- 
lovanja Cerkvi že imenoval za 
blažene. Pri svojem vodenju 
Cerkve in evangeljskem delu 
sledi papež preprosti resnici, da 
so namreč prav današnjemu 
svetu in današnjemu človeku 
potrebni svetli zgledi, in to so 
po njegovem vsi ljudje, ki so Kri
stusovo vero izpričali s trplje
njem, morda tudi darovanjem 
svojega življenja, predvsem pa 
s svetniškim, zglednim krščan
skim življenjem. In zato je tudi 
v nedeljo sveti oče ponovil, da 
gre pri novih blaženih za "ose
be, ki so premagale težave in 
strahove in so postale navduše
ni in pogumni pričevalci vere 
pred svetom."

Papež je deloval v nedeljo 
sveže, odpočito, pa čeprav svo
jih  let in velikih zdravstvenih 
težav seveda ne more skriti in 
je prav, da svojega zdravja ne 
skriva pred svetom. V svetu, 
kjer se prisega samo na uspeh 
in zdravje, na mladost in m inlji
vo lepoto, je papež skorajda 
edini, ki kaže svojo starost, bo
lezni in človeško minljivost.

Tokrat je papež proglasil za 
blažene ljudi, ki so vero v Kri
stusov evangelij izpričevali na 
različnih področjih , saj je  bil 
novoimenovani Artem ide Zat- 
ti prvi salezijanski laik, ki ga je 
papež proglasil za blaženega. 
Že mlad je Zatti leta 1880 odšel 
v Argentino, kjer je postal sale
zijanski brat, ki se je posvetil

bolnim. S kolesom in v bel plašč 
oblečen je kot bolničar služil do 
smrti ubogim bolnikom, umrl je
I. 1951. Lodovico Pavoni je us
tanovil red O troci Marije Brez
madežne. Rodil seje leta 1784 
v Brescii, kjer je postal duhov
nik in se posvetil m ladim  re
vežem, katerim je poleg študija 
in poklicne usmeritve skušal po
skrbeti tud i pošteno delo in 
službo. Ustanovil je prvo gra
fično šolo v Italiji. Imenujejo ga 
za blaženega in mučenca biro
kracije, saj je porabil ogromno 
časa in energij, da je lahko usta
novil grafično šolo leta 1821. 
Umrl je v Salenu pri Brescii leta 
1849. Gaetano Errico se je ro
dil leta 1791 v Secondiglianu pri 
Neaplju, kjer je postal učitelj, 
ustanovil je  red M isijonarji Sve
tih Src. Kot duhovnik je bil izje
men svetnik, umrl je leta 1860. 
Luigi Variara (1875-1923) je bil 
ustanovitelj redovnic, ki so po
magale obole lim  za gobavo- 

i stjo, v času življenja je bil za
smehovan in preganjan. Maria 
del Transito de Jesus Sacramen- 
tado (1821-1885) je prva blaže
na Argentinka, ustanoviteljica 
frančiškanskega reda za misijo
narke, ki se posvečajo revnim 
in ubogim. Maria Romero Me- 
neses (1902-1977) se je rodila 
in umrla v Nikaragvi, delala pa 
je v Kostariki. Pomagala je rev
nim otrokom, ustanovila izjem
no število oratorijev za otroke, 
nekateri jo  hočejo za zavetnico 
Srednje Amerike.

Novi blaženi so s svojim živ
ljenjem pričali o krščanski veri, 
saj so svoje življenje posvetili 
najrevnejšim.
------------------ |UP
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SILVESTER CUK
LEON IX., PAPEŽ

Leta 1054je  prišlo do razko
la m ed grško in rimsko, vzhod
no in zahodno krščansko Cer
kvijo, k i ga je  povzročila ra
zlična miselnost in različne p o 
litične razmere na obeh stra
neh. Neposredni povod za to  
usodno ločitev so bile razne 
“ d robnarije ". Carigra jski pa
triarh M ihael Cerularij je  pre
povedal latinsko bogoslužje  v 
Carigradu, k i je  b ilo  v navadi 
p o  m no g ih  g ršk ih  cerkvah, 
kakor tud i grško bogoslužje v 
Rimu. Zahodnim  kristjanom  je  
očita l, da uporablja jo p r i m a
šah nekvašen kruh, da se p o 
s tijo  ob sobotah, da zavračajo 
ženitev navadnih duhovnikov. 
Sovraštvo Grkov se je  še stop
njevalo,ko so zvedeli, da se je  
papež po bo ta l z n jihovim i na
sprotniki Normani. Papež Leon 
IX. je  v Carigrad posla l skupi
no cerkvenih mož, da b i te ne
sporazume izgladili. Vodstvo 
poslanstva je  zaupal kardina
lu Hum bertu, k i pa je  nasto
p a l preveč nestrpno, ko je  vi
del, da je  b izantinski cesar že
le l spravo s papežem, nahuj
skano ljudstvo in pa triarh pa 
sta jo  p re p re č ila . K a rd in a l 
H um bert je  16.7.1054 izobčil 
patriarha in somišljenike ter se 
vrnil v Rim. Napravil je  to v ime
nu papeža, k i je  b il tedaj že štiri 
mesece v grobu.

Papež Leon IX. je  b il doma 
iz  francoske po kra jine  A lza
cije, k je r se je  rod il leta 1002 v 
grofovski družini. Pri krstu je  
dob il im e Bruno. Bil je  izred
no vedoželjen otrok, zato so 
ga starši izroč ili v šolanje in vz

go jo  škofu Berto ldu  v mesto  
Tul, ko m u je  b ilo  kom aj pe t 
let. ZrasteI je  v učenega, lju 
beznivega in pogum nega m la
dega moža, k i je  b il sicer pobo
žen, zan im al pa se je  tud i za 
državniške zadeve. Po prem i
šljeni osebni izb iri se je  od loč il 
za cerkveno službo. Z  m lado
stnim  ognjem je  odobraval ob
novo vere, redovništva in kle- 
ra, kakor si jo  je  zam islil in jo  
je  p o  knežjih  dvorih  š ir il sv. 
O dilo, opat v Clunyju. Ko je  
leta 1024 um rl cesar Henrik II., 
je  novi vladar posta l Brunov 
sorodnik Konrad II. Ta ga je  
povab il na cesarski dvor, da 
m u je  kot kaplan opravljal tud i 
državniške posle.

Leta 1024 so kanonik i iz Tu
la cesarja prosili, da Brunu do
voli prevzeti izpraznjeno ško
fijo. Cesar je  to odobril in Bruno 
je  osta l ško f v Tulu dvaindvaj
set let. B il je  m ladostno dela
ven in je  z  žilavo vztrajnostjo  
kljub m nogim  težavam zago
varjal versko življenje po  vzo
rih iz Clunyja. Občasno je  de
la l za Konrada II., vendar se je  
čim hitreje vrnil v svojo škofijo.

Ko je  b il leta 1048 izpraz
njen papeški sedež, se je  ce
sar Henrik III. ob rn il na držav
n i zbor, na j m u predlaga kan
didata za papeža. Izbira je  za
dela Bruna, k i se je  teda j m u
d il na dvoru. Cesarjevi prošnji 
je  ustregel p o d  pogojem , da 
ga bo do  v Rim u iz v o lili po  
cerkvenih predpisih. To se je  
zgod ilo  in Bruno, k i si je  kot 
papež vzel im e Leon IX., je  b il 
12. februarja 1049 ustoličen. 
Ime Leon si je  privzel za to, ker 

j si je  vzel za zgled svetega pa- 
\ peža Leona Velikega. Najvišjo  
službo v Cerkvi je  opravljal pet 
le t in ta čas izko ris til z neu
trudno delavnostjo. Natančno  
je  preučeval versko življenje  v 
posam eznih pokrajinah, k i so 
bile zvečinoma zanemarjene, 
se posvetoval in od loča l o iz
boljšanju. Njegova poglavitna  
skrb je  bila, da odstrani iz cer
kvenih služb vse, k i so si taka 
mesta pridob iva li s podkupo
vanjem. Zgodovinsko na jpo
m em bnejša sprem em ba na 
papeškem dvoru je  bila ta, da 
je  v kardinalski zbo r imenoval 
najsposobnejše in Cerkvi vda
ne može iz vse Evrope. Tem je  
prepustil odgovornost za red  
v papeških uradih in jih  pošiljal 
ko t svoje delegate na vladar
ske dvore. Sam je  tako dob il 
več možnosti, da je  p repo to
val krščanske dežele, k je r je  
skliceval reformne sinode in jih  
sam vodil.

Proti koncu življenja se je, 
čeprav silno nerad, zaplete l v 
vojno z Norm ani, k i se je  kon
čala s porazom. Nekaj časa je  
b il n jihov ujetnik, nekaj mese
cev p red  sm rtjo  se je  hudo bo
lan vrnil v Rim in tam  je  19. 
aprila 1054 umrl.

Če želiš vede ti ,  kako lahko  p r ispevaš svoj dar, k l ič i  b rezp lačno  š tev i lko

Svoj prispevek lahko nudii na štiri načine:
• poštni tekoči račun st. 57803009
• kreditna kartica: s kartico CartaSl in s klicem na 

brezplačno telefonsko številko 800.82 50 00 ali prek 
interneta na naslovu vvvvvv.sovvemre it

•  bančno nakazilo na glavnih italijanskih bankah
• neposredno na Inštitutu za vzdrževanje duhovnikov 

(Istituto Sostentamento Clero) v svoji škofiji

Kdor želi, lahko svoje prispevke Osrednjemu inštitutu za vzdrževanje 
duhovnikov (Istituto Centrale Sostentamento Clero) v znesku do 
največ 1032.91 evrov letno odbije od celote svojih prihodkov za izračun 
davčne pnjave Irpef ter povezanih deželnega in občinskega dodatka 
Za dodatna pojasnila glede omenjenih načinov kliči brezplačno 
informativno številko 800 01.01,01.
Izberi način, ki ti najbolj ustreza. Zahvaljujemo se ti za 
prispevek.

C H I E S A C A T T O L I C A

Darovi za vzdrževanje duhovnikov. 
Podpora številn im  za dobro vseh.

Duhovniki
nudi jo D O m O C

vsem.
Pomagaj  vsem

duhovnikom.
38.000 škofijskih duhovnikov vsak dan oznanja evangelij v župnijah med ljudmi 

in nudi vsem ljubezen, tolažbo in upanje. Da bi lahko nadaljevali svoje poslanstvo, potrebujejo tudi tvojo konkretno pomoč: prispevek za vzdrževanje duhovnikov. 
Te darove zbira Osrednji inštitut za vzdrževanje duhovnikov (Istituto Centrale Sostentamento Clero). ki jih razdeli med vse duhovnike, posebno tiste, ki delujejo v najbolj 

potrebnih skupnostih in bodo tako lahko računali tudi na velikodušnost vseh.

5
ČETRTEK, 
1 8 . A P R IL A  
2002



6
ČETRTEK, 

18 . A P R IL A  
2002

NOVI GLAS /  ŠT. 16 2002

N A PO VE D N IKSSG /  PRE MIE RA DRAME / L O Č IN  NA KOZJEM OTOKU EVROPSKI G LE D A L IŠ K I  M IT IN G  V T R S T I

TEMAN POGLED V LUČI RAZLIČNIH 
V GLOBOČINE STVARNOSTI

DUŠE
IVA KORSIC

V sozvočju z vsebinsko izpovedno
stjo letošnje, zaradi finančnih zagat 
okrnjene, gledališke sezone, ki ra
ziskuje najtemnejše kotičke človekove 
duše in brska po njej, da bi lahko dala 
odgovor na pogosto nerazrešljive za
gonetke človekovega ravnanja, ki vča
sih privedejo posameznika do skrajnih 
dejanj, je Slovensko stalno gledališče 
v četrtek, 11. t. m., premierno uprizori
lo eno izmed najbolj značilnih del ita
lijanskega pesnika in dramatika Uga 
Bettija (1892-1953), ki se sicer pored
ko pojavlja na odrih, Zločin na Kozjem 
otoku v prevodu Jaše Zlobca in režiji 
Jerneja Lorencija. Dramski tekst je av
tor, ki ga literarni zgodovinarji imajo 
za naslednika Luigija Pirandella, napi
sal 1.1948, prvič pa je bil v slovenščino 
preveden I. 1954. Betti je navdih za 
svoja dela črpal iz svojega pravniškega 
oz. sodniškega poklica, ki mu je nudil 
dovolj gradiva. Njegov opus namreč 
preveva nekakšen preiskovalni duh, te
snobno iskanje krivde, resnice in od
govornosti posameznika in družbe za 
storjena dejanja. S tem pa seveda tudi 
iskanje vzrokov in smisla vsega hude
ga v sleherniku in svetu. V teh eksisten
cialističnih temah dom ujejo tud i sa
mota, nezmožnost zbliževanja in ko
municiranja v svetu, v katerega je člo
vek vržen, ne da bi vedel kako in zakaj. 
Na ta življenjska vprašanja se navezuje 
tudi mračna zgodba Zločina na Koz
jem  otoku, katere protagonistke so tri 
ženske, mati Agata, hči Silvia in teta 
Pia, ki živijo odmaknjene od vsega ži
vega, le koze so jim  za družbo. Zdi se, 
da le-te lahko razumejo njihovo samo
tarsko bivanje. Na samotni sredozem
ski otok, prepoln utesnjujočega miru 
in reda, ki ga čuva (ne)vidna prisotnost 
Edoarda, pljuskne kot val penečega se 
morja Angelo, ognjevit vojni tovariš v 
Afriki padlega Agatinega moža. Stra
sten moški, brez nikakršne volje do 
dela, omami vse tri ženske in jih zvabi 
v svoj ero tičn i krog, iz katerega ni 
izhoda. Le zločin jih  lahko reši njego
vega oklepa. Samo um or lahko izpo
stavi stari, votli red na Kozjem otoku 
in spet uredi odnose med ženskami, 
ki so se močno skrhali po Angelovem 
prihodu. Se posebno močan je konflikt 
med materjo in hčerjo, ki bi želela oditi 
stran, kot tudi teta Pia, ki hrepeni po 
živahnem dunajskem življenju. Toda 
nevidna sila usode jih  je priklenila na 
otok, odkoder ni poti v svet. Temna glo
bina vodnjaka, ki je v ir življenja, po
stane za Angela smrtonosna kletka, iz 
katere zanj ni izhoda, očiščenje pa za 
žensko trojico. Prepričana v svoj ukrep, 
prevzame nase krivdo za kruto odloči
tev mati.

Jernej Lorenci, režiser mlajše gene
racije, je v svojem večplastnem režij
skem konceptu Bettijeve zgodbe dal 
veliko poudarka simbolnim in metafo
ričnim elementom. Odrska postavitev 
je prepojena s scenskimi in kostumo
grafskim i sim bolizm i, ki so razvidni 
tudi iz igralskih kretenj. Pri tem sta reži
serju dosledno stala ob strani sceno
graf Branko Hojnik in kostumografinja 
Bjanka Ursulov (nagrajenka Prešerno
vega sklada za kostum ogra fijo  v I. 
1997), ki sta pred nedavnim sodelo
vala z Lorencijem pri realizaciji Čeho
vih Treh sester v Primorskem dram 
skem gledališču. Prav v primerjavi s to 
odrsko postavitvijo so dobro razpoz
navne določene scenske in kostumo
grafske anologije, pa tudi počasnejši 
notranji ritem predstave. Zaradi mar
kantne prisotnosti simbolnih znakov, 
kot so koza, jadro, konj, kruh, lestev, 
pesek, rastlina, sončnik, testo, tujec in

ne nazadnje vodnjak, katerih pomen 
je sicer izčrpno razložen v gledališkem 
listu, je  b ilo  gledalčevo razbiranje 
režijske zamisli nekoliko težje. Toda 
predstava prav zaradi tega nedvomno 
oddaja neki poseben čar, zavit v skriv
nost nenehno prisotne emblematične 
figure v črno oblečenega in nerazum
ljiv ih besed m om ljajočega Edoarda 
(Smrti?), ki z lesenimi grabljami zgla- 
ju je in urejuje peščena tla (grehe du
še?). V enigmatičnem liku se je izvr
stno znašel Janko Petrovec. Najprej 
vsestransko moč izkazajočega moške
ga, potem pa nebogljenega ujetnika 
je z veliko mero energije poosebil Bo
ris M ihalj kot Angelo, zaradi katerega 
se navidezni m ir razburka in močno 
skali na oddaljenem otoku. Njemu so 
stale neomajno nasproti Lučka Počkaj 
kot teta Pia in gostji, absolventka 
AGRFT Pia Zemljič-hči Silvia, in Kse
nija Mišič, ki je  z izredno intenzivno, 
tudi trdo in trpko igro plastično izpelja-

F O T O  K RO M A

la vlogo ženske-matere, ki se po dol
gem samotnem bivanju preda moške
mu, a se mu zavestno odpove in hlad
no ter neizprosno odloči, da mora tu
jec umreti za ponovno vzpostavitev re
da v njenem ozkem svetu. Svojstveno 
vlogo je doživela tud i glasba sklada
telja Andraža Poliča. Dramaturško de
lo je opravila Magdalena Lupi, zapo
slena kot dramaturginja pri Hrvaškem 
narodnem gledališču I. Zajec na Reki, 
lektorsko pa dolgoletni sodelavec SSG 
Jože Faganel.

Lorencijeva odrska postavitev Bet
tijeve drame bo gotovo vzbudila zani
manje in prodorno spregovorila pred
vsem tistim  gledalcem, ki v gledališču 
iščejo in radi v id ijo kaj novega, še ne 
izpovedanega, njena svojevrstna po
etična govorica pa bo morda ostala 
prikrita onim, ki se opredeljujejo za 
klasično ali bolj realistično obdelane 
gledališke uprizoritve.

S I. S TR A N I

FO T O  K RO M A

Številne gledališke predstave, deba
te, delavnice, pogovori, izleti, predsta
vitve najrazličnejših evropskih projek
tov na gledališkem področju: to in 
mnogo več je bilo pretekli konec ted
na v Trstu srečanje IETM (Informal Eu- 
ropean Theatre meeting), plenarni mi
ting med raznimi gledališkimi hišami, 
ustanovami, skupinami, delavci in ljubi
telji gledališča, ki delujejo širom po Ev
ropi predvsem na področju sodobnih 
scenskih umetnosti, svojo pozornost 
pa usmerjajo v glavnem v produkcijo 
in promocijo raznih načrtov, kot je lah
ko kulturna revalorizacija nekaterih o- 
bubožanih ali manj poznanih področij.

IETM se je  uradno začelo v četrtek,
11. aprila, pozno popoldne na Pomor
ski postaji, kjer je glavna pobudnica 
srečanja Stefania Bartolino pozdravi
la vse goste. Besedo je nato prepustila 
predstavnici mednarodnega koordina
cijskega odbora Nan van Houte in od
borniku Sergiu Dressiju, ki je  ves čas 
sodeloval in pomagal pri pripravi in u- 
resničitvi srečanja. Organizatorji so ob 
tej priložnosti prebrali tudi pismo ita
lijanskega predsednika Ciampija, ki je 
opozoril na pomembnost te pobude.

Se pred četrtkom pa so se začeli 
nekateri o f f  meetingi, torej neuradna 
srečanja, kot npr. izlet za nekatere go
ste v Benečijo in ogled krajev, ki vsako 
leto gostijo M ittelfest in Postajo Topo
love ali zasedanje skupine Comedia v 
prostorih Slovenskega stalnega gleda
lišča. Projekt Comedia združuje več 
evropskih kulturnih stvarnosti in ima 
kot glavni cilj proučevanje m edkultur
nih odnosov in posledic, ki jih  ima lah
ko preseljevanje na posamezne kul
ture. O b tem gre om eniti še srečanje 
Balkan express, ki je  potekalo v Ljub
ljani vedno v organizaciji lETM-ja v sre
do in četrtek in je b ilo  namenjeno 
gladališkim delavcem balkanskih pod
ročij. V luči bodočega širjenja EU na 
Vzhod želijo namreč gledališke usta
nove vzpostaviti tvorne stike in pove
zave tud i s tem delom Evrope.

V to srečanje je  bilo vključeno tudi 
Slovensko stalno gledališče, ki je  po
nudilo ogled produkcije Mladinskega 
gledališča iz Ljubljane Silence, silence, 
silence in dveh svojih predstav Zloči
na na kozjem otoku in Krvave svatbe. 
Po izvedbi le-te je sodelujoča igralka 
M iranda Caharija preje la nagrado 
Združenja dram skih um etn ikov Slo
venije za ž ivljen jsko delo v g ledali
šču in film u . (O  tem prihodnjič .) Os
tale tržaške gledališke hiše so prav tako 
odigrale po eno predstavo bodisi v 
svojih gledališčih kot tud i v manj kon
vencionalnih prostorih, kot sta lahko 
rimsko gledališče ali pa tržnica, v ka
terih so se lahko razni umetniki pre
izkusili v igrah luči, barv, zvokov in 
tako ustvarjali nebesedne predstave, 
ki so pritegnile pozornost vseh gostov.

O b vsem tem dogajanju gre ome
niti še številne zanimive in konstruktiv
ne delavnice, ki so potekale v petek in 
soboto popoldne. Gostje so lahko iz
birali med številnim i skupinami, v ka
terih so se lahko seznanili s proble
mom  organizacije netradicionalnih 
predstav, z vlogo kulturnih delavcev, s 
povezovanjem med Evropo in Afriko, 
predvsem v luči vedno večjega zanima
nja za afriške plese, in s smernicami 
pri delu revalorizacije podeželske kul
ture (prim er tega je bila prav pobuda 
Postaja Topolove). Organizirane pa so 
bile tud i take delavnice, ki so se spo
padale s problemi medkulturnosti, kot 
npr. povezovanje med evropskim in 
arabskim svetom. Udeleženci so v 
soboto zjutraj imeli še možnost, da so 
si "N a  T rgu" izm en ja li m nenja in 
izkušnje na področju izvajanja raznih 
kulturnih projektov po Evropi.

V luči vedno večjega povezovanja 
in izmenjave je  bil IETM torej zelo za
nimiva in konstruktivna izkušnja za 
skoraj 500 udeležencev iz cele Evro
pe, ki so lahko spoznali in odkrili različ
ne kulturne, predvsem pa nekonven
cionalne gledališke stvarnosti.
 ..............   j o

RADIO SPAZIO 103, SLOVENSKE 
ODDAJE (O D  19.4. DO 25.4.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za Go- 

—  riško 97.5, 91.9, 90.9RADIOSPAZK3 . . .  c ' .. ' ,
-» >->. Mhz; za Furlanijo 103.7,
I I  J H  103.9 Mhz; za Kanal

sko dolino 95.7 Mhz; za 
spodnjo dolino Bele 98.2 Mhz; za Kar- 
nijo 97.4, 91, 103.6 Mhz). Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, razen 
ob nedeljah, od 20. do 21. ure. Spored:
- petek, 19. aprila (v studiu Anka Čer
nič): Z vzhoda do juga: Različni glasovi 
sveta: potovanje med kraje in ljudi, da 
bolje spoznamo pisanost našega plane
ta. Gostja je Dunja Badnjevič. - Pri
sluhnimo zborovski glasbi: O kte t Si
mon Gregorčič. - Za prijeten konec te
dna: slovenska narodno-zabavna in za
bavna glasba.
- Sobota, 20. aprila (v studiu Jan Leo- 
poli): Rubrika: 103 besede. Gost je f i
latelist Branko M orenčič.-Poutpourri 
tujih viž.
- Ponedeljek, 22. aprila (v studiu Andrej 
Baucon): Glasbeni mozaik z Andrejem. 
-Torek, 23. aprila (v studiu Matjaž Pin
tar) A li veste, da... glasbena oddaja z 
Matjažem
-Sreda, 24. aprila Košarkarska tekma. 
-Četrtek, 25. aprila (v studiu Niko Klanj
šček): Zvočni zapis: Cecilijanka 2001.
- Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
Osrednja informativna oddaja je vsak 

dan ob 15. uri. Med novicami so tudi 
take, k ijih  drugi "neodvisni" 
mediji izpuščajo. Vsako so
boto je od 17. do 18. ure od
daja Slovenci v Italiji, ki jo  ure-

RADIO
OGNJIŠČE

ja in vodi Martina Slavec. Oddaja sledi 
aktualni problematiki v zamejstvu z za
nimivimi pogovori. Uro pred oddajo so 
čestitke in pozdravi naših poslušalcev, 
kjer lahko svojo čestitko brezplačno po
šljete v eter. Telefon: 00386 56281114.

Nova oddaja Graditelji je  na spo
redu vsako nedeljo ob 10.30. Predstav
lja najpomembnejše primorske gradi
telje slovenskega doma, ki so vse svoje 
moči zastavili za obrambo slovenstva. 
Dokumentarno feljtonska oddaja pred
stavlja zamolčane in pozabljene Primor
ce, med katerimi je  veliko duhovnikov. 
V nedeljo, 21. aprila bo na sporedu od
daja o Josipu Abramu Tretnarju, triglav
skemu župniku ali "primorskemu Ja
kobu Aljažu".

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta Gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 - Tinjan 
(Trst). POZOR: Oddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

GORICAKINEMA 25. APRILA
V sklopu pomladanskega pregle

da G oricaK inem a bo K inoa te lje  v 
četrtek, 25. aprila, ob 20.45 v kinu 
V ittoria  na Travniku v G orici predsta
vil film  S spačkom na revolucijo  (I. 
2001), režija M auriz io Sciarpa. Član
ska izkaznica je brezplačna in om o
goča ogled film a za 4,20 evra. In for
macije: tel. in fax 0481 33580, e-mail: 
mail@ kinoatelje.it.

GORIZA
Je večjega form ata in trde veza

ve, ima 336 strani in 252 posnetkov 
raznih dokum entov in drug ih fo to 
grafij, od teh je 16 barvnih.

V kn jigo so svoje zapise o sloven
ski prisotnosti v mestu prispevali dr. 
Branko M arušič o zgodovin i Goriške 
in slovenski prisotnosti v njej, arhitekt 
urbanist Danijel Jarc o goriški urba
ni in urbanistični ureditvi ter identi
teti G orice skozi stoletja, prof. Lojzka 
Bratuž o prisotnosti slovenske pisa
ne besede in slovenske literature v 
Gorici, časnikar in raziskovalec naše 
preteklosti M arko VValtritsch o slo
venskem gospodarstvu v mestu, prof.

A ldo Rupel o organiziranosti javne
ga življenja Slovencev v mestu, prof. 
Franc Kralj in prof. Luigi Tavano pa 
sta napisala zgodovino goriške kra
jevne Čerkve in slovensko vlogo v njej 
od začetkov do danes. Duhovnika in 
zgodovinarja g. Kralj in g. Tavano sta 
si delo razdelila tako, da je prvi napi
sal zgodovino slovenske prisotnosti 
v goriški Cerkvi do nastanka goriške 
nadškofije, medtem ko je g. Tavano 
napisal zapis o G oric i kot središču 
nove nadškofije. M ed zanim ivim i pri
spevki velja gotovo om eniti tud i Na
rodopisne drobce, ki jih  je po zvoč
nih zapisih Radia Trst A Zdenka Vo
griča zapisal prof. A ldo Rupel.

Likovno gradivo za knjigo in pred
vsem pa stare fotografije  Gorice in

Slovencev v G oric i je  prispeval zbira
lec narodnega blaga Zdenko Vogrič 
s sodelavci, pri pom em bni publika
ciji pa je sodeloval tud i niz prevajal
cev, in sicer: prof. M arija Kacin, prof. 
Bogom il Rener, prof. A ldo Rupel, dr. 
Oskar Simčič, prof. Anna M adriz in 
Furlansko filo loško društvo, dr. M ar
tina Arich de Finetti ter prof. Rebec- 
ca N icole Kay.

Na predstavitvi knjige je b ilo več
krat poudarjeno, da gre za zaključno 
dejanje praznovanja tisočletnice Go
rice in tud i za pom em bno publikaci
jo , ki z dokum enti, fotografijam i in 
pisano besedo priča o prisotnosti Slo
vencev v Gorici.

Predstavitve knjige se je na goriški 
občin i udeležilo veliko krajevnih po

litičnih veljakov iz Gorice in Nove Go
rice, oba predsednika slovenskih krov
nih organizacij Rudi Pavšič in Sergij 
Pahor, v imenu goriške občinske up
rave je spregovoril in čestital za izdajo 
knjige članom konzulte in vsej sloven
ski manjšini v mestu občinski odbor
nik Luigi Coanna, Republiko Slove
n ijo  pa je  zastopal konzul RS v Trstu 
M iha Vilar.

Prav gotovo bom o o kn jig i Gori- 
za 1001-2001 Slovenci v Gorici, C ii 
sloveni d i Gorizia, ki so jo  m inuli če
trte k  tud i uspešno predstavili v G o
riškem muzeju v gradu Kromberk, 
še pisali, saj gre za knjigo s p o m e m b 

nim i vsebinami, ki ima tud i iz r a z i to  

popu larno ceno 15 evrov.
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P RIZNANO  ZBOROVSKO TEKMOVANJE O PO R O Č IM  SL0V E N S K 0-1TA LIJA N Š K E  ZGODOVINSKO KI I I I RNK KOMISIJE

MEDNARODNI 
MARIBOR 2002

T A M A R A  STANESE

Od 12. do 14. aprila je bilo v M ari
boru 6. mednarodno zborovsko tek
movanje M aribor 2002. Število sode
lujočih zborov na tem tekmovanju je 
zelo omejeno, saj od prijavljenih jih 
umetniški svet tekmovanja lahko izbe
re le dvanajst. Stroga selekcija, ki tek
movanju zagotovi visoko kakovost.

Zbori, ki so oblikovali pevsko do
gajanje v Mariboru, so bili: Akademski 
pevski zbor Tone Tomšič, SOU v Ljub
ljani, ki ga vodi Stojan Kuret; Ausvval- 
chor des M usichen Gymnasium iz 
Salzburga, ki ga vodi Markuš Obere- 
der; Cerkveni ženski pevski zbor An
dreja Vavkna iz Cerkelj na Gorenjskem, 
ki ga vodi Damijan Močnik; Chamber 
Choir U ltim  Tule, iz Norveške, ki ga 
vodi Ivar Solberg; Coro Musicanova 
iz Rima, ki ga vodi Fabrizio Barchi; 
Dekliški pevski zbor Leelo iz Estonije, 
ki ga vodi Thomas Voli; Mešani zbor 
Juventus, ki ga vodi Juriš Klavins iz 
Latvije; Zenski zbor Musiča nostra iz 
Madžarske, ki ga vodi Zsuzsana Mind- 
szenty; Latvijski Dekliški pevski zbor 
iz Rige, ki ga vodi Iveta Rismane.

Tekmovalni del je bil sestavljen iz 
treh nastopov. V prvem nastopu so mo
rali zbori odpeti skladbo Jakobusa Gal

lusa po lastni izbiri, skladbo iz obdobja 
romantike in še obvezno delo, ki je bilo 
za mešane zbore prava umetnina ko
maj 17-letne Nane Forte Ajda, ženski 
zbori pa so odpeli delo Ambroža Čopi- 
ja Harmonika vetra. Nato so zbori za
peli še prosti program, izbrani zbori pa 
so tekmovali še za veliko nagrado tek
movanja. Ocenjevalna komisija, ki so 
jo sestavljali akademik Lojze Lebič (pred
sednik), Gary Graden, Eva Kollar, VVer- 
ner Pfaff, Karmina Šileč je ocene objavi
la le na koncu vseh tekmovalnih koncer
tov, tako da je bila končna ocena sešte
vek vseh nastopov in odločila nasled
nje: prvo mesto si je zagotovil Akadem
ski pevski zbor Tone Tomšič iz Ljublja
ne (93.4 točke) z izrednim nastopom, 
saj je na tekmovanju predstavil izred
no zanimiv program, ki je zaobjemal 
najbolj zanimive skladbe iz posamez
nih obdobij zborovske glasbene govori- 

1 ce; drugo mesto je odnesel izredni žen
ski pevski zbor Musiča nostra, iz Mad
žarske (91.2 točke), tretje mesto pa sta si 
delila presenetljiva cerkveni ZPZ And re
ja Vavkna iz Cerkelj in Coro Musicano
va iz Rima (oba sta dobila 86.2 točke).

Tudi tokrat mariborsko mednarod
no tekmovanje ni razočaralo poslušal
cev, ki smo dobesedno uživali.

PRIMORSKI SLO V E N IS T IČ N I DNEVI LETOS N \  VIPAVSKEM

ZBOROVANJE
SLOVENSKIH

SLAVISTOV
VERA TUTA

Letošnji Primorski slovenistični dne
vi so bili že trinajsti po vrsti. Prirejajo 
se vsako leto v organizaciji treh primor
skih Slavističnih društev in tako idej
no povezujejo obe strani meje. Letos 
so potekali na Vipavskem od 4. do 6. 
aprila po že ustaljenem redu. Najprej 
je bil v Pilonovi galeriji v Ajdovščini li
terarni večer z dijaškim recitalom Kje 
domovina si, ki je uvedel letošnjo te
matiko zborovanja o primorskem iz
seljevanju, in glasbenimi vložki učen
cev Glasbene šole iz Ajdovščine.

Seminarski del zborovanja je pote
kal v Vipavskem Križu. Udeležence so 
najprej pozdravili predsednica med
društvenega odbora primorskih Slavi
stičnih društev Marija Mercina, pred
sednica novogoriškega društva Kseni
ja Černigoj, predstojn ik Zavoda za 
šolstvo M ilan Čotar in nazadnje še 
župan občine Ajdovščina. V uvodnem 
predavanju je Branko Marušič prika
zal razsežnosti primorskega izselje
vanja v različnih obdobjih, predvsem 
pa v zadnjem stoletju naše preteklo
sti. Zgodovinski okvir je literarno do
polnila Zora Tavčar z imeni neštetih 
ustvarjalcev, ki so v novih domovinah 
ohranjali svoj jezik in v njem izpove
dovali svoja čustva. Marija Pirjevec se 
je zaustavila ob pesnici Silvani Paletti 
■n njenih m otivih rezijanskega izse
ljevanja, saj je bilo in je še za Rezijane 
nujno, da se preživljajo izven domačih 
vasi, večinoma kot kramarji po svetu. 
Lik zanim ive osebnosti Ane Praček 
Krasna, ki jo  je življenjska pot vodila 
'z Ajdovščine v Ameriko in nazaj, je 
orisala Ivana Slamič, ki je nastopila z 
dvema prispevkoma; predstavila je tu
di raziskovalno nalogo dijakov in učen
cev s Cola, ki so zbrali celo vrsto po
datkov o vipavskem izseljevanju. Na
to je Lojzka Bratuž spregovorila o no
vinarki in publicistki Dorici Makuc,

avtorici dokumentarnih filmov in treh 
knjig, ki obravnavajo tri primere pri
morskega izseljevanja, prisilnega (In 
gnojili boste nemško zemljo, Sardinci) 
oz. ekonomsko pogojenega (Aleksan- 
drinke). Kot zaključek tega tematske
ga sklopa je Božo Mrevlje predstavil 
in predvajal dokumentarni film  o mno
žičnem izseljevanju v ZDA; samo v to 
državo je od druge polovice 19. sto
letja pa do leta 1924 odtekla življenjska 
sila kar 300.000 Slovencev, mladih, po
gumnih in za delo sposobnih ljudi.

Pred popoldanskim delom zboro
vanja so se udeleženci sprehodili po 
Vipavskem Križu v spremstvu Boruta 
Koloinija, ki je opozoril predvsem na 
arhitekturne značilnosti tega srednje
veškega naselja. Seminar se je nato v 
popoldanskem delu dotaknil še jezi
kovne tematike dvojezičnosti; o komu
nikacijski kompetenci dijakov gimna
zije v Slovenski Istri sta spregovorili 
Barbara Baloh in Elen Slavec; Senija 
Smailagič je govorila o slovenščini kot 
tujem jeziku; M artina Skok in jernej 
Videtič sta prikazala težave tujejezič
nih otrok pri vključevanju v slovensko 
šolo; Nataša Žpolad pa je govorila o 
pouku književnosti na slovenskih os
novnih šolah v Italiji. Zadnje predavan- 

! je se je ustavilo ob vprašanju izrinja- 
nja slovenščine iz javnega življenja: o 
položaju slovenščine znotraj Republi
ke Slovenije je spregovoril Zoltan Jan. 
Vsa predavanja bodo, ko vsako leto, v 
kratkem objavljena v reviji Primorska 
srečanja.

Letošnje zborovanje, ki se je zaklju- 
I čilo v soboto z ekskurzijo po Vrtovče
vih poteh v okolici Dolenj, je obogati
la tudi slovesnost odkritja spominske 
plošče literarnemu zgodovinarju Av
gustu Žigonu v njegovi rodni A jdov
ščini. Na slovesnosti je o znanem razi 
skovalcu Prešernovega opusa sprego
voril prof. Boris Paternu.

TEMELJ ZA NADALJNJE 
SKUPNE RAZISKAVE

#

F O T O  BU.MBACA

V petek, 12. t.m., je bil v Gradišču 
pri Gorici v palači Torriani mednarod
ni posvet o odzivih na poročilo italijan- 
sko-slovenske komisije zgodovinarjev, 
ki je pripravila znano poročilo z naslo
vom Slovensko-italijanski odnosi 1880- 
1956. Poročilo komisije zgodovinarjev 
in kulturnih m ožje bilo objavljeno lan
sko leto v italijanskem in slovenskem 
jeziku. Poročilo je vzbudilo prve dni 
po objavi v italijanskem in slovenskem 
tisku precej odmevov, nakar je stvar 
utihnila, kar je po eni strani razumlji
vo, po drugi strani pa je to ponoven do
kaz, kako se v naši družbi prerado po
zablja na pomembne stvari. O  tem in 
o polemikah, ki ga je skupno poročilo 
in delo slovenskih in italijanskih zgo
dovinarjev vzbudilo, so spregovorili v 
Gradišču, kjer se je v skorajda zapr
tem krogu sestala domala vsa komi
sija, na srečanju pa je bilo tudi veliko 
drugih zgodovinarjev in predstavnikov 
javnega življenja Goriške.

Izjemno dobro organiziran posvet 
je priredil goriški Inštitut za srednjeev
ropska kulturna srečanja ICM, da bi 
na njem predvsem udeleženci znane 
slovensko-italijanske komisije sprego
vorili o tem, na kakšen odziv je v jav
nosti naletelo poročilo o slovensko-ita- 
lijanskih odnosih med leti 1880 in 
1956. Poročilo zgodovinarjev iz Slove
nije in Italije je že ob sami objavi m i
nulo leto tako v Italiji kot v Sloveniji 
naletelo na različne odmeve, nekateri 
so mu očitali pretirano površnost, zo
pet drugi pristranskost, veliko pa je bilo 
tudi tistih, ki so v poročilu videli tudi 
dobro osnovo za nadaljnje raziskova
nje skupne zgodovine Slovencev in Ita
lijanov na prostoru, ki sega od Furla- 
nije-Julijske krajine pa vse do Drave, 
predvsem pa priložnost za boljše med
sebojno poznanje in sodelovanje na 
vseh področjih, še posebej ob narod
nostni in državni meji, kjer so ponava
di trenja med narodi največja.

V Gradišču so o tem spregovorili 
zgodovinarji M ilica Kacin VVohinz, ki 
je bila tudi sicer sopredsednica omenje
ne komisje, njen ita lijanski kolega 
G iorgio Conetti, ki je bil tudi sopred
sednik slovensko-italijanske komisije 
zgodovinarjev, M arta Verginella z lju
bljanske univerze, Giannantonio Pala- 
dini z beneške univerze, medtem ko 
je srečanje vodila Renate Lunzer z du
najske univerze.

POPRA VEK
V oceni razstave Vena Pilona v Lju

b ljan i (Zaključu je  se retrospektiva  
Vena Pilona, Novi glas, 11.4.2002, št. 
15, str. 7) se je zaradi naglice pri t i
pkanju vrinila netočnost. Po podatkih, 
s katerim i razpolagam, Stipe Štekar, 
ki ga je Pilon fotografiral, ni bil med 
obiskovalci Pariza, pač pa lahko skle
pamo, da ga je  Pilon fotografiral ob 
bežnem obisku Ajdovščine leta 1931, 
kar potrju je tudi letnica na eni od o- 
hranjenih fotografij. Avtor članka se 
bralcem opravičuje. - MARKO VUK

Na izjemno strpnem in strokovnem 
srečanju so zgodovinarji in člani ko
misije umirjeno spregovorili o zaple
teni ter mestoma zelo težki skupni 
zgodovini Slovencev in Italijanov in o 
zaključnem poročilu, ki ga je o dolgem 
obdobju od leta 1880 do leta 1956 pri
pravila omenjena komisija. Povedali 
so, da se na 30 straneh skupnega po
ročila ni dalo strniti vseh ugotovitev 
komisije zgodovinarjev, saj je bilo pro
stora za 86 let skupne zgodovine pre
malo; zatrdili pa so tudi, da ima to po
ročilo velik pomen, ker pomeni premik 
v delu tako slovenskih kot italijanskih 
zgodovinarjev, ki so prvič tesno sodelo
vali in proučevali isto časovno obdobje, 
iste zgodovinske dogodke ter jih osve
tlili z več zornih kotov, v luči zadnjih 
ugotovitev, vedenj in znanj zgodovine.

O bdobje zgodovine, ki ga je ko
misija opravila, je odločilnega pome
na za razumevanje današnjega časa, 
istočasno pa je tudi prvič, da so zgo
dovinarji v poročilu napisali skupna 
stališča o pomembnem obdobju, ki 
so ga označevali pojavi nacionaliz
mov, fašizma, komunizma, nasilja in 
trp ljen ja ljudi, dveh svetovnih vojn, 
povojnih pobojev ter seveda tud i sku
pnih stvari, ki omogočajo nam, da da
nes gradimo sodelovanje med naro
doma na novih osnovah.

dejala prof. Marta Verginella, ki je pou
darila predvsem pomen poročila za 
nadaljnje delo zgodovinarjev, saj se je 
prvič zgodilo, da so se italijanski kole
gi zares poglobili tudi v slovensko na
pisano zgodovinopisje in slovenske 
dokumente.

Posegom zgodovinarjev je sledila 
debata, med katero je prišlo na dan 
predvsem dejstvo, da je bilo omenje
no poročilo zgodovinarjev šele temelj
ni kamen, na katerem velja graditi pri
hodnje sodelovanje, in to na vseh pod
ročjih, saj je  poznavanje zgodovine, ki 
se tiče obeh narodov, odločilnega po
mena za nadaljnje skupno življenje na 
skupnem prostoru, kjer živimo Sloven
ci in Italijani. To misel je najlepše izra
zil prof. Paladini, ki je dejal, da "Evro
pe narodov ne moremo graditi, če ima
mo skrite okostnjake v omarah, in tudi 
tako ne, ne da bi sami najprej pogle
dali v brezno lastne zgodovine."

Predvsem pa so člani omenjene slo- 
vensko-italijanske komisije, ki je napi
sala poročilo o slovensko-italijanskih 
odnosih med leti 1880-1956, dokonč
no ovrgli vsa natolcevanja, da so se po
gajali med seboj za besedilo in sklepali 
kakršnekoli kompromise pri pisanju 
zaključnega poročila, kot so tako slo
venski kot italijanski člani komisije tudi 
odločno zanikali, da bi nanje kdorkoli 
pritiskal. Istočasno pa je prišlo tudi na 
dan, da so na žalost prav politiki tisti, ki 
zlorabljajo taka in drugačna zgodovin
ska dejstva za potrebe dnevne, pred
vsem pa kratkovidne politike. Poveda
li so tudi, da bodo v ta namen izdali v 
bližnji prihodnosti vse zgodovinsko gra
divo, ki so ga preučili za pisanje po
ročila, kot bodo tudi izdali preliminar
ne tekste poročila, ker bodo samo tako 
ovrgli vsa natolcevanja, da naj bi pri 
poročilu šlo za nekakšen kompromis, 
ki naj bi bil sad diplomatskih pogajanj.

Nasprotno, na srečanju v Gradišču 
smo od zgodovinarjev slišali, kako so 
zgodovinarji mnenja, da je  danes prav

F O T O  BUM BACA

Predsednica komisije slovenskih 
zgodovinarjev prof. M ilica Kacin VVo
hinz je naglasila, da gre za zgodovin
ski premik zgodovinopisja, ki se tiče slo- 
vensko-italijanskih odnosov, povedala 
je tudi, zakaj so se odločili za objavo 
poročila v dnevnem časopisju, saj je pri
hajalo do nedovoljenih objav posamez
nih delov, medtem ko je njen kolega 
prof. Conetti povedal, da je bila že sa
ma ustanovitev komisije s strani sloven
ske in italijanske vlade dogodek zase.

"Devet let je delalo skupaj 14 zgo
dovinarjev in kulturnikov iz Slovenije 
in Italije, morda je sicer tudi res, da 
poročilo kaže nekatere slabosti zlasti 
zato, ker je v njem kulturni vidik izjem
no pomanjkljivo pripravljen in bi se 
dalo narediti tudi kaj več na področju 
antropološkega vidika, a vseeno gre 
za pomembno dejanje, saj gre za skup
no zgodovino, na katero sta doslej 
tako slovenska kot italijanska stran gle
dali vsaka s svojega zornega kota," je

politika tista, ki se revizionistčno ob
naša do zgodovine, ki zgodovinska dej
stva uporablja in potvarja v svojo dnev
no korist. Slišali pa smo seveda tudi ne
kaj drugačnih mnenj, a so vsa bila v du
hu umirjene in plodne razprave. Pred
vsem pa smo bili veseli dejstva, da so 
tokrat končno vsaj za nekaj časa zapr
li usta vsem tistim  zgodovinarjem in 
samozvanim zgodovinarjem, ki so in 
bi še vedno radi pisali o slovenski zgo
dovini, ne da bi poznali ne slovenske
ga jezika ne slovenskih dokumentov, 
kar je seveda nedopustljivo.

Na nas in predvsem pa na straneh 
obeh vlad je sedaj seveda naloga, da 
om enjeno poročilo pride v šole kot 
šoloobvezno učno gradivo, med ljudi, 
da se tako končno preneha z raznimi 
natolcevanji, a da se skuša razumeti 
preteklost, da bomo danes živeli lepo 
sedanjost in gradili še lepšo prihod
nost našim otrokom.

■|UP
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D SI /  SR E Č A N JE  Z B O R IS O M  P A H O R JE M Z A Š Č IT N I Z A K O N  IN  T R Ž A Š K A  O B Č IN A

KNJIŽEVNOST, 
IDENTITETA, 

PONOS IN ŠE KAJ
IVAN  ŽERJAL

Aplavz, ki je spremljal prihod 
Borisa Pahorja v Peterlinovo 
dvorano na tradicionalnem  te
denskem srečanju Društva slo
venskih izobražencev v pone
deljek, 15. t.m., je bil po bese
dah predsednika DSI Sergija 
Pahorja pričevanje neke iden
titete, izkušnje, drznosti in stal
nosti. Boris Pahor je namreč 
prav pred kratkim  doživel lepo 
počastitev tako v Trstu kot v 
L jub ljan i, k je r so predstavili 
predvsem zadnje prevode ne
katerih njegovih del. Med te 
spadata zlasti ita lijanski pre
vod izbora novel z naslovom II 
rogo ne lporto  (prevedle Mirel- 
la Urdih-M erku, D iom ira Fab- 
jan-Bajc in Mara Debeljuh) ter 
nemški prevod romana Nekro
pola, ki ga je opravila M ire lla 
U rd ih-M erku. Slednja je  bila 
tud i prisotna na večeru DSI, ki 
je izzvenel kot svojevrsten in 
množično obiskan poklon slo
venskemu tržaškemu književ
niku, ki je  tud i pričevalec po
membnega in tragičnega ob
dobja iz naše polpretekle zgo
dovine.

vedla nekatere novele v italijan
ščino, Nekropolo pa v nemšči
no. Ravno nemški prevod jo  je 
zaposlil sedem let, saj je  poleg 
prevajanja morala preštudirati 
obširno dokum entacijo o tra
gičnem obdobju vladavine fa
šizma in nacizma ter druge sve
tovne vojne. Avtor in prevajal
ka sta imela srečo se seznaniti 
z nemškim univerzitetnim  pro
fesorjem Poisem, ki je kontak- 
tiral založbo Berlin Verlag. Sle
dnja si je  štela v čast, da izda 
Nekropolo, ki je  izšla marca la
ni, do decembra pa so se v nem
ških časopisih in revijah zvrsti
le številne, praviloma pozitiv
ne recenzije.

Pri tem se sama po sebi vsi
ljuje primerjava med nemškim 
in italijanskim  kultu rn im  sve
tom. Kot so povedali Pahor in 
drugi v razpravi, je  razlika oč it
na: medtem ko so Nemci ime
li pogum opraviti katarzo in se 
soočiti s svojo zgodovino, se Ita
lijani tega soočanja strašno bo
ji jo  do take mere, da hočejo to 
zgodovino izbrisati. Svojo kriv
do za tako situacijo nosi tudi Slo
venija, ki bi kot država, ki je iz 
druge svetovne vojne izšla kot

F O T O  K RO M A

Večer je  potekal kot razgo
vor med avtorjem, prevajalko, 
predsednikom  DSI in obč in
stvom. Vprašanj, ki so bila po
stavljena gostu, je b ilo kar ve
liko in se niso zaustavljala sa
mo pri vprašanjih literature in 
prevodov, temveč so segala tu
di na aktualna področja po lo
žaja slovenske identitete v za
mejstvu in m atični dom ovini, 
(n e )sp re je m a n ja  slovenske 
stvarnosti s strani italijanskih 
sodržavljanov (v prvi vrsti in
telektualcev), pomanjkanja so
očanja Ita lijanov z lastno zgo
dov ino , odnosa do Evrope, 
krščanstva in islama idr.

Prevodi njegovih del v razne 
evropske jezike (zlasti v fran
coščino in nemščino) ter laska
ve ocene evropskih kritikov so 
sicer Borisu Pahorju v veliko 
zadoščenje, saj je občutil, ka
kor da v Trstu nima državljan
ske pravice. Dobršen del za
slug za te prevode ima Evgen 
Bavčar, vsestranski slovenski 
ku ltu rn i delavec v Parizu, ki 
načrtno združuje slovensko li
teraturo, Trst in Evropo. Kako 
pa je prišlo do zadnjih prevo
dov v nemščino in ita lijanšči
no? Menda je tridentski založ
nik N icolodi izvedel za Pahor
ja, ko je bral eno od njegovih 
novel, ki jo  je prevedla Patrizia 
Vascotto. Pahor je prevajalki 
M irelli Urdih-Merku omenil Ni- 
colodija ob nekem obisku Mer- 
kujevih leta 2000. Sama je pre

zmagovalka, lahko imela malo 
ponosa, a ga nima in išče pod
poro Italije. Tu manjka zavest, 
je dejal Pahor, da je Slovenija dr
žava, ne pa italijanski teritorij. 
Slovenska država bi lahko bila 
tudi zgled ostalim  evropskim 
narodom, vendar tega zgleda 
trenutno ne daje in če bo še na
prej nastopala tako, kot nasto
pa, se pravi, če se bo obnašala 
brez ponosa, če bo prodajala 
svojo identiteto in bo popušča
la, bodo v Evropi z njo pobrisali 
kot s cunjo. Tudi Evropa je pred 
velikim izzivom, ali želi posta
ti konfederacija ali pa samo go
spodarska skupnost, kar pa ne 
pomeni veliko. Pri tem se po
stavlja tud i vprašanje, ali bo 
Evropa prisluhnila narodnim  
skupnostim oz. manjšinam in 
jim  bo dala veljavo, ki jim  gre.

Če se povrnem o k prevo
dom, je treba povedati, da za
ložba N ico lod i želi izdati še 
dve deli. Vendar je po Pahorje
vih besedah potrebno doseči 
razbitje gluhote, ki vlada v ita
lijanskih krog ih  o do ločenih 
stvareh, in p r iti do kake po
membne italijanske založbe. 
O dvisno je tudi, kako se bo 
odvija lo naše družbeno življe
nje. Pri tem pa je bil Pahor pre
cej pesimist, saj vidi precejšnje 
pogojevanje s strani pojavov, 
kot sta in ternacionalizem  in 
m ultikulturnosti, katera se ser
virata današnji mladini.

"OKENCE" ZA SLOVENCE NE 
BO PRISTOJNO ZA IZDAJANJE 

DVOJEZIČNIH IZKAZNIC
BREDA SUSIC

Kritične ocene občinske
ga svetovalca Slovenske 
skupnosti Močnika in pred
sednika SSO Pahorja.

Zdi se, da uprava tržaške 
občine, ki jo  vodi desničarska 
naveza župana D ip iazze in 
odbornika za ku ltu ro Menie, 
želi naenkrat vsaj navzven po
kazati pripravljenost na h itro  
izvajanje zaščitnega zakona za 
Slovence v Ita liji, tako da bo že 
od maja dalje okence za stike 
z javnostjo za slovensko govo
reče občane operativno - kot 
to predvideva om enjeni zakon 
št. 38 iz leta 2001. V resnici 
zakon predvideva ustanovitev 
urada, ne pa okenca, ki bo v 
centru Trsta, Gorice in Čeda
da na razpolago vsem sloven
skim občanom. Zato je treba 
biti do napovedi tržaških občin
skih odbornikov Sluge in Gre- 
gorettija , ki sta v četrtek, 18. 
aprila, na tiskovni konferenci 
napovedala od p rtje  okenca, 
zelo kritičn i. Na to je med dru
gim i opozoril občinski svetova
lec Slovenske skupnosti Peter 
M očn ik: "G re za urad, ki ga 
predvideva 8. člen zakona 38 / 
2001, na katerega naj bi se vsi 
pripadniki slovenske manjšine 
obračali v svojem jeziku, dobi
vali odgovore v svojem jeziku, 
si dopisovali z upravo v sloven
ščin i. Ta urad bi m ora l tud i 
izdajati vse zaželjene uradne 
dokum ente s slovenskim pre
vodom, se pravi tud i osebne 
izkaznice. O dbornik Nacional
nega zavezništva Sluga, ki ga 
je predstavil, pa je  v bistvu po
vedal, da bo ta urad samo od
govarjal v slovenskem jeziku, 
če bodo priha ja le  prošnje v 
slovenščini. Gre torej za gro
bo potvarjanje tistega, kar piše 
v zakonu, in dokaz, da tore j 
desna uprava v tržaški občini 
nima nobenega namena izva
ja ti zaščitnega zakona, če ne 
samo v zelo omejeni in popol
noma neprim ern i ob lik i. M i
slim, da to ne more b iti poz iti
vno, ne sprejemljivo." O dvet

nika Močnika smo vprašali še, 
če bo Slovenska skupnost spre
jela kakšne odločitve v zvezi s 
tem. Kako naj reagiramo slo
venski tržaški občani? "Kar se 
tiče Slovenske skupnosti, bo
mo preverili, kako ta urad de
luje, ko bo ustanovljen. Priskr
beli si bom o vse akte, ki jih  je 
za ustanovitev urada izdal tr
žaški občinski odbor, in bomo 
dosledno zahtevali, da urad 
izvaja tud i to, česar odbor no
če. Če ne bodo izvajali vsega, 
bom o pač protestirali in - če bo 
treba - bom o tud i postopali na 
upravnem sodišču zaradi neiz
vajanja zakona. Svetovali bo
mo, da bodo iste korake stori
le vse komponente slovenske 
manjšine."

Na četrtkovi tiskovni konfe
renci sta omenjena odbornika 
pojasnila, da bo okence dejan
sko delovalo po principu ura
da za stike z javnostjo. Lahko 
bo le sprejemal prošnje, vpra
šanja občanov in dopise ter 
nudil in form acije in odgovore 
na zastavljena vprašanja. O d
bornik Sluga pa je  izrecno po
vedal, da urad ne bo pristojen 
za izdajanje upravnih in m atič
nih dokumentov, posebno ne 
dvojezičnih osebnih izkaznic. 
Katere dokumente in če jih bo 
ta urad sploh lahko izdajal, je 
po Slugovem mnenju odvisno 
od sklepov paritetnega odbo
ra, ki še ni sestavljen. Ko bo pa

ritetn i odbor sklepal o tem, se 
bo urad p rilagod il njegovim  
smernicam. V resnici je  odbor 
občine Trst napačno interpre
tiral zaščitni zakon, saj je ta 
jasen glede pristojnosti urada, 
kar pom eni, da za izdajanje 
dvojezičnih izkaznic in drugih 
m a tičn ih  in upravn ih doku 
mentov v slovenščini ni potreb
no čakati na smernice paritet
nega odbora. To potrju je tudi 
predsednik Sveta slovenskih 
organizacij Sergij Pahor: "N a
poved o 'okencu', ki bi samo 
delno odgovarjalo našim priča
kovanjem, ponovno dokazuje, 
da nas hoče tržaška občina po
novno izigrati s skrivanjem za 
paritetni odbor. Ena redkih za
dev, ki nam jih  zaščitni zakon 
priznava m im o tega odbora, je 
prav 'občinski urad'. N iti tega 
nam nočejo priznati avtoma
tično. To je nov dokaz slabega 
razpoloženja občinske uprave 
do naših vprašanj. Če bo šlo ta
ko naprej, ne bom o zlepa prišli 
do tako imenovane zaščite. To 
smo do neke mere sicer slutili, 
n ism o pa si upali m is liti, da 
bodo nategovali staro tezo: 
dokler Rim ne izdela zakona, 
ne bom o tvega li nobenega 
praktičnega ukrepa v zvezi z 
manjšino. Glede tega vpraša
nja po m ojem  obstaja jo ele
menti za sodno prijavo.''

Urad bo imel sedež na ob
činski izpostavi v u lic i G io tto

številka 2, kjer bo delil prosto
re s službo za socialno skrb
stvo, dokler se ta ne bo prese
lila v prenovljene prostore v 
ulici Locchi. Zanj bo odgovo
ren p o d ta jn ik  Č a lac ione, v 
njem pa bosta delala uradnik 
in vodja urada, ki ju  je  uprava 
že izbrala med zaposlenimi na 
tržaški občini. Niso torej pred
videne nove nastavitve, kot tu 
di ni jasno, ali bo v prim eru, 
da uradnik slovenskega jezika 
slučajno zboli, moral urad za
preti okence, dokler se ne bo 
edini, ki bo lahko imel stik z 
občinstvom v slovenskem jezi
ku, vrnil na službeno mesto. 
Verjetno bodo morali tudi mo
reb itnega nam estnika iskati 
med drugim i slovensko govo
rečim i, ki so že zaposleni na 
občin i in ki bodo m orali zane
m ariti svoje naloge, zato da v 
slučaju potrebe zapoln ijo  vr
zel.

Urnik odprtja  bodo odgo
vorni še preučili: urad bo od
prt šest dni na teden v jutranjih 
urah ali pa od ponedeljka do 
petka, s tem da bo dvakrat na 
teden odprt tud i v popoldan
skih urah. O dborn ik Sluga pa 
je nam ignil, da bo do ločitev 
urnika odvisna tudi od povpra
ševanja in od ko lič ine  dela. 
Odbornika Gregoretti in Sluga 
sta povedala, da so priprave na 
odprtje  okenca stekle že pred 
mesecem dni in da jih  poleg 
njiju koordinira še občinski taj
nik Marchi.

Čeprav je torej dejstvo, da 
bo do odprtja  okenca v tržaški 
občin i prišlo v sorazmeroma 
kratkem času, ni še pravih raz
logov za zadovoljstvo, saj se z 
zelo omejevalno interpretacijo 
zaščitnega zakona občinska 
uprava dejansko igra s pravica
m i slovenske m anjšine, kot 
poudarja predsednik SSO, Ser
gij Pahor: "Zadeve s Slovenci 
v Ita liji so očitno vzeli zelo 're 
sno', ker se zelo trud ijo  pre
pričati nas, da ne nameravajo 
b iti prijazni do nas in da jim  je 
čisto vseeno, kaj o takem po
četju m islijo drugi."

D E V IN -N A B R E Ž IN A  /  P R E D V O LILN I P O G O V O R I IN  N O V  PREDLO G  Z A  SESLJAN

NA LEVI SREDINI ŠE NIČ NOVEGA
26. maja bodo v devinsko- 

nabrežinski občini upravne vo
litve, dober mesec dni pred nji
mi pa stanje glede voliln ih za
vezništev in kandidatur ostaja 
odprto. V prejšnjih dneh so ja 
vna občila prinesla vest, da bo 
županski kandidat desnosre
dinskega zavezništva pokrajin
ski odbornik in voditelj krajev
ne Liste 2000 G iorgio Ret, med
tem ko naj bi dosedanji vodja 
desne sred ine v občinskem  
svetu in županski kandidat na 
prejšnjih volitvah Romano Vla
hov nastopil s svojo listo. V ok
viru leve sredine, ki je dosedaj 
upravljala občino, pa še ni p ri
šlo do nobene konkretne od lo
čitve. V krajevnem časopisju 
smo sicer brali o predlogih za 
kandidaturo podžupanje Ma-

rize Škerk Kosmina, ki jo  pod
p ira jo zlasti Levi dem okrati, in 
svetovalca Slovenske skupno
sti V ik torja  Tanzeta, ki uživa 
podporo SSk, Zelenih in Stran
ke komunistične prenove. Skrat
ka, kroži veliko imen, a dokonč
na odločitev še ni padla, kar pa 
za levo sredino - in posredno za 
Slovence - ni dobro. Politične 
sile se ne morejo zediniti pri ne
katerih ključnih vprašanjih ob
čine. Eno od teh je vprašanje 
preureditve Sesljanskega zali
va, potem ko so prav nesogla
sja okoli slednjega privedla do 
odstopa župana M arina Voc- 
cija.

Medtem je prav v zvezi s Se- 
s ljanskim  za livom  ponovno 
prišlo do novega predloga o 
preureditvi. Tudi tokrat je pred

lagatelj društvo Sommaripa, ki 
ga vodi odvetnik Jože Škerk, 
dolgoletn i po litičn i delavec in 
prvi deželni svetovalec SSk. 
Predlog sestoji v razdelitvi tre
nutno enotnega območja A8, 
v katerega spada Sesljanski 
zaliv, na pet novih podobm o- 
č ij: p rvo  po do bm oč je  (8.1) 
obsega področje opuščenega 
kamnoloma, kjer naj bi po pro
padlem načrtu družbe SS. Ger- 
vasio e Protasio zraslo turistič
no naselje. Po predlogu druš
tva Sommaripa pa bi sedaj to 
o b m o č je  s lu ž ilo  iz k lju č n o  
kopališki dejavnosti, drobnim  
gospodarskim in rekreativnim 
dejavnostim  ter parkiranju in 
d ru g im  m an jš im  posegom . 
O bm očje  8.2 naj bi postala 
eko loška cona, nam en jena

sprehodom , izg ra d n ji nove 
župn ijske cerkve in izkopa
vanju arheoloških najdb, saj 
naj bi se tam nahajalo gradi
šče. O bm očje  8.3 bi zaobje
malo kopališče Castelreggio 
in bi služilo edinole kopanju 
in rekreativn im  dejavnostim  
ter drobn i prodaji. O bm očje 
Caravelle, starega avstrijskega 
hotela in vile Diana, bi služilo 
hotelski de javnosti (brez iz
gradnje kakih turističn ih nase
lij), obm očje 8.5 pa zaobjema 
v bistvu področje obstoječe
ga pristanišča razen koščka 
obale, ki je namenjen gostom 
hotela. Na tem podobm očju 
naj bi našli prostor jadra ln i in 
pom orski k lub i ter d rug i la
stniki plovil.
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N U M IZ M A T IČ N O  D R U Š T V O  J .V . V A L V A S O R J A  /

NUMIZMATIKA NUDI ZANIMIV 
POGLED V ZGODOVINO

Naše zamejstvo je pred pe
tim i leti postalo bogatejše še 
za eno slovensko društvo, to je 
za num izm atično društvo J. V. 
Valvasorja. Ob prvi mali oblet
nici delovanja so se člani druš
tva odločili, da dogodek pro
slavijo z razstavo kovancev, ki 
je na Opčinah, v prostorih Za
družne kraške banke, že imela 
lep uspeh, trenutno pa je na 
ogled v Nabrežini, in sicer v 
prostorih podružnice om enje
ne banke. Ker je num izm atika 
ne samo konjiček za redke lju
bitelje, pač pa tud i sredstvo za 
preučevanje zgodovine, smo 
povabili na pogovor člana nu
mizmatičnega društva M itjo  Pe- 
tarosa, da bi javnost bolje opo
zorili na razstavo.

Namen razstave je  ta,
(la bi predstavili valuto 
oziroma kovance, 
ki so krožili v zgodovini 
v naših krajih - od časa 
rimskega cesarstva do 
danes. Katere kovance 
in koliko si j ih  je  
možno ogledatii'
Razstavi smo dali naslov De

nar skozi stoletja na naših tleh. 
Na razpolago je ogrom no ma
teriala, zato smo se morali nuj
no om ejiti in zato je  padla od
ločitev, da bom o tokrat razsta
vili le kovance (in ne vsega, kar 
num izmatiki zbiramo, kot npr. 
bankovce, druge vrste papirna
tega denarja, plastični denar, 
vrednostne papirje ipd.). Raz- 
s av li smo le nekaj primerov 
novcev, ki so se v zgodovini naj
pogosteje pojavlja li na naših 
tleh (nalašč niso predstavljeni 
npr. rimski zlatniki, saj so bili 
redko v rednem obtoku). Če 
samo naštejem, kaj se da vide
ti v petih vitrinah (ki jih  je  zelo 
prijazno posodila Draguljarna 
M alalan z O pčin ): v p rv i so 
najstarejši prim erki na razsta
vi rimski kovanci raznih vrst, 
saj so ti krožili v naših krajih 
vsaj sedem stoletij (od II. sto
letja pr. Kr. do V. stoletja po 
Kr.). V drugi v itrin i si lahko og
ledamo kovance srednjega ve
ka, saj seje po propadu rimske
ga cesarstva (V. sto le tje) do 
konca ogrskih vpadov (XI. sto
letje), za vsakdanje potrebe v 
teh krajih le redko po javlja l 
denar in so ljudje uporabljali 
druge oblike trgovanja (npr. 
barantanje ipd.). Pregled sred
njeveških kovancev je pester: 
od novcev nadškofa Adalber- 
ta (1183-1200) do goriškega 
grofa Leonarda (1454-1500) 
ter razni kovanci koroških voj
vod, tržaškega škofa Arlongu- 
sa, češkega kralja O tokarja II. 
'n raznih oglejskih patriarhov 
'npr. O tobona 1302-1315 ali 
Ludvika 1412-1420). Tretja v i
trina je namenjena avstrijskim 
to la rjem  in go ld ina rjem , za 
razstavo smo izbrali to lar cesa
rice Marije Terezije, peso-tolar, 
ki ga je dal kovati cesar Maksi- 
miljan, graditelj Miramarskega 
gradu; go ld inarja, izdana ob 
25. obletnici poroke med Fran
cem Jožefom in Elizabeto W it- 
telsbach, tolar Jožefa II., ime
novan "k r iž a r"  - "c ro c io n e " 
'Pd. V četrti izložbi je denar, ki 
nam je verjetno nekoliko bolj 
/n an, saj so ga uporabljali še 
naši dedje: avstrijske krone, ki 

jih kovali pod Francem Jože- 
(>ni, od navadnega drobiža do 

z atnikov. V peti in zadnji vitri-

F O T O  K RO M A

ni pa si lahko ogledamo lire, ki 
so krožile od uvedbe, dokler jih 
niso zamenjali evri. Vsaka vi
trina je oprem ljena tud i s kraj
šim opisom razstavljenih ko
vancev, bodisi v slovenščini kot 
v italijanščini.

Razstavljeni so tudi 
kovanci nove evropske 
valute. Kako je  uvedba 
evra vplivala 
na zanimanje  
za numizmatiko '!1 
V našem društvu smo mne

nja, da je uvedba nove evrop
ske valute dobro vplivala na 
numizmatiko. Ljudje so se vsaj 
začeli zanimati, hote ali neho
te, za obliko in za "risbe" no
vega denarja, kar je seveda pr
vi korak. O b dokončni ukinitvi 
"s tarih" evropskih valut pa je 
prišlo seveda tud i do marsika
terega zgrešenega pojm ova
nja, kaj sploh num izm atika je, 
saj marsikdo pričakuje, da bo 
z ohranjenim i starim i kovanci 
lir kmalu kaj zaslužil, kar seve
da ne drži. V num izm atiki je 
čas zelo relativen pojem in za
to kovanec, izdan pred petnaj
stimi ali dvajsetimi desetletji, ni 
n iti pretirano star za vedo, ki 
obravnava stoletja in tisočletja 
dolga obdobja. Čelo italijanski 
tečajni srebrniki nimajo večje

veljave od teže svoje žlahtne 
kovine, ker so bili kovani v og
rom ni količini. Za num izm ati
ke pa je vrednost kovancev le 
relativno pomembna, saj bi to 
morala biti pomožna veda zgo
dovine, znanstvena disciplina, 
s katero se učimo. Saj iz kovan
cev buhti duh časa in se iz njih 
da marsikaj prebrati, oprede
lju je jo neko družbo, pričajo o 
dogodkih, o osebnostih in ve
likih ljudeh, o umetnosti, o še
gah in navadah; iz roke v roko 
gredo v srečnih in manj vese
lih trenutkih; so pokazatelj so
cialnega trenutka okolja, v ka
terem so nastali. Ko je bila ne
ka družba ali država v razcve
tu, so kovali novce v bogatih 
zlitinah in so jih  tudi umetniško 
odlično dovršili, v kriznih ob
dobjih pa so bili kovanci rev
nejši in skromnejši. Numizma
tiko marsikdo pojm uje kot tr
govanje s starim in manj sta
rim denarjem, to pa je le stvar 
trgovcev (ki resnici na ljubo 
im a jo  tud i s trogo  do ločena 
pravila glede kakovosti in velja
ve vsakega novca); pravi nu
m izm atiki se zanje zanimajo, 
ker jim  "denarni pripom očki" 
odpirajo prekrasen svet zgodo
vine z manj konvencionalnega 
zornega kota.

Razstavo ste p rired ili 
ob 5. obletnici 
ustanovitve zamejskega 
numizmatičnega 
društva. Kakšne vrste 
delovanja ima društvo? 
Kje se zbirate ? Kdor bi se 
želel včlaniti a li dobiti 
informacije o delovanju, 
na koga naj se obrne? 
Razstavo smo želeli posta

viti že pred leti, a nismo v dru
štvu nikoli našli dovolj poguma 
za tak korak. Letos pa nam je 
to možnost ponudila Zadruž
na kraška banka z Opčin, edi
ni popolnom a slovenski banč
ni zavod na Tržaškem, saj so si 
upravitelji želeli dostojno ove
kovečiti prihod nove evropske 
va lute. M is lim o , da, čeprav 
smo se prvič lo tili takega po
dviga, je imela razstava dober 
uspeh, saj smo na Opčinah po
daljšali rok in sedaj je na ogled 
v podružnic i Kraške banke v 
N abrežin i. O g led je seveda 
možen, ko so bančna okenca 
odprta. Naj še dodamo, da so 
vsi eksponati iz zasebnih zbirk 
članov num izm atičnega dru
štva J.V.Valvasor in da smo raz
stavo pripravili in postavili čla
ni Andrej Štekar, Florindo Car
li, Stojan Sosič, Stanko Flego, 
Peter Merku in Dorči O kretič 
in jaz. Na letošnjem občnem 
zboru društva smo se ob ugo
tovitvi, da se med ljudm i neko
liko  veča zan im an je  za nu
m izm atiko, od ločili, da bodo 
potekala redna mesečna dru
štvena srečanja, in sicer vsak 
prvi četrtek v mesecu v gostil
ni v Trebčah (v prijazni sobici, 
saj društvo nima še lastnih pro
storov za redno delovanje) ob 
20.30. Vabljeni in dobrodošli 
so vsi, ki bi želeli spoznati sta
rejši in novejši denar in dobiti 
katerokoli in form acijo o njem. 
Lahko pa se tud i neposredno 
obrnete na katerega izmed čla
nov društva ali pišete na na
slov: Slovensko zamejsko nu
m izm a tično  društvo  Janeza 
Vajkarda Valvasorja - Trebče 1 
- 34016 TS.
———  BS

OBVESTILA

POTOVANJE Z Novim glasom 
v Andaluzijo in Španijo. Prijav- 
Ijence na potovanje obvešča
mo, da so na naših uredništvih 
v G orici in Trstu na razpolago 
potovalke.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu vabi v pone
deljek, 22. t.m., na redni teden
ski večer v Peterlinovo dvorano, 
ul. Donizetti 3. Gost bo Italo 
Dellore Gambini, avtor knjige 
o Izoli v preteklosti. Predstavila 
ga bosta Silvan Prodan in M i
lan Gregorič. Začetek ob 20.30.

PREDSEDNIK SLOVENSKEGA 
raziskovalnega inštituta sklicuje 
občni zbor. V torek, 23. aprila 
2002, ob 19. uri v prvem sklicu 
in ob 19.30 v drugem sklicu v 
Gregorčičevi dvorani, ulica sv. 
Frančiška 20 v Trstu.

V IMENI! Duhovske zveze tr
žaških slovenskih duhovnikov 
organizira njen predsednik Žar
ko Škerlj šestdnevno potovanje 
z avtobusom v Španijo od pone
deljka, 15., do sobote, 20. julija. 
Ogledali si bomo španska me
sta Barcelono, Montserrat in Sa- 
ragozzo ter nazaj grede Avignon 
in Grenoble. Vključeni so vsi pol
ni penzioni in ogledi z vodiči. Ce
na 660 evrov. Ker je zanimanje 
veliko, se vpišite čimprej, najbo
lje kar naravnost v Bazovici (te
lefon, telefonska tajnica in fax št. 
040 226117). Zadnji rok je ko
nec meseca maja. Lepo vabljeni.

OB PRVI obletnici smrti msgr. 
M arijana Živica poteka akcija 
za obnovo starega župnišča v 
Sočergi. Kdor želi finančno  
prispevati v ta namen, lahko 
svoj dar pusti v trgovini Fortu- 
nato v ul. Valdirivo 23 v Trstu.

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca sporoča, da je v ura
du v ul. Donizetti 3 v Trstu v 
četrtem nadstropju vsak prvi in 
tretji ponedeljek v mesecu od

15. do 17. ure na razpolago od
bornik, ki bo dajal pojasnila 
vsem, ki bi bili pripravljeni po
magati pri njenem delu kot tudi 
tistim, ki bi potrebovali pomoči. 
Za ta mesec je datum 22. april.

ZA LAČNE otroke: družina 
Corva ob 10. obletnici smrti si
na VValterja 50 evrov.

ZA NAŠ vestnik: družina Co
rva ob 10. obletnici sm rti sina 
VValterja 25 evrov.

ZA ŽUPNIŠČE v Sočergi: na
mesto cvetja na grob Nade Že
rjal darujejo Severina Buzečan 
50 evrov, M arija Zanevra 50 
evrov, Milka Buzečan 20 evrov, 
Maria Radovac 10 evrov, Justi
na Buzečan 10 evrov in Nadja 
Hrvatin 20 evrov.

ZA SLOMŠKOV dom v Bazo
vici: ob krstu male Eve Starič da
rujejo nona in starši 50 evrov.

ZA CERKEV v R icm an jih : 
M.B., Trst, 100 evrov; družina 
Corva ob 10. ob le tn ic i sm rti 
sina VValterja 50 evrov.

ZA KAPELO p. Leopolda v 
D o m ju : d ru ž in a  Z lob ec  25 
evrov; družina Corva v spomin 
na pok. Franca M alalana 40 
evrov.

ZA CERKEV v Bazovici: na
mesto cvetja na grob pok. Da
nila Ražma daruje Silvana Ra
sen i-Pettirossova 25 evrov.

Naša do lgole tna člana  
in  pevca  

M IR JA N A  IN  
N IN O  PAROVEL

p ra zn u je ta  z la to  poroko. 
Ob tem visokem ju b ile ju  

j im a  iskreno voščita  
stoi v tiska  župn  ijska  
skupnost in  cerkveni 

pevsk i z b o r p r i  Sv. Ivanu.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Ugo Betti

Z L O Č IN  N A  K O Z JE M  
O T O K U

rež i j a  Jernej Lorenci

V četrtek, 18. aprila, ob 20.30 - red E; 
v soboto, 20. aprila, ob 20.30 - red B; 
v nedeljo, 21. aprila, ob 16. uri - red C; 
v ponedeljek, 22. aprila, ob 20.30 - KD Gorica; 
v torek, 23. aprila, ob 20.30 - KD Gorica; 
v soboto, 4. maja, ob 20.30 - red T; 
v torek, 7. maja, ob 20.30 - red F.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV TRST 
V SODELOVANJU Z MARIJINEM DO M O M  O D SV.IVANA, 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV TRST, GORICA, VIDEM  
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA 

ZVEZA PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE

PRIM ORSKA POJE 2002
nedelja, 21. aprila 2002, ob 17. uri

v dvorani M arijinega doma v ul. Brandesia 27

PELI BODO

Ženska pevska skupina Dom ovina - Osp
MePZ DU Izola
MoPZ Franc Zgon ik - Branik
O kte t Vrh - Branik
Vokalna skupina Prijatli - Selo
ŽPZ Vesna - Sv. Križ
MePZ Jože Srebrnič - Deskle

V CERKVI SV. V IN C E N C IJA  V TRSTU

TRŽAŠKA KRONIKA

O B  R A Z S T A V I V N A B R E Ž IN I

VELIKONOČNI KONCERT 
Z ZBOROM IN ORGLAMI

Orgle in zborovsko petje sta 
oblikovala lepo uspeli Veliko
nočni koncert, ki je bil v eni cen
tralnih cerkva mesta Trst na ne
deljo, 14. aprila. Koncert sta pri
redili Zveza cerkvenih pevskih

zborov (ZCPZ) iz Trsta in žup
nija sv. Vincencija Pavelskega.

Najprej je nastopil Združe
ni zbor ZCPZ, ki je pod vod
stvom Edija Raceta zapel štiri 
slovenske umetne velikonočne

pesmi. Petje je na orgle sprem
ljal Tomaž Simčič. Nato so se 
predstavile gojenke orgelskih 
tečajev, ki že nekaj let potekajo 
pri ZCPZ pod m entorstvom  
prof. Angele Tomanič, priznane 
organistke iz Ljubljane. Nasto
pile so Marija Kerže, Nada Peta- 
ros in Katja Lavrenčič, ki so tudi 
z zahtevnejšimi skladbami sku
šale obdržati velikonočno vzdu
šje in pokazati, kar so se pod 
vodstvom svoje pedagoginje 
dosedaj naučile. Prof. Angela 
Tomanič (na sliki) pa je s prvo
vrstnim izvajanjem skladb Špen- 
dova, Boellmanna in G igouta 
zaključila orgelski del koncerta.

O b koncu je m ogočno za
donela še velikonočna Kristus 
je vstal, ki so jo  vsi prisotni sku
paj zapeli, ob orgelski sprem
ljavi.
— — —  1>U
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SLOVENSKA SKUPNOST  
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Prejšnji teden smo goriški 
vo liln i up ravičenci do b ili še 
zad n je  in fo rm a c ije  o tem , 
kako bodo v nedeljo , 26. ma
ja, potekale upravne volitve. 
N a jpre j velja povedati, da se 
bom o volitev lahko udeležili 
bodisi v nede ljo  kot tud i na
slednji ponedeljek do 15. ure. 
D o  om e n je n e  o d lo č itv e  je  
prišlo na državni ravni z odo
b ritv ijo  v ladnega od loka. Do 
podaljšanja vo lilnega dne je 
p riš lo  predvsem  zarad i ne
vzdržne gneče, ki je  pri zad
njih vo liln ih  preizkušnjah bila 
na voliščih. Vračam o se torej 
v navade, ki so vladale pred I. 
1993, dvodnevno glasovanje 
pa bo ve lja lo  za p o lit ič n e , 
upravne  in re fe re nd um ske  
preizkušnje.

G led e  k ra je v n ih  v o lite v  
velja po trd iti, da bo v levi sre
din i prišlo do treh list, ki bodo 
podprle  skupnega kandidata 
Brancatija. To so lista M a rje ti
ce, v kateri bodo tud i kandi
dati Slovenske skupnosti, lista 
levice, ki se bo predstavila s

Cressatijem na čelu ter Stran
ka kom unistične prenove, ki je 
od ločila , da se bo volitev ude
ležila skupaj z osta lim i kom 
ponentam i pod neko idealno 
streho O ljke, ki pa form alno 
ne obstaja. Do treh list bo zelo 
verjetno prišlo tud i za obno
vitev desetih rajonskih svetov.

Poleg vo lilne kam panje si 
la h ko  v p r ih o d n jih  te d n ih  
p ričaku jem o  še B rancatijev 
odstop s podpredsedniškega 
mesta pri goriški pokrajin i, do 
katerega naj bi priš lo  v prvih 
dneh maja. Po tem  dogodku , 
za katerega se ogreva sam 
predsednik Brandolin , pa bi 
m oral predsednik goriške po
kra jine č im pre j nadom estiti 
odgovorno m esto, ki bo os
talo prazno. Slovenski manjši
ni se za zda j ne obe ta jo  veli
ke novosti, saj iz  p o k ra jine  
p riha ja jo  ponavlja joč i kom u
nikeji, češ da bo do slovenske
ga o d b o rn ik a  s ice r p r iš lo ; 
kdaj in kako pa posta ja  nova 
"fa tim ska  skrivnost"...

■ SP

P O K R A JIN S K I SVET SLOVENSKE SK U P N O S TI

MAJSKE OBČINSKE 
VOLITVE

V p ro s to r ih  s tra n k e  na 
D re v o re d u  20. s e p te m b ra  
118, ki jih  od zdaj krasi tud i 
sve tlobn i napis na p roče lju  
stavbe, je  11. t.m . potekal po
krajinski svet Slovenske skup
nosti, ki mu je  predsedoval 
N inko Černič.

Po uvodnem  pozdravu de
želnega ta jn ika Dam ijana Ter- 
pina in poročilih  Božidarja Ta- 
baja o re ferendum u za Jere- 
m itišče ter D oriane Devetak 
o  anketi med vo livci glede sa
m o s to jne ga  nas topa n ja  ali 
po litične  povezave z M a rje ti
co je  ta jn ik  M irko  Špacapan 
po roča l o dosedanjem  delu 
stranke v p re dvo liln e m  o b 
d o b ju , o p o d p o r i V it to r iu  
Brancatiju na p redhodn ih  vo
litvah, o težavah s po kra jin 
skim  o d b o rn iko m  in težkih  
odnosih s predsednikom  po
krajinske pokra jine G iorg iom  
Brando linom  ter o o d lo č itv i 
ta jn ištva, da se za majske ob 
činske vo litve v G oric i p rid ru 
ži M a rje tic i in Brancatiju  sa
m em u z nam enom , da p ripo 
m ore k n jegovi zm agi, izvoli 
čim več svojih č lanov v obč in 
ski svet, obenem  pa m očno 
slovensko obarva tud i M arje 
tico  samo in tako iz m očne j
šega položaja pogo ju je  gori- 
ško po litiko  v korist slovenske 
m anjšine.

To seveda, v p rim eru zm a
ge nad d e s n ic o , ko si bo  
stranka skušala p rib o riti me
sto v odboru , ali pa tud i v p r i
m eru poraza leve sredine, če 
bo razpolagala z zadostn im  
številom  svetovalcev.

Slovenska skupnost si je  v 
ko a lic iji M a rje tica  p r ib o rila  
d vo je z ičn i napis M a rje tica - 
M arg he rita  na vo lilnem  obe
ležju, pa tud i v id no  m esto za 
trad ic iona ln i znak lipove veji
ce.

Sam ostojn i nastop, kot je 
prev lada l iz ankete, bi naši

stranki ne zagotavlja l izvo li
tve predstavnika, ker je  po
ra z d e lite v  sedežev m očn o  
odvisna od rezu lta ta  drug ih  
tekm ecev; v povezavi z M ar
je t ic o  pa la h k o  s lo ven ska  
stranka, ob prim erni porazde
litv i preferenc, naskakuje tud i 
izvo litev š tirih  predstavnikov, 
kar bi pom en ilo  zgodovinski 
uspeh za Slovence v G oric i.

D o zadnjega si je  Sloven
ska skupnost prizadevala, da 
bi nastopila s sam osto jno li
sto na vseh ra jon ih , vendar iz 
tehn ičn ih  razlogov to  ni b ilo 
m ogoče (p riso tnost lipe zno
tra j vo lilnega znaka M arje ti
ce).

Na skupni listi pa bo stran
ka poskrbela, da bo prisotna 
v vseh ra jonih goriške občine, 
v Standrežu, Pevmi in Podgo- 
ri pa s pre težno ali ce lo tno  
slovensko zasedbo.

Povezava z M a rje t ic o  je  
ta k tič n a  po te za  s lovenske 
stranke, ki se ne nam erava 
u to p iti v to  po litičn o  fo rm aci
jo , pač pa hoče oh ran iti zna
č ilnos ti m anjšinske stranke. 
Izvo ljen i p reds tavn ik i bodo  
m ora li b iti p rip rav ljen i iz nje 
tud i izs top iti v p rim eru  neu
godn ih  od loč itev  za našo na
rodno  skupnost.

Po živahni debati, ki je  se
veda osvetljevala razne vidike 
sam osto jnega ali povezane
ga nastopanja, je  svet samo 
z enim  vzdržanim  glasom po
trd il sklepe ta jn ištva in s tem 
dal zeleno luč za nadaljn je ko
rake sestavljanja lis t in kandi
datov te r seveda neobhodnih 
p o litičn ih  poga jan j v koa lic iji 
sami.

Pokrajinski svet je tud i dal 
na logo ta jn iš tvu, naj sledi vo
liln im  pripravam  v K rm inu in 
skuša zago tov iti p rim erno  v i
d ljivos t tam kajšn jim  Sloven
cem  kot že v pre teklosti.

OBRAČUN OPRAVLJENIH 
IN NEOPRAVLJENIH DEL

IVA KORSIC

Majske volitve se bližajo; šti
riletna mandatna doba se izte
ka goriškemu županu, občinski 
upravi in rajonskim svetom, ki 
bodo v teh dneh imeli še zadnje 
seje, da odobrijo zapisnike in 
potegnejo črto nad opravljenim 
delom ter pregledajo, kaj je o- 
stalo le v načrtu in čaka realiza
cije. O  delovanju rajonskega 
sveta Štandrež smo se pogovo
rili s predsednikom Marjanom 
Breščakom, ki je  z grenkobo iz
javil, da marsičesa niso uresniči
li, ker so naleteli na gluha ušesa 
pri goriških občinskih možeh, ki 
jim  ni niti do tega, da bi odgo
vorili na odposlana pisma.

V tem štirile tju  je  v rajon
skem svetu bilo sedem sloven
skih članov, izvoljenih pod zna
kom oljke, štirje iz vrst SSk, trije 
LD in eden KP, ostali, italijan
ski, dva iz stranke Naprej Italija 
in po eden NZ in Zelenih. Veči
na je pripadala Slovencem, zato 
je bilo olajšano predsedniško 
delo. Seje so seveda potekale v 
italijanščini. Raba slovenščine, 
s prisotnostjo prevajalke, pred
videna v zaščitnem zakonu, je 
ostala zapisana le na papirju.

Tudi v novem statutu rajonskih 
svetov ni govora o tem. O bči
na je z njim hotela uvesti nekaj 
novosti, tudi močno centraliza
cijo z odvzemom nekaterih pri
sto jnosti (vzdrževanje stavb, 
urejevanje okolja, gredic) in kr
čenje števila rajonskih svetov. 
Štandreški bi bil priključen Roj- 
cam in bi se ne mogel več u- 
činkovito boriti za koristi slo
venskih krajanov. O bčina se iz
govarja, da rajonski sveti stane
jo. Toda, po Breščakovem mne
nju, za vse rajonske svete ne po
trosi toliko, kot za enega občin
skega svetovalca. Sicer pa je no
vi praviln ik odvzel tem orga
nom precej vloge, tako da so 
pravzaprav postali le koordina
torji krajevnih društev. Rajonski 
sveti so posvetovalnega znača
ja, toda štandreških nasvetov in 
predlogov občina ni jemala v 
poštev. Celo dve nujni deli, ure
ditev greznice na ulici Cav. di 
Lodi in kostnice na pokopališču, 
katerih načrt je bil predložen že 
v prejšnji mandatni dobi, nista 
bili izvedeni. O b koncu delov
nega štiriletja Breščak ugotav
lja, da so v predlogih za prora
čun vsako leto bila ista (nikoli 
izvedana!) dela: ureditev trgov,

F O T O  BI MBACA

ki imata zelo klavrn videz, pred
vsem tisti pred cerkvijo, ploč
nikov na ulicah Tabaj in S. Mi- 
chele, podzemne električne na
peljave, kolesarskih stez, parki
rišča pred igriščem Juventine, 
popravilo tehtnice pri cerkvi, 
posodobitev naprav za odpla
ke, smotrno usmeritev prome
ta in še kaj drugega.

Ko je štandreška občina po 
I. 1927 prešla pod goriško, je 
le-tej prinesla "za do to" ogro
mno površin, ki so jih dom ači
ni zapustili štandreški občini.

To zemljo si je  prilastila goriška 
občina, ne da bi je  nikdar vsaj 
delno izplačala. Tudi načrt no
vega dela soškega parka, ki so 
ga slovesno predali namenu 
pretekli petek (levi del brega 
Soče med ločniškim mostom 
in mostom na državni cesti št. 
56), je  predložil rajonski svet 
že leta 1989, a tedaj ga je  obči
na ovrgla, ker je bil predlaga
telj iz opozic ije . Sedaj pa si 
njegovo zamisel lastijo vsi. Tre
nutno se rajonski svet bori za
to, da bi Štandrežci spet prido
bili dohod do Soče v ul. Tici- 
no. Tam so še ostanki iz prve 
svetovne vojne, ki bi jih  bilo 
treba odstraniti. Breg je  tam 
zelo nestabilen, ker voda spo
djeda skale.

Poleg vseh teh negativnih 
ugotovitev so k sreči tudi po
zitivne. Rajonski svet je  od lič
no sodeloval z OŠ Fran Erjavec, 
z domačimi kulturn im i in špor
tn im i društvi ter z njim i ure
sničil več uspelih pobud: polet
no središče, srečanja s šolo iz 
Vrtojbe, Praznik miru, baklado, 
enotedensko mednarodno u- 
metniško delavnico Skultura 
2001, o kateri bo izšla brošura, 
ko bo dovolj sredstev zanjo, in 
še marsikaj. Rajonski svet je 
vselej podprl Jeremitarje v boju 
zoper razlaščanje njihove zem
lje in uničevanje zgodovinske
ga zaselka.

SLOVENSKA SKUPNOST: 
ZAHVALA ZA ANKETE

Tajništvo Slovenske skup
nosti se zahvaljuje vsem, ki so 
odgovorili na vprašalnik, ki je 
bil na razpolago na zadnji stra
ni Novega glasa v štirih zapo
rednih številkah v marcu.

To je  b ilo  p rv ič , da se je 
stranka obračala neposredno 
na volivce, zato odziv ni mo
gel b iti učinkovit, kot bi lahko 
bil. O dgovorov je bilo prib liž
no 60, nekateri tud i iz odda
ljenih krajev Italije. Približno 20 
odstotkov se je izreklo za po
vezavo z M arjetico, 80 % pa za 
samostojen nastop.

Verjetno so te številke de
janski prikaz želje volivcev Slo
venske skupnosti, vendar je 
primerek premajhen, da bi od
loč ilno  vp liva l na usm eritev 
stranke. Sicer pa ni bil namen, 
da rezu ltati ankete usm erjajo 
od lo č itve  ta jn iš tva , ki m ora 
spre je ti ustrezne korake na 
podlagi trenu tn ih  dejavnikov, 
tud i če niso vedno v skladu z 
no tran jim i željami.

Uspeh ankete je pogojeva
la močna angažiranost stranke 
SSk za referendum o Jeremi- 
tišču, ki ni dopuščal dvojne po
trate sil.

Vsekakor bo SSk odgovore 
držala v veliki uvidevnosti, take 
ob like  spraševanja pa bodo 
verjetno s časom postale edini 
način, da ljudje z večjo vnemo 
in zavzetostjo pristopajo k sku
pnim odločitvam  za dobrob it 
celotne slovenske narodnost
ne skupnosti v Ita liji.

PREDLAGATELJI 
REFERENDUMA PRI 
ŽU PA N U  IN  PREFEKTU

Prejšnji teden sta predlaga
telje referenduma za ohranitev 
Jeremitišča sprejela tako go ri
ški župan Gaetano Valenti kot 
prefekt Camillo Andreana. Bo
žo Tabaj, D im itrij Brajnik in M ir
jam Paulin, občinska svetovalka 
Oljke Nataša Paulin in pokrajin
ski tajn ik SSk dr. M irko Špaca
pan so predstavnikoma oblasti 
obrazložili zaskrbljenost zaradi 
razlastitvenih postopkov, ki se 
nadaljujejo, in izrazili zahtevo, 
da bi se prekinili v času priprav 
na referendum.

Božidar Tabaj je namreč po
vedal, da je zbranih podpisov 
že okrog 1100, kar kaže na to, 
da občani ču tijo  problem  in 
želijo biti soudeleženi pri odlo
čitvah občinske uprave. Sme
šno bi bilo iti na ljudsko posve
tovanje o ohranitvi zaselka po 
razlastitvi, saj do referenduma 
ne bi m oglo priti pred letom 
2003. Valenti je napovedal svo
je posredovanje, hkrati pa ugo
tovil, da so za razvoj mesta pač 
potrebne tudi žrtve. Andreana 
p a je pod rč ta l nujo, da se kon
čno pride do dogovora med 
sprtima stranema.

Pobudniki referenduma in 
politični predstavniki so vseka
kor izrazili svoje negodovanje, 
ker so Jerem itarji prav v teh 
dneh prejeli razlastitvena pi
sma, in napovedali, da si bodo 
za zaustavitev postopka priza
devali skupno z odvetniki z vse
mi možnimi zakonitimi sredstvi.

IZ  POLPRETEKLE Z G O D O V IN E

ZAHVALA

Ob bridki izgubi naše mame, babice in prababice

ROZALIJE (KRISTINE) BLAŽIČ vd. DEVINAR
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam stali ob strani. Po
sebna zahvala naj gre gospodu župniku vojku Makucu in 
gospodu Danijelu Pintarju za tolažilne, poslovilne besede, 
pevcem Mopz Štmaver za ubrano petje ter vsem daroval
cem cvetja in v dobre namene.

Svojci

GORIŠKA POKRAJINSKA 
UPRAVA IN SLOVENCI 

PO LETU 1951 d)
R E M O  DEVETAK

Januarja in marca lani sem 
dopo ln il zgodovinska zapisa 
Volitve v občini Gorica in Slo
venci ter Pogled v našo polpre
teklo zgodovino. V njih sem o- 
pisal potek občinskih upravnih 
volitvah v Gorici, Doberdobu, 
Sovodnjah in Števerjanu od 
povojne dobe 1.1948 oz. 1951 
vse do zadnjih let 1998 oz iro 
ma 1999. S tem zapisom ho
čem dodati košček naše gori
ške zgodovine, kajti v tem je 
za je to  velikansko delo naših 
javnih oz. po litičn ih delavcev, 
ne glede na njihov svetovni na
zor, ko so se in se še razdajajo 
za naše pravice, za naš narod
nostni obstoj v Italiji. Zato se 
hočem tudi v tem zapisu zazre
ti v preteklost, prikazati, kako 
so Slovenci v goriški pokrajini 
volili, komu so zaupali svoj glas 
od povojne dobe in komu ga 
še danes zaupajo. M andatnih 
dob je bilo dvanajst.

Treba je že v naprej pojasni
ti, da so se po pariški M irovni 
pogodbi, na kateri so zavezni
ške sile začrtale meje, Sloven
ci, ki so ostali pod Italijo, orga
nizirali v lastne politične orga
nizacije. Demokratični Sloven
ci so svojo politično organizaci-

7. PRIJATELJSKI SPUST 
PO VIPAVI

Kajak klub Šileč Gorica in 
ŠD Partizan Renče prire ja ta  
pod pokrov ite ljs tvom  občin 
Sovodnje in Miren-Kostanjevi- 
ca 7. prijateljski skust po Vipa
vi v nedeljo, 21. aprila. Zače
tek ob 10. uri v Renčah pod 
jezom. Prijave od 9. ure dalje.

jo  ustanovili 17. januarja 1947; 
vanjo sta se povezali Slovenska 
kato liška skupnost (SKS) in 
Slovenska demokratska skup
nost (SDS); v njej so se istove
tili t.i. katoličani in liberalci; čla
ni slovenskega naprednega ta
bora so na svojem ustanov
nem občnem zboru dne 10. av
gusta istega leta, torej šest me
secev pozneje, organizacijo O- 
svobodilne fronte reorganizira
li ter se poimenovali Demokra
tična fronta Slovencev v Italiji 
(DFSI). S temi imeni sta poli
tičn i organizaciji nastopili že 
na prvih upravnih občinskih 
volitvah v Gorici I. 1948. Prve 
povojne pokrajinske volitve je 
vlada razpisala za 10.6.1951, 
bile so skupno z občinskim i v 
Doberdobu, Sovodnjah in Šte
verjanu.

Tedaj je  Slovenska dem o
kratska zveza (SDZ, danes 
SSk) prejela 2.477 glasov, za 
listo Dem okratične fronte Slo
vencev v Ita liji je bilo oddanih 
2.776 glasov.

Za zgodovino je treba do
dati zanim ivo vest, ki jo  bere
mo v knjigi dr. Avgusta Sfiligo
ja Slovenska demokratska zve
za v G orici 1947-1969. Glede 
pokrajinskih volitev smo se z 
Dem okratično fronto pogajali 
za skupen nastop, ker nam vo
lilni zakon ni dajal upanja na 
uspeh, kljub dobremu name
nu, pa je  prišlo tako, da smo si 
postavili ločena kandidata in to 
je bila skupna sreča, kajti izvo
lili smo vsak svojega pokrajin
skega svetovalca, mi Rudija 
Bratuža, Dem okratična fronta 
pa Viljema Nanuta, če bi bili 
nastopili skupaj bi imeli oboji 
samo enega.
—   DALJE
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R E V IJA  "Z L A T A  G R L A " V S O V O D N J A H

Prejšnjo nedeljo, 14. t.m., so 
se na pobudo M ladinskega 
zbora Vrh sv. Mihaela in istoi
menskega prosvetnega društva 
že drugič srečali otroški in mla
dinski pevski zbori iz Goriške in 
Tržaške na reviji, ki prinaša na 
zamejske odre nekaj novega. 
Kot je v prepolni dvorani Kul
turnega doma v Sovodnjah po
vedala predsednica društva 
Doriana Devetak, želijo organi
zatorji s to pobudo dati otro
kom in mladim priložnost, da 
pokažejo, kaj so se naučili, pa 
tudi, da se soočijo z vrstniki in 
se tako - tudi s konstruktivno 
pomočjo strokovne komisije - 
razvijajo kot zborovski sestav. 
Revija, ki predvideva obenem 
revialni in tekm ovalni del, je 
zato lahko odlična priložnost za 
rast v kakovosti naših najmlaj
ših pevcev.

Sončno razpoloženje so v re- 
vialnem delu prvi prinesli na 
oder m ladi pevci O troškega 
pevskega zbora Sedej iz Štever- 
jana, ki ga je vodila Valentina 
Humar, pri klavirju pa spremlja
la Eliana Humar. Za njim i so 
nastopili člani OPZ O ton Žu
pančič iz Štandreža (pevovodja 
Tanja Gaeta, pianistka Sara Ho- 
ban), ki so tudi zaplesali kolo. 
Prisrčno so odpeli otroci zbor

čka Rupa-Peč (vod.Tanja Kovic, 
klav. Majda Klemše), prav tako 
so veselo opravili svoje najmlaj
ši člani OPZ Vrh sv. Mihaela 
(vod. Marja Feinig, klav. Sara 
Devetak). Iz Devina so "prive
slali", kot je povedal Kazimir 
Černič, ki je z živahno duhovi
tostjo povezoval večer, otroci 
zbora Ladjica (vod. O lga Tav
čar, klav. Barbara Corbatto); kot 
zadnji v prvem delu so nastopi
li otroci cerkvenega zbora Fri
derik Baraga iz Sv. Križa-Prose- 
ka-Kontovela (vod. s. Angelina 
Šterben, klav. Beatrice Zonta). 
Zal je izpadel nastop M ladin
skega zbora Kraški slavček iz 
Nabrežine, ki seje lani, na prvi 
izvedbi revije Zlata grla na Vrhu 
sv. Mihaela, res dobro izkazal.

In že se je začel tekmovalni 
del, v katerem je vsak zborček 
p reds tav il na jp re j obvezno 
skladbo (MonikoTomaža Habe- 
ta) in nato drugi dve slovenskih 
avtorjev. Najprej so nastopili tri
je otroški zbori (OPZ Slomšek 
iz Bazovice, vod. Zdenka Kavčič 
Križmančič, klav. Beatrice Zon
ta; OPZ Ladjica iz Devina; OPZ 
Vrh sv. Mihaela). Že ti trije so 
pokazali ne le otroško razigra
nost, ampak tudi prve lepe do
sežke zavzetega glasbenega 
delovanja, saj so se učinkovito 
in uspešno spoprijeli tudi z več
glasnimi pesmicami. Kot zadnja 
sta nastopila M ladinski zbor 
srednje šole I. Trinko iz Gorice 
(vod. Aleksander Sluga, klav. 
Dalia Vodice) in Mladinski zbor

Slovenskega centra za glasbe
no vzgojo E. Komel (vod. Dami
jana Cevdek, klav. D. Vodice).

Medtem ko je nato smotrno 
izbrana komisija (sestavljali so 
jo Barbara Kovač iz Tolmina, 
Doriana Devetak z Vrha sv. M i
haela, David Klodič iz Benečije 
in g. Franc Pohajač z O pčin) o- 
pravila svoje delo, je zbrane s 
krajšim duhovitim monologom 
v vlogi Ivana Njuhina pozaba
val igralec Primorskega dram
skega gledališča Radoš Bolčina. 
Sledila je podelitev nagrad in 
priznanj. OPZ Vrh sv. Mihaela 
je prejel - poleg nagrade občin
stva - priznanje za najbolj zani
miv program, v tekmovalnem 
delu pa seje izkazal kot najbolj
ši zbor med otroškimi. Najbolj 
doživeto je podajal pesmi - po 
mnenju komisije - zbor Ladjica; 
priznanje za zbor z najmlajšimi 
pevci pa je  prejel OPZ Župan
čič iz Štandreža. Kot na jbolj 
prepričljivi pianistki sta bili od
likovani Beatrice Zonta in Da
lia Vodice. Najboljši mladinski 
zbor v tekmovalnem delu pa je 
bil zbor SCGV Komel.

Vsem otrokom čestitamo za 
njihovo dobro voljo in prve us
pehe, njihovim mentorjem za 
ljubezen do otrok, glasbe in na
še slovenske besede, priredite
ljem revije pa za to, ker skrbijo 
za razvoj zborovske izobrazbe in 
hkrati omogočajo povezovanje 
med najmlajšimi snovalci naše
ga kulturnega prostora.

PREJELI SMO

O KABARETU
V Novem glasu z c/ne 14. mar- 

ca je  Odbor Sindikata slovenske 
sole Tajništvo Gorica v odgovor 
na članek O dprto pismo (NC, 
28. februarja) pojasnil, kako je  pri
šlo do povezave zbornika lzve- 
stie z uprizoritvijo "satiričnega 
kabareta v priredbi Barcaffe Tea
te rP iše , da so v odboru izbrali 
"kabaretni program, k i je  naklju
čno že b il v programu Kulturne
ga doma". Kot nekako opraviči- 
lo Odbor izjavi, da "so o predsta
vi pozitivno poročali številni me
diji". Nato navede nekaj mnenj, 
ki "jih je  objavil Primorski dnev
nik v četrte/c, 17. januarja 2002".

Do sem je  izvajanje oz. poja
snilo Odbora korektno in objek
tivno. Omenjeni članek v resni
ci je  nam enjen sežanskemu 
občinstvu, saj ima naslov: Seža
na ju tri in v nedeljo - Barcaffe 
teater v KC S. Kosovela in v njem 
navedenih šest kratkih mnenj 
delo hvalisajo (npr. "duhovita, 
sočna predstava") in bralcu ust
varijo vtis, da gre za "zabavno 
in igrivo predstavo. Odbor je  to
rej sod il"kabaretni program "po  
omenjenem članku in mnenjih 
in je  predstavitev Izvestja pove
zal z njim.

Prav to smo v članku O dprto 
pismo kritizirali in kritiko ponovi- 
m<>- Neumestno je  namreč bilo, 
da je  v s šolo povezani prireditvi, 
kar je  predstavitev pomembne
ga in pohvale vrednega šolske
ga Izvestja bila, šola pa je  vzgoj
na in kulturna ustanova - bila vk
ljučena taka, m ilo rečeno, nepri
merna “komedija": nevzgojna in 
nekulturna, saj so se na odru vr
stili prostaški izrazi (kvante), niz
kotne dvoumne geste in prizori.

\  vsaki umetnini, tud i v gle
dališkem delu, lahko ločimo ide
jo  (vsebino), obliko in milje, v ka
terem umotvor vpliva in deluje, 
'n na tej podlagi smo ocenili "sa- 
tlr‘čni kabaret".

Ne razumemo, zakaj je  Od
b o r č lanek z a k lju č il z  iz javo  oz. 
ugotovitvijo, k i je  krivična in po
smehljiva do "nekaterih goriških 
gledalcev", kot jih  omalovažu
joče označi! Ne moremo je  mol
če sprejeti. "Res nismo mogli pri
čakovati", se Odbor čudi, da bo
do nekateri goriški gledalci v o- 
menjeni predstavi zasledili "sme
šenje in sram otenje sestavin 
krščanske vere". "Nekateri" pa 
smo videli in slišali, ne samo 
zasledili, kako je  npr. "glavni ju 
nak Slavko (Rebula - sic!)", milo 
rečeno, nespodobno s kretnja
m i in besedami parafraziral po
vzdigovanje, k i je  najsvetejši del 
maše!

Nadaljuje čudenje:"... in sra
motenje korenin našega naroda 
in naše kulture". Ne zapiše pa 
(našega) celotnega besedila: "saj 
je  le-ta zrasla iz krščanske kultu
re in se ob njej napajala! Slomšek 
docet!" Dejstvo je, da so mno
ge korenine naše kulture - in tudi 
vzgoje in vernosti - zrasle iz de
lovanja škofa A.M . Slomška 
(Blaže in Nežica v nedeljski šoli, 
Drobtinice,) in njegove Družbe 
sv. Mohorja (v namenu je  imela: 
vzgajati v smislu krščanske kul
ture, ohranjevati in pospeševati 
katoliško vero in nravnost z dob
rim i knjigam i)! Dokaz za to so 
poimenovanja mnogih naših šol 
po A.M. Slomšku!

Res ni bilo treba te polemič
ne izjave na račun "nekaterih 
gledalcev", saj je  Odbor v zad
njih stavkih (pravilno) ugotovil, 
da "je težko vse zadovoljiti in 
vsakemu gledalcu prepušča svo
bodo, da si / .. . /  ustvari in obdrži 
svoje mnenje". N a j dodamo: 
ima pa tudi svobodo, (saj "smo 
v demokraciji" - ta fraza je  bila 
na odru velikokrat izustena pač 
zato, da je  “opravičevala" nasto
panje glumačev) da svoje mne
nje tudi (javno) pove. Povedali 
smo ga in ga potrjujemo kot gle
dalci in kot kristjani.

MARTIN KRANNER

D R U G A  ŠTEVILKA SOLSKEGA G LAS ILA

P R IH O D N O S T  S M O  M l
HARJET D O R N IK

Dijaki, ki obiskujejo Poklic
ni zavod za trgovske in turistič
ne dejavnosti I. Cankar, Trgov
ski tehnični zavod Ž. Zois in In
dustrijski tehnični zavod J. Ve
ga, tudi v letošnjem šolskem 
letu uresničujejo projekt šolske
ga glasila. Pred dobrim tednom 
so izdali drugo številko. Na sko
raj tridesetih lično predstavlje
nih straneh so zbrali utrinke iz 
šolskega življenja ter veliko po
ezij in proze z izpovedno in dru
gačno vsebino.

V Šolskem utripu lahko po
drobneje izvemo o novembr
skem stikanju po evropskem par
lamentu v Strasbourgu, nagradi 
na natečaju Mladi, evropska in
tegracija in evro, predavanju uni
verzitetnega prof. Petra Stiha ob 
tisočletnici Gorice in dijaški sa
m oupravi. Pod naslovom A l' 
pekel, a l' nebo... in Dih pomladi 
so dijaki zbrali 16 refleksivnih 
poezij, v katerih odkrivajo mla
dostna čutenja, ki so prisotna v 
vsakem človeškem bivanju.

Svobodno pero nam v dveh 
intervjujih predstavi dijakinjo, 
ki med prostim časom rada riše, 
in dijaka, ki igra v glasbeni sku
pini. Sem spadata še sestavek 
o presnetem pustu in prijeten 
domišljijski spis o dveh sestrah.

Tudi ta številka prinaša od
mev na Prešernovo proslavo v 
centru. Pod naslovom Ob dne
vu slovenske kulture se zvrsti še 
nekaj lepih misli z lanske prosla
ve, na kateri je spregovoril igra
lec Pavle Ravnohrib, na nasled
njih straneh pa so s primernim 
poudarkom izpostavljene ključ
ne besede in misli letošnjega u- 
glednega gosta, pesnika Tone
ta Kuntnerja. Sledijo razmislek 
o globalizaciji in protiglobaliza- 
ciji in bogate strani, na katerih 
dijaki v prozni ali pesniški obliki 
izpovedujejo svoja mladostna 
pričakovanja in doživljanja pri
jateljstva, ter zadnji izbor izpo
vednih poezij, zbranih pod na
slovom Strune, milo se glasite, 
milo, pesmica, žaluj ....

Glasilu daje sklenjen značaj 
Kotičekza razvedrilo z zanimivo
stmi, ugankami in križankama.

Glasilo Prihodnost smo m i 
potru je, da dijaška skupnost 
živo spremlja dogajanje na šoli 
in zna svoje intimno doživljanje 
tudi primerno in oblikovno pe
stro predstaviti. Priznanje za
služijo tako sodelujoči dijaki kot 
tu d i p ro fe so rji slovenskega 
jezika, tokrat posebej profeso
rici Bruna Cijak in Tanja Rebu
la, ki so jih  pri uresničitvi te šte
vilke podpirali.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO EMIL KOMEL 
v sodelovanju s KC LOJZE BRATUŽ

Srečanje z  g lasbo 20 01 /2 0 0 2

E X U L T A T E
OB 250-LETNICI GORIŠKE NADŠKOFIJE 

Mešani pevski zbor Hrast iz Doberdoba 
Hilarij Lavrenčič, zborovodja

Stolna cerkev v G orici, petek, 26. aprila 2002 ob 20.30

DAROVI

ZA MoPZ Štmaver: namesto 
cvetja na grob Rozalije Blažič 
Dom inik Humar in Boris Lut
man 50,00; Devinar Pepi, Jolan
da, Silva in Marija 200,00 E.

ZACERKEVv Rupi: Ivanka-Ma- 
rica Tomasig za cvetje 90,00 E.

ZA CERKEV na Peči: Berta 
Tomšič za cvetje 10,00; druži
na Malič P. 14/a v spomin na 
Jelko Petean Malič 25,00 ter v 
spomin na šolsko sestro Mirjam
25.00 E.

ZA OBNOVITEV cerkve na 
Vrhu: 700,00 E.

ZA CERKEV v Števerjanu: Lika 
in Aleksander Pintar 100,00; v 
spomin na pok. Slavka Stekarja 
Marija in Stano Fabjan 50,00, 
Mirjam Komjanc 50,00, Mirka, 
Anka, Agata in Ida 50,00, druž. 
Simon Komjanc 50,00, druž. 
Aleš Komjanc 30,00, žena Ha
drijana in druž. Stekar 50,00 E.

ZA STEVERJANSKI vestnik: v 
spomin na pokojno teto M ilko 
Bogdana Komjanc z družino
30.00 E.

ZA CERKVENI pevski zbor iz 
Steverjana: v spomin na Slavka 
Stekarja Mirka, Anka, Agata in 
Ida 50,00 E.

ZA CERKEV na Jazbinah: Mar
ta Komjanc-Zuri 30,00 E.

OBVESTILA

POTOVANJE Z N ovim  gla
som v Španijo in Andaluzijo bo 
od 23. do vključno 29. aprila 
le tos z le ta lo m  z ronškega 
letališča in avtobusom po Špa
niji; vrn itev na ronško letališče. 
Vsem udeležencem potovanje 
želimo kar največ prijetn ih do
žive tij ob odkrivanju bogate 
kulture in umetnosti. Spomin
ske znam en itos ti iz rim skih 
časov, arabskega vladan ja , 
srednjeveške dobe vse do da
našnjih dni se kot kulturne in 
verske vezi prepletajo v čudo
v ito  naravno okolje, vljudnost 
in dobrosrčnost ljudi. Srečno 
potovanje!

ŽUPNIJA SV. Andreja ap. v 
Š tandrežu vabi zakonce in 
starše na srečanje z dr. Huber
tom  Požarnikom v ponedeljek, 
22. aprila, ob 20.30 v mali dvo
rani župnijskega doma v Štan
drežu. Tema pogovora: Prej 
zakonci ali starši?

SKRDJADRO in Ženski pev
ski zbor iz Ronk vabita na tra
dicionalno spomladansko ro 
m an je /iz le t po  N otran jsk i in 
Dolenjski, k i bo v nedeljo, 12. 
maja 2002. Inform acije pri g. 
Slavi, tel. 0481 483136.

ZVEZA PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE 
ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV TRST, GORICA, VIDEM  

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA 
ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV TRST

PRIM ORSKA POJE 2002
Štandrež, Župnijska dvorana Anton Gregorčič 

petek, 19. aprila 2002, ob 20.30

IZVAJAJO

Mešani pevski zbor Angelski spev, O tlica
Mešani m ladinski zbor Q uo vadiš, Razdrto
Vokalna skupina Ročinj
M oški pevski zbor Šempeter pri G orici
M oški pevski zbor Justin Kogoj, Dolenja Trebuša
M oški pevski zbor Fran Venturin i, Dom jo
Moški pevski zbor Slavina

SOPRIREDITELJ PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

GOSTILNA DEVETAK IN GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA
v a b ita  n a  p re d s ta v ite v  k n jig e

S O N JIN E  SLA ŠČ IC E
avtoric Sonje Marije Maraž Bednarich in Irene Bednarich

Srečanje bo popestril otroški zbor Vrh sv. Mihaela.
Za prijeten sklep večera bo ob dobri kapljici 

sledila pokušnja slaščic.
Ponedeljek, 22. aprila 2002, ob 17.30 v G ostiln i Devetak 
na Vrhu sv. M ihaela

PROSVETNO DRUŠTVO RUPA-PEC
p rire ja  v Rupi

P R A Z N IK  FRTALJE
PROGRAM:

25. APRILA 2002 OB 16.30
- Nastop otroških pevskih zborov: otroški vrtec iz Rupe, opz 
Rupa-Peč, mlad. zbor Plešivo, mlad. zbor Vrh Sv. Mihaela ih mlad. 
zbor iz Nabrežine
- Ples z ansamblom Zamejski kvintet

28. APRILA OB 16.30
- Nastop združenega mešanega pevskega zbora Rdeča zvezda 
iz Saleša in dekliškega zbora Devin
- Tekmovanje v cvrtju najbošlje fratlje
- Ples z ansamblom Zamejski kvintet

1. MAJA OB 16.30
- Nastop pevske skupine Akord iz Podgore
- Priložnostni govornik: časnikar Jurij Paljk
- Nastop dramske skupine iz Štandreža z veseloigro Tata vse ve
- Ples z ansamblom Happy Day.
Deloval bo dobro založen bife z raznimi specialitetami na žaru, 

tipično frtaljo in domačim vinom.

ZA DRUŽNA BANKA DOBERDOB IN SOVODNJE 

P O D  POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

"POJE NAJ SRCE!"
DANIJEL DEVETAK

1 1
ČETRTEK, 
18 . A P R IL A
2002



BENEŠKA SLOVENIJA

MATERINSKI DAN V ŠTANDREŽU

12
ČETRTEK, 

1 8 . A P R IL A
2002

V ponedeljek, 8. aprila, je bi
la v štandreški dvorani priredi
tev ob prazniku Marijinega oz
nanjenja. Materinski dan ali, ka
kor Cerkev imenuje ta praznik, 
M arijino oznanjenje praznuje
mo vsako leto 25. marca. Ker pa 
je letos ta dan bil istočasno tudi 
začetek velikega tedna, liturgič
ni cerkveni koledar prenese pra
znik na prvi dan po beli ali krstni 
nedelji, torej po Velikonočni os
mini. V preteklosti je bil praznik 
bolj občuten tudi s cerkvenega 
in duhovnega vidika, vendar ga 
je danes seku la riz iran i svet 
spremenil le v trgovski posel 
cvetličarn, ki na drugo nedeljo 
maja prodajajo vsevprek cvetje 
za matere. In vse se konča tam.

V Štandrežu pa so si letos 
župnik in njegovi sodelavci za
želeli dati prvoten in drugačen 
pomen temu prazniku. V času, 
ko je materinstvo postalo bolj 
breme kot veselje za sodobno 
žensko in ko skoraj ženska izgu
bi na izgledu, če rodi preveč o- 
trok, prav v tem času je potreb
no pokazati pravo luč poslan
stva žene, ki ni le v rojevanju o- 
trok, ampak v dojemanju potre
be in ranljivosti otrok in bližnjega. 
Začetni pozdrav in uvod je imel 
g. Karel Bolčina, ki se je v svojih 
besedah dotaknil pomena tega 
praznika in materinstva nasploh.

Program so izvedli otroci, ki 
obiskujejo župnijski verouk, in 
sicer najprej otroški mladinski 
zbor, ki ga vodita Tiziana Zavad
lav in Majda Paulin. O troci so 
zapeli pesmi Šopek za mamico, 
laz pa grem na zeleno travco, 
Sladka dežela in so recitirali. O- 
troci so se v recitaciji zahvalili 
svojim mamicam za vse, kar na
redijo zanje. Ganljiv trenutek je 
zaobjel polno dvorano staršev, 
starih staršev in otrok, ko so ot
roci zapeli znano pesem Mami
ca je  kakor zarja. Iz marsikatere
ga očesa mamic je pritekla drob
na, skoraj nevidna solza, kot zna- 
menje, da je včasih biti mamica 
res težko, vendar to prinaša tudi 
veliko veselja in notranjega za
doščenja. Sledila je lepa gledali
ška igrica Velikonočno pismo av
torice Berte Golob, ki so jo pod 
vodstvom M artina Marussija 
pripravili veroučenci prvega ra
zreda nižje srednje šole. Doga
janje poteka prav pri verouku, 
kjer se otroci ob branju Jezuso
vega trpljenja naučijo pomagati 
drug drugem u in sprejemati 
drugačne. Lep in sproščen ve
čer se je zaključil z dolgim  in 
občutenim ploskanjem staršev, 
ki so z veseljem odšli tud i z 
zdravim kančkom ponosa na 
svoje otroke.

KOROŠKA

60-LETNICA PREGNANSTVA 
KOROŠKIH SLOVENCEV

Sicer malo hladna, vendar le
pa druga aprilska nedelja, je bila 
na Koroškem posvečena žalost
nim spominom: m inilo je 60 let, 
kar je 14. aprila bilo v Nemčijo 
izgnanih okrog 300 slovensko go
vorečih družin (okrog 1.000 lju
di). Tem spominom je bila posve
čena slovenska tv oddaja Dober 
dan, Koroška, v celovški stolnici 
se je ob škofu Schvvarzu poleg 
desetine duhovnikov (med nji
mi Mirko Isop, škocjanski župnik, 
rojen v izgnanstvu) zbrala velika 
množica, dvorana koncertne 
hiše pa je bila skoraj premajhna, 
da bi sprejela vse, ki so prisostvo
vali še kulturnemu programu.

Veliko tistih, ki ne bodo ni
koli pozabili usodnega 14. apri
la 1942, ko so v eni uri smeli vze
ti s sabo le skromno culico, je 
še živih in lahko govorijo v spo
min in opom in tistim , ki take 
dogodke poznajo le iz pripove
dovanja in zapisov. Kako so bili 
najprej natrpani v barake v Žre- 
lec, kjer so dobili okrog vratu 
"m arke" s številko, kot živina, 
kako so po dveh dneh zbiranja 
nastopili negotovo pot prek Sal
zburga in Munch n a v taborišče 
Hesselberg, nekateri pa od tam 
(zaradi prenatrpanosti) še dru
gam ali zaradi nepokorščine - v 
Dachau. Kako so m nogi morali 
delati kot živina, drugi pa kot 
sužnji nemški gospodi.

Ko so se po treh letih hoteli 
vrniti v domovino, jih ta ni hote
la sprejeti in na beljaški železni
ški postaji je samo po posredova
nju dr. Tischlerja prišlo do raz
peta in "srečnega" konca - vrnit
ve na opustošene domove. Naj
prej na odškodnino sploh nihče 
ni mislil, ko pa je deželna vlada 
pomoč obljubila, pa se ni nič 
zgodilo, je  bila 1.1946 ustanov
ljena Zveza slovenskih izseljen
cev. Da so bile razmere vse prej 
kot naklonjene enakopravnim 
slovensko govorečim sodržav

ljanom, je pokazala 4. obletnica 
izgnanstva, ko je zbrane prega
njala policija, maša v stolnici pa 
jim  je bila prepovedana. Zato 
ni čudno, da so nekateri svoja 
posestva dobili vrnjena šele v 
začetku 60. let.

Tokratna, 60. obletnica v ce
lovški stolnici je bila veličasten 
spomin, saj stolnica že dolgo ni 
bila tako polna: prišli so starci, 
starejši, mlajša generacija in ot
roci, zbrala se je tako politična, 
kulturna kot gospodarska elita, 
pa tudi veliko takih, ki v dogod
ke pred 60 leti niso bili nepo
sredno vpleteni. Med vsemi pa 
se je čutila povezanost, značil
na za trdožive ljudi. Pri skoraj 
uri in pol trajajoči maši je po
leg škofove pridige (v obeh je
zikih) posebno lepo izzvenela 
slovenska pesem na koru.

Iz stolnice so se zbrani pre
selili v bližnjo dvorano koncert
ne hiše, kjer se je program na
daljeval. Kot govorniki so nasto
pili Jože Partl, predsednik Zve
ze slovenskih izseljencev ("Ne 
more biti prijateljstva do sloven
skega naroda, hkrati pa nepriz
navanje osnovnih človekovih 
pravic koroškim Slovencem"), 
prof. Ivica Žnidaršič, predsedni
ca Društva pregnancev Sloveni
je ("N i mogoče prezreti, da so 
na Koroškem še vedno poizkusi 
pritiska in podcenjevanja sloven
sko govorečih avstrijskih držav
ljanov Slovencev") in dr. Peter 
Schieder, predsednik parlamen
tarne skupščine Sveta Evrope.

Glasbeno je prireditev po
vzd ign il S im fon ičn i orkester 
RTV Slovenija s sopranistko Ire
no Vremšak-Baar, ki je izvedel 
Goreckijevo Simfonijo žalostink.

Zbranim je bila ponudena 
tudi dvojna publikacija: dvoje
zična knjiga Pregon koroških 
Slovencev in videokaseta Preg
nani zaradi slovenstva.

■ RB
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ZA KONKRETNO 
IZVAJANJE ZAKONA

V našem časopisu smo že 
večkrat napisali, da so pri iz
vajanju okvirnega zaščitnega 
zakona za 12 jezikovnih m anj
šin, ki ž iv ijo  v Italiji (482/99), 
in pri prizadevanju v tej smeri 
na jbolj aktivn i družbeno-poli- 
tičn i delavci iz videmske po
kra jine . S lovenci in Furlani, 
predvsem pa slednji, ki so z 
om enjenim i zakonskim i do lo
čili dob ili prvo državno zaščit
no norm o, ki jih  priznava kot 
manjšino, so na raznorazne na
čine in s predstavniki, kakršni 
so npr. bivši rektor videmske 
univerze in sedanji predsednik 
pokra jine Strassoldo ali nad
škofija s svojimi predstavniki in 
z g las ilom  La vita catto lica, 
opozorili in opozarjajo ter išče
jo  najrazličnejše zaveznike, ki 
bi jim  lahko pom agali pri ure
sničevanju zapisanih norm.

P ragm atičnost in vztra ja 
nje sta značilnosti, ki ne gre
do pogodu vsem tistim  odgo
vorn im , do  katerih  se obra
čajo, da d o b ijo  po trebne in 
predvsem konkretne odgovo
re, prav zaradi tega pa so med 
n a jb o lj uspešn im i, saj velja 
spom niti, da so se brezkom 
p rom isno prem ika li že pred 
od ob ritv ijo  zakona, ko so na 
zelo neposreden način opozo
rili na nevzdržno stanje zakon
skega besedila, ki je  žalostno 
rom alo med eno sejo ali ko
m isijo in drugo.

O d 5. aprila obstaja v V id
mu poseben odbor, ki se im e
nuje po zakonu 482/99, v njem 
pa je  doslej zastopanih 23 or
ganizacij. Namen skupine je  
povsem jasen, in sicer uresni
čevanje zakona na vseh m ož
nih pod roč jih  in nadzorstvo 
nad le-tem, ob tem pa bo tud i 
skrbel in pazil, da ne bo prišlo 
do diskrim inacije manjšin ali 
tistih, ki branijo dano m anjši
no. Pravzaprav velja poveda
ti, da je do omenjenega O dbo
ra prišlo ravno po "zas lug i" 
poslanca Nacionalnega zavez- 
nišva iz videmske pokrajine, ki 
je  v parlam entu postavil po
slansko vprašanje glede de lo
vanja deželnega ravnatelja For- 
teja, ki je  izdal znano okrožnico 
o izvajanju zakona 48 2 /99  na 
šolskem področju. O b  tem bo 
O d b o r 482 spodbuja l in pod

p ira l vse t is te  p o b u d e , ki 
te ž ijo  k iskan ju  in p r ip ra v 
lja n ju  p o tre b n ih  kad rov za 
izvajanje om enjenega zako
na, v prv i vrsti pedagogov in 

prevajalcev.
S tem  v zvezi 
p r ip ra v l ja jo  
tu d i vse p o 
trebne in ic ia
tive za nasta
nek posebne
ga fonda , iz 
ka te rega  bo 
O db or lahko 
črpal za svoje 
de lovan je , v 
p rv i vrsti žal 
za sodne stro
ške. Manjšin- 
ci v Italiji nam
reč predobro 

vemo, da gre izvajanje zaščit
nih norm zelo pogosto skozi ra
zna sodišča in podobne odlo
ke. O db or sestavljajo v prvi vr
sti furlanski predstavniki in us
tanove, zastopani pa so tud i 
beneški Slovenci in nemška 
narodnostna skupnost iz Ka
nalske doline. Na predstavit
veni tiskovni konferenci v V id
mu je  tako spregovorila tud i 
Jole Namor, ki je  zastopala slo
venske vč lan jene  o rg an iza 
cije, in sicer zadrugo in časo
pis Novi M atajur, skupino Be
neške korenine, zbor M ata ju r 
in Postajo Topolove. O dbor je  
seveda od p rt vsem tistim , ki 
so jim  sm ernice pri srcu, na 
sami predstavitvi pa so jasno 
povedali, da je  v interesu vseh, 
da se de lokrog in zastopstvo 
v odboru čim  bo lj razširita.

ZBOR GALLUS V BARDU
V nedeljo, 21. aprila, bo v 

Bardu praznik domačega zavet
nika svetega Jurija. O b tej pri
ložnosti bo prišlo tudi letos do 
posebne slovesnosti, pri kateri 
bodo v organizaciji župnije in 
Centra za kulturne raziskave, 
poskrbeli za gostovanje trža
škega slovenskega zbora Jaco- 
bus Gallus. Slovenski zbor bo 
namreč pel pri sveti maši, ki bo 
ob 11.30. Do podobnih inicia
tiv je prišlo že v prejšnjih letih, 
ko so v Terski dolin i gostili go- 
riške in tržaške slovenske zbo
re. Nedvomno gre za hvalevred
no iniciativo, saj si prizadeva 
predvsem za iskanje in utrje
vanje stikov in vezi med Sloven
ci, ki živijo v različnih predelih 
našega zamejstva.

VEČER O NAŠEM JEZIKU
Profesor in slavist Zoltan Jan 

je  bil pre jšn ji četrtek gost v 
kn jižn ic i Kulturnega društva 
Ivan Trinko v Čedadu. Na do
bro obiskanem večeru je spre
govoril na tem o Slovenščina 
navodila za rabo. Publiko so 
med drug im i sestavljali tud i 
tečajniki, ki se učijo slovenske
ga jezika v Špetru in Čedadu. 
Na od ličnem  predavanju je  
spregovoril o odnosu do slo
venščine kot tujem jeziku, o slo
venskem jeziku in njegovem 
razvoju, o bogati narečni razč
lenjenosti ter se seveda zausta
vil pri beneškem dialektu. Vsem 
prisotnim je med drugim nudil 
pomembne nasvete in jezikov
ne priročnike, ki so na razpola
go za učenje in izpopolnjevanje 
znanja slovenskega jezika. Ve
čerje povezovala in avtorja pre
dstavila predstavnica društva 
Trinko Lucia Trusgnach.

GLOSA JURIJ PALJK

Sicer navidez zelo majhna 
nepazljivost, napaka, najbrž ali 
skora j go tovo  čisto slučajna  
površnost, k i sem jo  opazil na 
množični prireditv i v Ljudskem 
parku v Trstu v čast Srečku Ko
sovelu, čigar spomenik so nez
nanci b ili oskrunili, m i je  dala 
m isliti in je  zato tud i povod za 
tokratni zapis. Na prired itv i je  
namreč igralka Lidija Kozlovič 
mojstrsko podala pesmi Srečka 
Kosovela v slovenskem izvirniku 
in lepem prevodu lo lke M ilič  v 
Dante jev jez ik . N epazljivost 
organizatorja je  bila v tem, da 
ni b ilo povedano, kdo je  Koso
velove pesm i prevedel v ita 
lijanski jezik. Ponavljam, da ne 
gre za grajo organizatorja, k i 
je  pripravil lepo kulturno pobu
do, saj je  b ilo  m nožično sreča
nje ob popravljenem in očišče
nem Kosovelovem spomeniku 
prijetna osvežitev sicer kar du- 
hom orne vsakdanjosti, k i smo 
je  že vsi pom alem  naveličani. 
Vseeno pa ta mala nepazljivost 
kaže na to, kakšen odnos ima
mo do prevajalcev in do pre
vajanja samega.

Prevajanje iz enega jezika  v 
drugega je  p r i nas, v našem 
večjezičnem prostoru, prava 
nuja in istočasno tud i že usta
ljena praksa in je  zato tud i razu
mljivo, da se največkrat pozabi 
na prevajalca, da se njegovo 
ime izpusti, ko se piše poročilo  
o nekem dogodku in tako na
prej. Pa vendar b i morali do pre
vajalcev književnosti im eti dru
gačen, g lob lji in bo lj pošten od
nos, njihovih imen ne bi smeli 
namerno in nenamerno zamol
čevati, ker opravljajo izjemno  
poslanstvo, saj si brez njih ne 
bi mogli predstavljati naše kul
ture in ne omike.

O PREVAJANJU
Res je, da je  včasih s pre

vajanjem  križ  in im a jo  prav  
zato Ita lijan i čudovit pregovor, 
ki o prevajanju pove veliko, saj 
pravijo, da je  prevod prevara 
("Tradurre e ' tradire!"), kar se
veda največkrat ne drži, včasih 
pa je  zares tako. O prevajanju 
tud i dosti novega ne bom o p o 
vedali, ker si že sami prevajalci 
m ed seboj niso enotn i o tem, 
kakšno je  najboljše in na jbolj 
prim erno prevajanje. Nekateri 
m ed n jim i se zavzemajo za do
besedni prevod, d rug i pa tr
dijo, da gre p r i prevajanju za 
veliko več, saj mora prevede
no besedilo spoštovati predv
sem lastnosti jezika, v katere
ga se prevaja, a istočasno ohra
n iti tud i duh in slog sporočila, 
ki je  b ilo napisano v drugem  
jeziku. Vse to je  seveda težko, 
kot je  zato tud i težko poveda
ti, kdaj je  prevod dober in celo 
odličen. Lažje je  seveda reči, da 
je  nek prevod zanič, ker pač že 
pregovorno napake b o lj bo 
dejo  v oči kot pa dobre lastno
sti, v našem prim eru h i to b il 
dober prevod. In tud i raje se 
kritizira nek prevod, namesto 
da b i se raje poudarilo, kako je  
nek prevod dober. To sicer ni 
samo za prevode značilno, ker 
odraža stanje naše družbe, v 
ka teri je  glasno ponavadi pred
vsem vse tisto, kar h i moralo  
molčati, zopet po  starem slo
venskem pravilu, da prazen sod 
tud i na jbo lj odmeva.

Se dosti bo lj pa je  vse zamo
tano in zapleteno, ko vzamemo 
v roke literarni prevod, ko od
prem o kn jigo  pesm i nekega 
tujega pesnika in ga beremu v

prevodu v svojem jeziku. In tudi 
ničkolikokrat ste že slišali, kako 
težko je  prevajanje pesmi, ker 
mora h iti tud i prevajalec vešč v 
pesnjenju, skorajda b i lahko  
rekli, da mora tud i prevajalec 
b iti pesnik. To pa je  zelo težko, 
skorajda nemogoče, še posebej 
takrat, ko je  potrebno pesmi in 
knjižna dela velikanov prevaja
ti.

Zato seveda lahko upraviče
no govorimo o dobrih in slabih 
prevodih, zato smo lahko vese
li, če imamo, in Slovenci jih  ima
mo!, dobre prevajalce v svoji 
sredi. Ponavadi je  njihovo delo 
tiho in skorajda neopazno, naj
večkrat zamolčano, kar seveda 
ne dela časti nam, k i nanje pre- 
radi pozabljamo. Krivično pa je  
do prevajalcev in njihovega tr
dega dela. Pravi se, da je  do
ber prevajalec tisti, k i pozna 
odlično oba jezika, tistega, v 
katerem običajno piše in bere, 
v katerem se je  izoblikoval kot 
izobraženec, in tistega, iz ka
terega običajno prevaja; vča
sih, a zelo redko, pa se zgodi, 
da prevajalec pozna oba jezika 
enako dobro in zato lahko pre
vaja "v obe smeri". Takih pre
vajalcev je  manj, pravzaprav je  
zelo malo takih prevajalcev, k i 
so dobri p r i obeh prevajanjih: 
iz prvega jezika  v drugega in 
obratno.

Gotovo nismo prvi, k i bomo  
na tem mestu zapisali, kako 
pom em bno je  im eti vrhunske 
prevajalce na vseh ravneh in 
tudi, da je  njihovo delo nepre
cenljive vrednosti, še posebej 
na področju književnosti in hu
m anističnih ved, na področju

duhovnega, če lahko m alce  
posplošimo. Prav prevajalci so 
namreč tisti, k i s svojim tihim  
in zbranim  delom zgledno skr
bijo, da prihaja do spoznavanja 
drugega in drugačnega tud i v 
naši sredi. N jim  gre zasluga, če 
se ljudje med seboj poznajo in 
prepoznavajo, njihova je  zaslu
ga, da se narodi m ed seboj po 
znajo. Morda zveni to izjemno  
ve likodušno do današnjega  
stanja v svetu, a dejstvo je, da 
so prav prevajalci tisti, k i s svo
jim  delom napravijo veliko, saj 
nam ponu ja jo  v branje p isa
telje, pesnike, filozofe in dru
ge velike ljudi, saj nam ponu
ja jo  s svojim i prevodi dela, ki 
b i jih  sicer večina ljud i ne poz
nala, ker večina ljud i ne bere v 
tujem jeziku. To, da danes bere 
vse m anj ljudi, je  seveda obrob
nega pomena, kot seveda tud i 
opazka, da se dejstvo, da se 
vse manj bere, opazi na vseh 
ravneh, tud i v obnašanju da
našnjega človeka, k i skorajda 
ne zna več govoriti, a zato to
liko bo lj renči in večkrat tud i 
laja.

In zato m i je  bilo v čast, da 
sem lahko šel iska t gospo /olko 
M ilič  v Sežano in sva se nato 
skupaj z drugimi ljudm i udeleži
la prireditve  v čast Srečku Ko
sovelu v Ljudskem vrtu in vseh 
nas, k i imamo radi lepo pisano 
besedo. Pravzaprav se m i je  zde
lo, da bi bila prireditev  v čast 
Kosovelu okrnjena, če )olke M i
lič ne bi bilo zraven. Italijanski 
del udeležencev b i namreč ne 
mogel slišati Kosovelovih pesmi 
v svojem jeziku.

In naj potem še kdo reče, da 
prevajalci in gospa jolka iz Seža
ne niso pomembni!



NOVI GLAS /  ŠT. 16 2002

Z G O C E  P O L E M IK E  G LE D E  V S T O P A  V A T L A N T S K O V N O V I G O R IC I

PREPRIČEVANJE JAVNOSTI 
ZA PRIDRUŽITEV NATU

M A R JA N  DR O B EZ

Zdi se, da je  v Sloveniji na
stala kriza politike, oblasti in 
odločanja. Afera z vladnim le
talom je zasenčila vsa druga 
dogajanja, povzročila pa je  tu
di občutno znižanje ugleda in 
verodostojnosti premiera dr. Ja
neza Drnovška in celotne vla
de. Odzivi kažejo, da je  javnost 
presenečena, ponižana in uža
ljena, ker je vlada naročila le
talo, ne da bi državljane obve
stila, koliko bo slednje stalo. Še
le sedaj se je zvedelo, da je  pr
votna cena znašala okrog 35 mi
lijonov ameriških dolarjev, v re
snici pa bo letalo stalo kar 57 mi
lijonov dolarjev. Pa še ta cena 
ni dokončna. Za Slovenijo je to 
vsekakor preveliko razkošje.

Kakorkoli že se bo škandal 
z letalom končal, je pričakova
ti, da bo ta zadeva vplivala na 
jesenske lokalne volitve, zlasti 
pa povzročila oslabitev LDS, 
vodilne vladne stranke. Morda 
bo tudi odstopil oz. bo odstav
ljen M irko Bandelj, generalni 
sekretar vlade, ki naj bi o ceni in 
podrobnostih  nakupa letala 
najbolj lagal javnosti. Takšen 
razplet nemara tud i sam Ban
delj pričakuje, saj je v pogovru 
za časnik De/o, ki je bil objav
ljen v soboto, 13. t.m., na vpra
šanje o njegovi trenutni po li
tični ceni odgovoril, "da hipo
tetično razmišlja, da ga čez me
sec d n i  n e  bo več tukaj".

Pri analizi celotnega politič
nega dogajanja v državi se v 
zadnjem času nadalje zdi, da 
vlada ne obvladuje tistih vzvo- 
dov odločanja, s katerim i bi 
ahko znižali in flacijo, znižali 
brezposelnost (v Sloveniji je 
brez dela nad 110 tisoč ljud i) ter 
utrdili javne finance. Potem ko 
so si zdravniki in zobozdravniki 
zagotovili plače, ki so enake 
plačam sodnikov, sedaj slednji

zatrjujejo, da so jih  zdravniki in 
zobozdravniki po višini plač prav
zaprav že prehiteli. Zato sod
niki zahtevajo novo povišanje 
plače. S stavko grozijo tudi uči
telji in zlasti profesorji, ki se gle
de na višino svojih plač poču
tijo  najbolj prizadeti med javni
mi uslužbenci. Spirali zahtev po 
povišanju plač skratka ni videti 
konca, s čimer narašča možnost 
zloma celotnega sistema držav
nega proračuna in javnih financ.

Na področju mednarodnih 
odnosov in umeščanja Sloveni
je v evroatlantske povezave, se 
Državni zbor, njegovi odbori in 
komisije, vlada in politične stran
ke soočajo z upadanjem pod
pore javnosti vključitvi Sloveni
je v vojaško in po litično zvezo 
Nato. Ankete in javnomnenjske 
raziskave, ki jih  opravljajo ča
sniki in Center za raziskovanje 
javnega mnenja pri fakulteti za 
družbene vede v Ljubljani, ka
žejo, da bi na morebitnem re
ferendumu o vstopu v Nato veči
na glasovala proti. M inister za 
zunanje zadeve dr. D im itrij Ru
pel meni, da je tistih, ki bi gla
sovali za sprejem v omenjeno 
povezavo več, b ilo naj bi jih 
okoli 50%, a tudi to vsekakor ni 
prepričljiva večina državljanov.

Spričo premajhne podpore 
vključitv i že prihajajo opozori
la z vrha zveze Nato, da Slove
nija brez večje podpore prebi
valstva ne bo mogla b iti spre
jeta v to mednarodno vojaško 
in po litično organizacijo. Zu
nanji oz. obrambni minister, dr. 
D im itrij Rupel in dr. Anton Gri
zold, sta 9. t.m. na sestanku 
sveta Nata in Slovenije v Bru
slju sogovornikom zagotovila 
popolno odločenost vlade in 
države, da nadaljujeta pripra
ve in postopek za sprejem v 
Nato, "kar je za nas strateške
ga pom ena". Slaba podpora 
članstvu Slovenije v Natu naj

bi bila predvsem posledica pre
majhne obveščenosti in nera
cionalnih reakcij določenih oko
lij. Na ravni parlamenta, vlade 
in po litičn ih strank, pa tud i ne
katerih organizacij civilne dru
žbe, kot je, denimo, Slovenski 
odbor za Nato, so spričo ome
njenega oklevanja javnosti za
čeli izvajati pro jekt seznanja
nja državljanov z razlogi in po
membnostjo slovenske vključit
ve v Nato. Državni zbor bo o vk
ljučevanju v omenjeno poveza
vo razpravljal na izredni seji, o 
razlogih za vključitev v Nato 
oz. zoper to so soočili mnenja 
na konferenci ZLSD, ki je  bila 
v soboto, 13. t.m., na O točcu, 
ter na programski konferenci 
podmladka LDS, ki je  bila iste
ga dne v Ljubljani. V vladnem 
uradu za inform iranje pa je  v 
ponedeljek, 15. t.m., začel de
lovati t.i. natofon. Na brezplač
ni telefonski številki 080 21 22 
bodo državljani lahko dobili ne
posredne odgovore na vpra
šanja o vključevanju v Nato.

Do vključitve v Nato seje pr
vič neposredno in jasno oprede
lil tudi predsednik države Milan 
Kučan. Po pogovorih z gene
ra lom  Josephom W. Ralsto- 
nom, vrhovnim poveljnikom Na
ta za Evropo, je 11. t.m., izjavil, 
"da ga je srečanje z visokim go
stom znova prepričalo kot člo
veka in kot predsednika te dr
žave, da je glede zagotavljanja 
varnosti, kar je tem eljni strate
ški interes in naloga sleherne 
države, mesto Slovenije v sever
noatlantskem zavezništvu, a tu
di članice zavezništva želijo vide
ti Slovenijo v svoji sredini". Ku
čan je še dejal, da je "naš svet 
čedalje bolj povezan in zato tu 
di bolj soodvisen. M iru in varno
sti se danes ne da več braniti 
zgo lj na mejah svoje države. 
Pred nevarnostmi sodobnih og
rožanj m iru in varnosti se sama

ni sposobna obraniti nobena dr
žava, tudi ne najmočnejša. Raz
ne oblike ogrožanja ne poznajo 
in ne priznavajo nevtralnosti".

Pričakujejo, da bodo s sezna
njanjem Slovencev o pomemb
nosti vključitve Slovenije v zve
zo Nato spremenili izide anket 
in javnomnenjskih raziskav. Za 
vstop v to mednarodno pove
zavo naj bi se večina naših dr
žavljanov izrekla vsaj do 14. oz. 
15. maja, ko bo v Reykjaviku 
vrhunski sestanek predstavni
kov držav članic Nata. O  vklju
čitvi novih članic pa bodo odlo
čali na vrhu te povezave v me
secu novembru v Pragi.

LIPA NA VRTU 
VELEPOSLANIŠTVA ZDA

M ed pom em bnejšim i do 
godki v prejšnjih dneh naj ome
nimo, da so 12. t.m. m inila štiri 
leta od katastrofalnega potresa 
(najhujšega v prejšnjem sto
letju) v Posočju. Za obnovo so 
doslej porabili nad 16 m ilijard 
tolarjev. Od več kot štiri tisoč 
poškodovanih objektov jih  je 
bilo doslej obnovljenih okrog 
82%. O bnovo nadalju je jo in 
naj bi b ila  končana do leta 
2004, za kar bo vloženih na
daljn jih šest m ilijard tolarjev.

V ponedeljek, 8. aprila, je 
veleposlanik ZDA v Sloveniji 
Johnny Young v svoji reziden
ci priredil slavnostni sprejem 
ob deseti obletnici ameriškega 
priznanja nove države Slove
nije. V spomin je na vrtu velepo
slaništva zasadil lipo. O b tem 
je poudaril dobre odnose med 
državama, kar je v pismu, ki ga 
je poslal slovenskemu kolegu 
dr. D im itriju  Ruplu, potrd il tudi 
ameriški zunanji m inister Co- 
lin Povvell. Slovenski zunanji 
m inister pa je v svojem nago- 
rovu poudaril, da je bilo priz
nanje ZDA eden od mejnikov 
slovenske državnosti.

KNJIŽNICA FRANCETA 
BEVKA V TEŽAVAH

Goriška knjižnica Franceta Bevka v Novi Gorici deluje 
v novi in skoraj razkošni zgradbi, ki ustreza njenim se
danjim in tudi prihodnjim nalogam.

Lani je dijakom, študentom, 
upokojencem in drugim  inte
resentom, med katerim i so bili 
tudi obiskovalci z območja Go
rice v Italiji, izposodila kar m i
lijon 393 tisoč 579 knjig ali dru
gih kosov svojega gradiva. V 
njej je zaposlenih 37 bibliote
karjev in drugih usposobljenih 
delavcev, ki skrbijo za 360 ti
soč enot gradiva.

Pri tem, ko si prizadeva, da 
bi dobila status univerzitetne 
knjižnice (za nastajajočo uni
verzo v Novi Gorici), pa je  le
tos naletela na hude finančne 
težave, zaradi katerih so m o
rali odpustiti šest delavcev in 
odpovedati pogodbo z enim 
delavcem, ki je  b il zaposlen 
samo za polovico delovnega 
časa. Za dvanajst ur tedensko 
so skrajšali tudi čas odprtosti 
knjižnice.

Za redno delovanje knjižni
ce bi letos potrebovali okoli 
308 m ilijonov tolarjev. Ta de
nar bi morale zbrati ustanovi
te ljice zavoda, to so Mestna 
občina Nova Gorica ter obči
ne Brda, Kanal ob Soči, Šem- 
peter-Vrtojba in M iren Kosta
njevica. Pričakovali pa so tudi 
prispevka občine Ajdovščina 
ter m inistrstva za kulturo. Svo
je  obveznosti sta izpoln ili sa
mo Mestna občina Nova Go
rica in občina Šempeter-Vrtoj- 
ba. Preostale občine zatrjujejo, 
da svojih obveznosti do finan
ciranja Goriške knjižnice ne 
morejo izpoln iti, ker im ajo o- 
mejena proračunska sredstva 
in velike svoje potrebe. Župan 
občine Brda Franc M užič pra
vi, da bi morali v njihovem pro
računu za knjižnico nameniti 
skoraj 25 m ilijonov tolarjev, 
kar pomeni 5% primerne po
rabe oz. deleža, ki ga občina

dobiva od države. Meni, "da 
bodo morali v Goriški knjižni
ci poslovanje racionalizirati in 
zmanjšati stroške. Ko so gradili 
tako razkošno knjižnico, nas 
nihče ni vprašal za mnenje. 
Gradili so jo  po meri Nove Gori
ce, ki je bogata občina, zdaj pa 
od nas zahtevajo nemogoče".

G oriški knjižnic i Franceta 
Bevka prim anjkuje za poslo
vanje v tem letu okoli 30 m i
lijonov tolarjev. To je tisti zne
sek, ki bi ga morale prispevati 
občine Brda, Kanal ob Soči in 
Miren-Kostanjevica.

V iskanju rešitve iz denarnih 
zagat so se zbrali d irektorji Pri
morskega dramskega gleda
lišča, Goriškega muzeja, Zavo
da za varstvo naravne in kul
turne dediščine, Pokrajinskega 
arhiva, Kulturnega doma, Zve
ze ku ltu rn ih  društev in tud i 
Goriške knjižnice Franceta Bev
ka. M inistrici za kulturo Andre
ji Richter so poslali poziv, v ka
terem jo prosijo, "naj skliče se
stanek z župani občin ustano
viteljic, kjer bi se dogovorili za 
skupno rešitev. Prepričani smo 
tudi, da bi del finančnega bre
mena lahko prevzela tudi drža
va, ki bi morala po 55. členu 

i zakona o knjižničarstvu prispe
vati proračunska sredstva za 
knjižnice, kakršna je v Novi Go
rici, čeprav bo Goriška knijžni- 
ca do teh sredstev upravičena 
šele z letom 2003".

Goriška knjižnica Franceta 
Bevka sedaj deluje v negoto
vosti, kar naj bi po tistem, kar 
je zapisano v omenjenem po
zivu m inistrici za kulturo, po
menilo "madež za kulturo ne 
samo na Goriškem, ampak v 
celotnem  slovenskem ku ltu r
nem prostoru".
  M.
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ŽRTVE DRUG E SVETOVNE VOJNE V SLO VENIJI

POPIS PADLIH V MINULI VOJNI 
JE V POLNEM TEKU

Predstavniki Inštituta za no- 
yejšo zgodovino v Ljubljani so 
pred kra tk im  ja vno s ti p rv ič  
predstavili nacionalni razisko
valni projekt, ki ga ta ustanova 
izvaja že od leta 1966. Gre za 
popis vseh tistih, ki so ob za
četku druge svetovne vojne pre
bivali na ozem lju  S lovenije, 
nato pa umrli med vojno oz. so 
bili pobiti po njej. Slovenija je 
namreč ena redkih evropskih 
držav, v kateri še niso natanč
no ugotovili števila omenjenih 
smrtnih žrtev druge svetovne 
vojne.

S popisom postopno ob li
kujejo nacionalno zbirko teh 
žrtev, ki bo rezultat vztrajnega, 
zapletenega in etično zelo od
govornega dela skupine zgodo
vinarjev in nekaterih drugih so
delavcev Inštituta za novejšo 
zgodovino. Ključni sodelavci 
*ega Inštituta so strokovni so
delavki Mojca Šorn in Tadeja 
Tominšek - Rihtar, znanstveni 
sodelavec dr. Boris Mlakar ter 
višji znanstveni sodelavec dr. 
Bojan Godeša, ki je tudi vodja 
Projekta. Popis pa usklajuje dr. 
Jasna Fischer, direktorica Inšti
tuta. V pogovoru za okroglo 
m|zo so omenjeni zgodovinarji 
Povedali, da so po premostitvi 
nekaterih ovir glede popisa na

tedanjem m inistrstvu za zna
nost in tehnologijo svoje delo 
začeli izvajati leta 1996. Popi
sali so vsa že objavljena imena 
žrtev in le-te razvrstili v skupi
ne ne glede na državljanstvo 
žrtev. Med njimi so bili, denimo, 
Nemci, ki so tedaj živeli v okvi
ru svoje etnične skupnosti v Slo
veniji, pa tudi pripadniki raznih 
drugih narodnosti. Zgodov i
narji so se v marsičem zgledo
vali po popisu, ki so ga deset 
let pred tem opravili v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini. V Slove
niji ugotavljajo oz. popisujejo 
kar 23 podatkov potrebnih za 
identifikacijo žrtev. Tolikšno šte
v ilo podatkov om ogoča tudi 
izločanje dvakratnega ali celo 
trikratnega ponavljanja iste mr
tve osebe v seznamu žrtev.

Delo seveda zahteva ogrom
no preverjanja arhivskih podat
kov. Dr. Boris M lakar poudarja, 
"da v uradnem imenu projekta 
ne govorijo o popisu, temveč 
samo o nacionalni zbirki žrtev 
druge svetovne vojne in zaradi 
nje na Slovenskem. O  popisu 
govorimo iz praktičnih razlo

gov in tudi zaradi primerjav s 
tu jim i viri. Upam, da bo naša 
zbirka, če bomo - kot si priza
devamo - raziskave nadaljevali 
s širšim pro jektom , sčasoma 
dobila toliko podatkov, da nam 
bodo ti om ogočili znanstveno 
verodostojne ugotovitve. Zara
di tega pa moramo najprej do
končati začeto delo zbiranja po
datkov. Nima nobenega smisla, 
da bi to prehitevali in poskušali 
že zdaj izdelati kakšno poglob
ljeno analizo. Toda to vsekakor 
nameravamo storiti že v bližnji 
prihodnosti. Upam si trditi, da 
bo na koncu naša zbirka žrtev 
pomembno prispevala k razja
snitvi celotnega značaja druge 
svetovne vojne na Slovenskem".

Iz poročila o dosedanjem po
pisu žrtev druge svetovne voj
ne v Sloveniji izhaja, da so bile 
ocene nekdanje t.i. Pučnikove 
komisije, ki je v državnem zbo
ru preučevala povojne poboje, 
dokaj natančne. Komisija je 
menila, da je vseh žrtev vojne 
oz. povojnih pobojev bilo od
65.000 do 70.000. Zgodovi
narji so doslej popisali skupaj

nad 61.000 žrtev. Razčlenitev 
kaže naslednjo podobo: najšte
vilčnejša kategorija med žrtva
mi so partizanski borci, in sicer 
jih je bilo 21.800; sledijo jim  ci
v ilne osebe, ki so jih  našteli 
19.980; po vojni pobitih pripa
dnikov vojaških enot protirevo
lucionarnega oz. protipartizan- 
skega tabora je b ilo  13.100. 
Nato po številu žrtev sledijo še 
kategorije: civilisti protirevolu
cionarnega oz. protipartizan- 
skega tabora, 3.410 žrtev; voja
ške osebe protirevolucionarne
ga tabora, med vojno jih je pa
dlo 3.380; slovenskih m obilizi
rancev v okupatorske vojske je 
po dosedanjih podatkih padlo 
2.169, vendar je ta kategorija žr
tev še dokaj slabo obdelana. Po
leg tega seznam žrtev zajema 
tudi 610 zunajsodno usmrčenih 
civilistov po vojni in 98 Sloven
cev, ki so padli v različnih evrop
skih odporniških gibanjih. O k
rog 24 tisoč civilnih žrtev vojne 
predstavlja  37% vseh žrtev, 
zajetih v analizi. Kakih 20.000 
civilnih žrtev je bilo posledica 
različnih ob lik okupatorjevih

represalij, kot so bili streljanje 
talcev, koncentracijska tabori
šča, zapori, prisilno delo, izgnan
stvo in podobno. Za preostalih
4.000 žrtev med civilisti v Slo
veniji pa so bili odgovorni oz. 
so jih  povzročili partizani.

Zgodovinar dr. Boris Mlakar, 
ki je objavil tudi zgodovino do
mobranskega gibanja na Pri
morskem, v kratkem pa bo izšlo 
njegovo delo o razvoju dom o
branstva v Sloveniji, je v pogo
voru za naš časnik dejal, da 
bodo v nadaljnjem raziskoval
nem delu morda ugotovili še 
kakih 10.000 žrtev vojne v Slo
veniji. Nemara bodo nove žrtve, 
ki doslej še niso bile popisane, 
odkrili v grobiščih, ki jih  ra
ziskujejo v Sloveniji. Potem je 
precej slabo raziskana katego
rija Slovencev iz Gorenjske in 
Štajerske, ki so kot nemški vo
jaki padli predvsem v Rusiji ali 
pa so umrli v tamkajšnjih ujet- 
niških taboriščih. Dr. Boris M la
kar opozarja, da podobno, če
prav jih  je bilo bistveno manj, 
velja za mobilizirane Primorce 
v italijanski vojski, o katerih se 
predvideva, da jih  je  padlo 
okrog 700. K temu številu pa je 
treba dodati še umrle v poseb
nih bataljonih na Sardiniji in 
Korziki. Od preostalih katego

rij žrtev omenjamo še "sloven
ske Nem ce", Ita lijane iz Pri
morske, Slovence v jugos lo 
vanski kraljevi mornarici, v za
vezniških armadah in v raznih 
tujih odporniških gibanjih. Sez
nam pa je seveda še vedno ne
popoln.
......................M.

OBVESTILI

VABIMO VAS na poslanski ve
čer, ki ga prireja vipavski posla
nec Državnega zbora RS Ivan 
Mamič. G ost večera bo prvi 
predsednik demokratične slo
venske vlade Lojze Peterle. Sre
čanje je namenjeno perečim vp
rašanjem, k ijih  bodo prireditelji 
in poslušalci postavljali Lojzetu 
Peterletu. Poslanski večer bo v 
petek, 19. aprila 2002, v amfi- 
teatralni dvorani Srednje šole 
Vena Pilona v Ajdovščini z za
četkom ob 20. uri. Vstop prost, 
vabljeni!

VMESTNI knjižnici in čitalnici 
v Idriji bo v četrtek, 25. t.m., ob 
19. uri predstavitev knjige An
ton Kacin 1901-1984. Zbornik oh 
100-letnici rojstva. O  knjig i in 
življenju dr. Kacina bosta spre
govorila prof. Marija Kacin in 
predsednik G M D, ki je  knjigo 
izdala, msgr. Oskar Simčič.

SLOVENIJA

Z V E Z O
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ZA NAKUP
POTROŠNIŠKIH DOBRIN

ODBITKI V OBRAZCU 730

14
ČETRTEK, 

IB . A P R IL A  
2002

D A M J A N  HLEDE

V prilog i št. 40 /L  Uradne
ga lista št. 57 z dne 8. marca 
2002 je  bil ob javljen zakono
dajn i od lok št. 24 z dne 2. fe
bruarja 2002. S tem  zakonom  
se italijanska zakonodaja pri
laga ja evropski sm ern ic i št. 
1999/44/C E  na področju  var
stva po trošnikov pri nakupu 
t.i. potrošniških dobrin. S tem 
postaja vedno bo lj oč itno  dej
stvo, da se izvajanje evropskih 
sm e rn ic  z m e ra j o d lo č n e je  
uveljavlja kot glavno gonilo  re
fo rm  italijanskega notranjega 
sistema zasebnega prava, pred
vsem na aktualnem področju 
pravic potrošnikov. O m enjeni 
zakon, tako kot že prej npr. 
zakon št. 52 /96, ki je  uvedel 
nove d o lo č b e  za p o g o d b e  
potrošnikov, neposredno po
sega v c iv iln i zakonik in mu 
dodaja osem novih členov (to  
so novi členi od 1519-bis do 
1519-nonies).

Kot po tro šn iške  d e fin ira  
novi zakon te dobrine: vse pre
m ičnine, tud i če gre zgo lj za 
sestavne dele, z iz jem o tistih, 
ki so predm et prisilne prodaje, 
z iz jem o vode in plina, ko n i
sta pripravljena za proda jo v 
om ejenih vo lum n ih ter z izje
m o električne energije. Jedro 
nove zakonodaje je  v pravici 
potrošnika, da pre jm e v roke 
takšno dobrino , kot jo  predvi
deva pogodba. Za vsako neu
streznost izročene dobrine je 
prodajalec odgovoren do po
trošnika. Potrošnik je za evrop
sko za ko n o d a jo  vsakdo, ki 
nekaj kupi ne v sklopu podje
tja  a li p o k lic n e  de ja vnos ti. 
Vsakršna, tud i rahla, neustrez
nost prejete dobrine  daje po
trošniku tele pravice: 1) brez
plačno popravilo ali, po njego
vi izb iri, zam enjavo dobrine  
(izb ran poseg je  m ožno ne 
ugod iti le v prim eru, ko je ta 
ob jektivno neizvedljiv ali pre
več obrem enjujoč v razliki z al
ternativn im ); 2) pravično zn i
žanje cene ali izn ičen je po 
godbe v teh slučajih: če sta po
pravilo ali zamenjava nem o
goči ali preveč obrem enjujoči, 
če prodajalec ni izvedel popra
vila ali zamenjave "v prim er
nem času" in če sta izvedeno 
popravilo  ali zam enjava po
vzročila potrošniku precejšnje 
sitnosti.

Po potrošnikovi prijavi neu
streznosti mu prodajalec lah
ko ponudi d rugo rešitev, toda 
če je  potrošnik ob  prijavi že iz
bral eno od om enjenih pravic, 
se ji  m ora prodajalec prilago
d iti, razen če p o tro š n ik  ne 
sprejme njegove alternativne 
ponudbe. Kadar pa potrošnik 
ob prijavi ni izbral enega od 
zakonsko m ožn ih  "p o p ra v 
kov", mora sprejeti prodajalče
vo ponudbo ali pa nam esto 
nje izbrati eno od zakonskih 
m ožnosti. V prim eru, ko je za 
prijavljeno neustreznost kriv 
proizvajalec ali prejšnji proda
ja lec  iste p roda ja lne verige, 
ima končni prodajalec pravico, 
da od njih zahteva povračilo.

Prodajalčeva odgovornost 
pa seveda ne traja v nedogled. 
Velja nam reč samo za neus
treznosti, ki se po javijo  v dveh 
letih, odkar je bila prodana do
brina izročena. Potrošnik pa 
izgubi pravice, ki mu jih  daje 
nova zakonodaja, če neustrez
nosti ne javi prodajalcu v dveh 
mesecih, odkar je ugotovil njen 
obstoj. Prijava ni potrebna, če 
je  prodajalec priznal njen ob
stoj ali jo  je  hote prikril. Pravi
ca do p r ito žb e  zarad i neu
streznosti, ki je  prodaja lec ni 
hote prikril, pa v vsakem pri
m eru zastara po 26 mesecih 
od izročitve. Člen 1519-septies 
vsebuje še nekaj do ločil, ki se 
tičejo "konvencionalnega jam 
stva". S tem  naz ivom  m is li 
zakonodajalec na t.i. trgovin
sko jam stvo, ki se razlikuje od 
zakonskega jamstva, tore j na 
tis to  jam stvo, ki se eventual
no prid ružu je  obveznem u le
galnemu jamstvu. Zakon pred
pisuje, da m ora to  neobvezno 
jam stvo vsebovati pojasnilo, 
da v vsakem prim eru  pripa
da jo potrošniku tud i jamstva, 
ki jih  predvideva zakon. Pred
m e t ja m s tv a  in p o g o ji za 
njegovo koristenje m ora jo b iti 
izrecno navedeni; po trošn ik  
ima pravico do jam stva v p i
sni ob lik i, ki m ora v vsakem 
prim eru b iti napisana tud i v 
italijanskem  jeziku, in to z e- 
nako velikim i črkami kot v m o
reb itnem  drugem  jeziku. Pre
hodna do ločba na koncu še 
pojasnjuje, da novi predpisi ne 
velja jo za dobrine, ki so bile 
potrošn iku izročene, preden 
je  nov zakon vstopil v veljavo.

OBVESTILO REJCEM
Rejcem, ki redijo govedo za 

prirejo mleka, je Deželno kme
tijsko ravnateljstvo pred kra
tkim sporočilo pripadajoče kvo
te mleka za pro izvodno leto 
1.04.2002-31.03.2002.

Kmečka zveza vabi omenje
ne rejce, naj se čimprej zglasijo 
v njenih uradih in prinesejo s 
seboj podatke o dode ljen ih  
kvotah. Na stanovski organiza
ciji bodo preverili, če so kvote 
točne. V primeru napačno do
deljenih kvot je treba čimprej 
vložiti na deželno kmetijsko ra
vnateljstvo priziv zoper zgreše
ne kvote in zaprositi za dodeli
tev pravilnih.

Kmečka zveza obenem opo
zarja rejce, ki prodajajo mleko

na kmetiji in torej razpolagajo 
s kvoto za neposredno prodajo 
tega pro izvoda, da je treba 
najkasneje do 10. maja poslati 
na Deželo in pod je tje  ACEA 
(nekdanja A IM A) obrazec s to
zadevnimi podatki. Zato vabi 
zainteresirane rejce, naj v nje
nih uradih pravočasno posre
dujejo potrebne podatke o pro
daji mleka na kmetiji ter o šte
vilu molznic in s tem omogočijo 
izpolnitev in pravočasno izroči
tev omenjene dokum entacije 
Deželi in podjetju AGEA.

KZ je rejcem na razpolago 
za pojasnila v zvezi s kvotami 
mleka za neposredno prodajo. 
Te kvote je treba namreč stro
go spoštovati in jih  rejec v no
benem primeru ne sme preseči.

M A R A  PETAROS

Zadnjič smo si ogledali, kdo 
lahko izpolni prijavo 730 in ka
tere dohodke lahko prijavimo s 
to davčno prijavo. Tokrat pa 
bomo svojo pozornost nameni
li odbitkom, ki jih  lahko z davč
no prijavo uveljavimo. Davčna 
uprava nam tud i letos om o
goča, da si v davčni prijavi od
bijemo vrsto stroškov, ki smo jih 
iz tega ali onega razloga utrpe
li v letu 2001. Tako so odbitn i

STROŠKI ZA ZDRAVSTVENE 
STORITVE

Kot vsako leto imamo dav
koplačevalci tud i letos m ož
nost, da si v davčni prijavi od
bijemo stroške, ki smo jih utrpe
li v letu 2001 za zdravstvene 
storitve, vendar samo v višini 
19% tistega dela dejansko pla
čanega zneska, ki presega
250.000 lir. V prijavi lahko od
bijemo tudi zdravstvene stori
tve, ki smo jih  plačali v tujini. 
O dbijem o samo tisti del stro
ška, ki presega 250.000 lir oz. 
129,11 evrov. Pri izpolnjevanju 
prijave 730 moramo b iti zelo 
pozorni, da pravilno izpolnimo 
tri vrstice, ki se nanašajo na 
zdravstvene storitve. V vrstico 
E1 moramo vpisati celotni zne
sek stroškov za zdravstvene sto
ritve, ki jih je imel davkoplače
valec zase ali za osebe, ki so mu 
v davčno breme. V to vrstico 
spadajo stroški za najrazličnej
še zdravstvene storitve: od spe
cialističnih pregledov do izvi
dov in analiz, stroškov za nakup 
protez, stroškov za homeopat
sko zdravljenje, prispevkov za 
javno zdravstvo, ki jih plačuje
mo krajevni zdravstveni enoti. 
Če se strošek za zdravstvene 
storitve nanaša na otroke, ima
mo več možnosti:
a) dokum ent je  naslovljen na 
enega izmed staršev. V tem pri
meru si bo odgovarjajoči zne
sek odbil samo naslovljenec
b) dokument je  naslovljen na 
otroka. Strošek si bo odbil tisti 
izmed staršev, ki je  dejansko 
nosil breme oz., če tega ne mo
rem o z gotovostjo  dokazati, 
bomo znesek razdelili na dva

enaka dela med oba roditelja.
V vrstico E2 vpišemo celot

ni znesek stroškov, ki ji je  da
vkoplačevalec imel za osebe, ki 
mu niso v davčno breme. V vr
stico E3 pa moramo vpisati ce
lotni znesek stroškov, ki jih  je 
davkoplačevalec imel za invali
dne družinske člane. Stroški se 
lahko nanašajo na nakup vseh 
p ripom očkov za dvigovanje, 
premikanje in spremljanje ne- 
p o k re tn ih  a li p o lp o k re tn ih  
oseb. V to vrstico spadajo tudi 
stroški za zmanjševanje arhitek
tonskih pregrad, vendar samo 
v višini 36% celotnega zneska.

Da si lahko strošek odbije
mo, moramo seveda imeti us
trezno dokumentacijo:
- fo tokop ijo  zdravniškega re
cepta in davčni odrezek, ki nam 
ga je izdala lekarna ob nakupu 
zdravila.
- za zdravila, ki si jih  lahko na
bavimo brez recepta, pa mora
mo podpisati izjavo, iz katere 
izhaja, da smo kupili zdravila 
zase ali za osebe, ki so nam v 
davčno breme. Seveda mora
mo vedno priložiti tudi davčni 
odrezek lekarne, v kateri smo 
zdravilo kupili
- račun, ki ga je izdal zdravnik
- potrd ilo o plačilu prispevka za 
zdravstvene storitve, ki ga je 
izdala krajevna zdravstvena 
enota ipd.

Če smo imeli v lanskem letu 
več kot 30.000.000 lir zdravni
ških stroškov, lahko znesek od
bijemo v največ 4 obrokih. V 
tem primeru moramo navesti 
celotni znesek in število obro
kov, na katere želimo ta znesek 
razdeliti.

Stroški za pasivne obresti, ki 
jih  davkoplačevalec plačuje na 
hipotekarno posojilo za nakup 
prve stanovanjske hiše.

Davkoplačevalec lahko od- 
biva stroške za pasivne obresti, 
ki jih je plačal banki v letu 2001. 
Tudi pasivne obresti so odbit
ne samo v višini 19% celotne
ga zneska. Tudi v tem primeru 
veljajo določeni pogoji:
- posojilo, ki ga je  davkolačeva- 
lec najel, mora imeti obliko hi
potekarnega posojila, to pome

ni, da mora b iti zajamčeno s 
hipoteko na nepremičnino.
- Davkoplačevalec lahko odbije 
največ 7.000.000 lir (3.615,20 
evrov) pasivnih obresti, če je 
bilo posojilo sklenjeno po letu 
1993 oz. 4.000.000 lir (2.065,83 
evrov), če je bilo posojilo skle
njeno prej.
- Stavba, ki smo jo  s posojilom 
kupili, mora biti namenjena za 
stalno bivališče naslovljenca 
posojila ali kakega njegovega 
družinskega člana. Dejanska 
vselitev v stavbo se mora ures
ničiti najkasneje v roku enega 
leta po podpisu pogodbe, če 
smo pogodbo sklenili po 1.1. 
2001 oz. v roku šestih mesecev 
po podpisu pogodbe, če smo 
pogodbo sklenili prej.
- Obresti lahko odbije vsak na
slovljenec posojila v premem 
sorazmerju z deležem plačila.

ŠOLSKE IN UNIVERZITETNE 
TAKSE

V vrstico E13 vpišemo šolske 
in univerzitetne takse, ki jih da
vkoplačevalec plačuje zase ali 
za osebe, ki so mu v davčno bre
me. V to vrstico spadajo samo 
takse za obiskovanje višje sre
dnje šole ali univerze, nikakor 
pa ne strošek, ki ga starši plaču
je jo za šolsko hrano. Če otrok 
obiskuje zasebno šolo, lahko 
starši odbijejo samo toliko, ko
likor znašajo takse v državnih 
šolah podobne usmeritve. Tudi 
t i stroški so od b itn i samo v 
višini 19%.

PREMIJE ZA ŽIVLJENJSKO 
ZAVAROVANJE

V tem letu lahko v davčni pri- 
j javi odbijemo samo tiste premi
je, ki smo jih sicer plačali v letu 
2001, vendar se nanašajo na 
pogodbe, sklenjene pred 31.12. 
2000. Za vse pogodbe, sklenje
ne kasneje, pa je odbitna samo 
premija za življenjsko zavarova
nje ali trajno invalidnost, ki pre
sega 5%. V obeh primerih pa 
znaša odbitek samo 19% plača
ne premije do maksimalnega 
zneska premije 2.500.000 lir.

STROŠKI ZA  
ŽIVINOZDRAVSTVENE  
STORITVE

Od lanskega leta lahko dav

SEMINAR O VSTOPU SLOVENIJE V EU
Z naglimi koraki se bliža datum, ko bo Re

publika Slovenija kot polnopravna članica vsto
pila v Evropsko unijo. V trenutku padca mejne 
črte bo prišlo do večjih pretresov v krajevni stvar
nosti.

Slovensko deželno gospodarsko združenje 
zato v sklopu pobud za podjetnike, šolnike, štu
dente in vse, ki se pok licno  ali nepoklicno 
ukvarjajo z gospodarstvom ter bi želeli poglobi
ti znanje in im eti jasnejšo vizijo o smernicah 
bodočega razvoja ekonomije, prireja poldnevni 
poslovni seminar z naslovom: Podjetniška kul
tura, ideje in usmerjenost ob naglo ukinjajoči se 
meji.

Na seminarju, ki bo v petek, 19. aprila, v kon
ferenčni dvorani Pokrajinske ustanove za promo
cijo turizma (APT) v Sesljanu pri Trstu, bodo.so
delovali univerzitetni profesor Jože Pirjevec, ki 
bo orisal zgodovinski okvir, v katerem so v pre
teklosti in bodo v bodočnosti potekali gospo
darski prem ik i na tuka jšn jem  prizorišču, in 
uveljavljena italijanska podjetnika Giorgio Pasto- 
rino in G iorgio Zambelli, ki bosta podala nekaj 
svojih pogledov glede nujnosti tehnološkega 
razvoja in planiranja za obstoj in rast srednjih in 
malih podjetij.

Nazadnje sta predvidena diskusija med ude
leženci in predavatelji ter družabno srečanje.

Zaradi omejenega števila mest vabimo vse 
interesente, da se čim prej prijavijo: za seminar
ski del in družabnost je  predviden prispevek. 
Za inform acije in prijave je na razpolago ope
ra tivn o  ta jn iš tvo  SDGZ (te le fon  0039 040 
6724823 28 ).

S SEJE PREDSEDSTVA SGZ GORICA
V ponedeljek 9.t.m . se je  zbralo predsed

stvo Slovenskega Gospodarskega Združenja iz 
Gorice.

Predsednik V ito Primožič je poročal o sreča
nju z generalno konzulko RS v Italiji, ki so ga imeli 
predstavniki SGZ pred nekaj tedni. Konzulka je 
poudarila pomen slovenskega zamejskega go
spodarstva in obljubila pomoč pri vseh pobudah, 
ki bi krepile sodelovanje z matično domovino.

Na srečanju je prišlo do ideje, da bi organizi
rali predstavitev slovenskega goriškega gospo
darstva v Ljubljani.

Sledilo je poročilo podpredsednika SGZ Iva
na Plesničarja o delu mešane komisije za sode
lovanje med SDGZ in SGZ. Znotraj te so sesta
vili okvirni dogovor, ki predvideva teritoria lno 
sindikalno avtonom ijo z ustanovitvijo deželne 
koordinacije. Cilj skupnega predstavništva je ko
ord in iran je  skupnega delovanja v odnosu z 
oblastm i in subjekti na državnem in deželnem 
nivoju.

Naslednja točka je obravnavala odnos med 
gospodarstvom in šolstvom. Kronično pomanj
kanje kadrov namreč sili, da se podjetniki čim 
bolj povežejo s slovenskim višjim šolstvom v Ita
liji kot s Slovenskim deželnim izobraževalnim 
zavodom.

Na pobudo nekaterih operaterjev je predvi
dena ustanovitev nove sekcije za proste poklice.

Predsedstvo SGZ Gorica je nato razpravljalo 
o problemu Jeremitišča, nazadnje pa še o mož
nosti pristopa Združenja k Centru za tehnično 
pomoč, ki ga je ustanovilo združenje goriških 
trgovcev Ascom.

koplačevalci odbijejo tudi 19% 
stroškov za živinozdravnika, ki 
so jih  imeli v letu 2001 za svoje 
domače ljubljence. Ta znesek, 
do največ 750.000 lir, vpišemo 
v vrstico E6. Odbiten pa je sa
mo znesek, ki presega 2 5 0 .0 0 0  
lir. Če smo imeli v letu 2001
1.000.000 lir stroškov za živi
nozdravnika, bomo v davčno 
p rijavo  730 zap isa li znesek
750.000, odbijem o samo 19% 
od 500.000 lir.

STROŠKI ZA POGREBNE 
STORITVE OB SMRTI BLIŽNJIH 
SORODNIKOV

V vrstic i E14 so označeni 
stroški, ki jih  je davkoplačeva
lec utrpel za pogrebe ožjih so
rodnikov: zakonca, otrok, vnu
kov, staršev, tasta in tašče, bra
tov in sester. Davkoplačevalec 
lahko odbije 19% dejanskega 
zneska do največ 3.000.000 lir 
za vsako sm rt v družini. Tudi če 
je strošek za pogrebne storitve 
utrpelo več oseb, znesek ne sme 
nikoli presegati 3.000.000 lir.

PRISPEVKI ZA POLITIČNE 
STRANKE, DOBRODELNE 
USTANOVE, ŠPORTNA 
ZDRUŽENJA IPD.

Zakon točno določa, katere 
prispevke in v kolikšni meri lah
ko v prijavi odbijemo. Tako lah
ko npr. odbijemo prispevke za 
politične stranke (od 100.000 lir 
do 200.000.000 lir), za dobro
delne ustanove (onlus) do naj
več 4.000.000 lir, za športna 
združenja do največ 2.000.000 
lir ipd.

PRISPEVKI ZA DODATNO  
POKOJNINO

Vse prispevke za dodatno 
pokojnino vključim o v vrstico 
El 8. Sem moramo vpisati bodi- 

: si prispevke, ki jih  plačujemo 
prostovoljno, bodisi prispevke, 
ki jih moramo plačevati po za
konu. Tu moramo zabeležiti po
membno novost. Do letošnjega 
leta smo lahko prostovoljne pri
spevke za pokojnino vedno od- 
bivali samo v višini 19% plačane
ga zneska do največ 2.500.000 
letno. Letos pa so postali ti pro
stovoljni prispevki v celoti odbi
tni. V to skupino spadajo tudi 
prispevki, ki jih marsikdo plaču
je za odkup študijskih let (riscat- 
to degli anni di laurea). V isto 
vrstico E18 moramo vpisati tudi 
obvezno zavarovanje proti nez
godam na delu za gospodinje, 
ki so ga prvič uvedli v lanskem 
letu. Ti prispevki so odbitni tudi, 
če jih  je davkoplačevalec plačal 
za kako osebo, ki mu je v davč
no breme.

STROŠKI ZA POPRAVILA 
OBSTOJEČIH ZGRADB

V davčni prijavi lahko od
bijemo tudi stroške, ki smo jih 
imeli za popravilo obstoječih 
stavb, in sicer 41% stroškov, ki 
smo jih  imeli v I. 1998 in v letu 
1999, ter 36% stroškov, ki smo 
jih imeli v letu 2000 in 2001 do 
največ 150.000.000 lir letno za 
vsako popravljeno stavbo in za 
vsakega lastnika. Ta znesek mo
ra davkoplačevalec odbiti v pe
tih ali desetih letnih obrokih.

M arsikateri davkoplačeva
lec iz tega ali onega razloga 
med letom ne shranjuje doka
zil, s katerimi bi lahko uveljavil 
razne davčne odbitke v nasle
dnji davčni prijavi. Če v letu 
2001 nismo shranili dokumen
tacije, si v tej davčni prijavi ne 
moremo ničesar odbiti, vseka
kor pa lahko začnemo že sedaj 
zbirati dokumente za naslednjo 
davčno prijavo, ki jo  bomo pred
stavili v letu 2003. Čeprav nam 
bo zbiranje dokumentov vzelo 
nekaj časa, bom o z naslednjo 
davčno prijavo ugotovili, da se 
je trud splačal.



O D B O J K A  V G O R IC I Š P O R T  IN  D E N A R

ODLIČNA ZMAGA  
OLYMPIE

SAYONARA, ROBERTO BAGGIO!

SORITECNA - OLYMPIA TI
SKARNA BUDIN 1:3

(O lympia: Geotti, Graunar, 
Pintar, B.Sfiligoj, J.Terpin, Dor- 
ni, Maraž (libero), S.Terpin, Ber- 
netič, Hlede, G.Šfiligoj, Špaca
pan.)

Proti Soritecni je 
O lym p ia  T iskarna 
Budin odigrala mor
da najboljšo tekm o 
v celotnem  prven
stvu in trenu tno za
seda na lestvici če
trto  mesto (ki pome
ni uvrstitev v play- 
o ff) s točko predno
sti pred Sočo, ki je 
zmagala proti ekipi 
Ferro A llum inio s te
snim izidom  3:2.

Tekma je že od 
prvih m inu t potekala v zna
menju velike napetosti, saj sta 
se obe moštvi zavedali velike
ga pomena srečanja. O lym pia 
pa je  že od začetka pokazala 
večjo zagrizenost, saj je  takoj 
povedla in obdržala prednost 
do konca seta. Goričani so ig
rali zbrano, toda na koncu seta 
je  sodnik kar petkrat piskal Pin
tarju nošeno žogo tako, da je  
re z u lta t na koncu  seta b il 
23:23. Naši pa so z res lepim 
G eottijevim  napadom in Pin
tarjevim blokom do ločili konč
ni rezultat niza. V nadaljevanju 
se stanje ni spremenilo. O lym- 
pia je vztrajno napadala in bra- 
? ''a' dom ačini pa so z blokom 
ln naPadi s krila obdržali ize
načen rezultat do konca. Tu so 
Goričani nekoliko popustili in

Re k o r d  b is er k e  c e s a r

prepustili set Soritecni pri te
snem rezultatu 26:24. O d tret
jega niza naprej je  na igrišču 
začela prevladovati O lym pia. 
Geotti in Graunar sta v napadu 
bila neustavljiva, Maraž in Bo

ris Sfiligoj pa sta v obram bi res 
odlično opravila svojo nalogo. 
Domačini so kmalu popustili in 
zmaga je zlahka šla v roke O- 
lympii. Zadnji set je  potekal e- 
nako kot tretji. P in tarje s točni
mi podajami urejeval igro tako, 
da je končni izid bil kar 25:16.

S to zmago je  O lym pia do
kazala, da ek ipa zna v o d 
ločiln ih trenutkih igrati res do
bro. Za naslednjo soboto se za
to obeta izredno ognjevit dvo
boj, saj je  na sporedu tekma 
med O lym pio  in San V itom , ki 
zaseda na lestvici prvo mesto 
in ve lja  za da leč n a jb o ljš o  
šestorko v prvenstvu. O lym pia 
vabi seveda čim večje število 
ljubite ljev odbojke, naj pride 
navijat in bodrit naše fante! 

 ps

ANDREJ CERNIC

130 m ilijard lir, kar čedna 
vsotica denarja. Za veliko veči
no "navadnih" zemljanov so to 
seveda le utopistične sanje, ne 
pa za vse. Če se navdušujete 
nad form ulo  ena in nekoliko 
pozorneje sledite dogajanjem 
okoli rdečega dirkalnika iz Ma- 
ranella, ste gotovo že zasledili, 
da je  nem ški p ilo t M ichae l 
Schumacher lani zaslužil ok
roglih 130 m ilija rd lir. "Prepro
sti" ljudje se ob tem zgražajo 
zaradi tako visokih zneskov, ki 
jih  pre jem ajo na jboljš i in naj
bolj uveljavljeni športniki. Cene 
"storitev" nogom etnih in dru
gih junakov, ki nas redno sprem
lja jo vsako nedeljo od ju tra  do 
pozne noči, so se v zadnjih le
tih  res neverje tno  dv ign ile . 
Razlogov za to je seveda več.

Najprej poglejm o, kdo so 
najbogatejši športn iki na sve
tu. Deseterico športnih M idov 
so leta 2001 poleg Ferrarijeve- 
ga pilota sestavljali še trije ame
riški košarkarji (M ichael Jor
dan, Shaquille O ' Neal, Kevin 
Garnett), štirje ameriški boksar
ji (M ike Tyson, Oscar De la Ho- 
ya, Lennox Levvis in George Fo- 
reman), Tiger VVoods, čudežni 
deček najelitnejšega športa - 
golfa, te r Dale Earnhardt, p i
lo t avtom obilskih d irk  Nascar, 
ki je  rojen v dom ovini M cD o
naldov in Coca Cole, kot veči
na vseh že prej omenjenih. Naj
bolj zanim iv pa je podatek, da 
si, z izjemo M ichaela Schuma
cherja, vsi najbogatejši šport
niki služijo kruh v senci Kipa 
svobode. Zakaj ameriški šport
niki prekašajo evropske kole
ge v številu ničel na bančnih

računih? Najprej moramo o- 
m eniti v logo ekonomskega 
trga, ki se v rti okoli velikih 
športn ih  tekm ovanj. Brez 
dvoma je  ameriška ekono
mija danes neprimerno mo
čnejša od evropske. Izpo
stavljena je zato večji medij
ski pozornosti: nujna posle
dica tega so izredno visoki 
prihodki. Pomislimo na p ri
mer na Super Bovvl, finalno 
tekm o ameriškega nogo
meta, ki vsako leto priklene 
na kavče pred televizorje 
150 m ilijonov Američanov 
in več m ilijonov gledalcev 
po ostalih celinah. Športna 
tekma se spremeni v svetov
no ku ltu rno -gospodarsk i 
dogodek, ki je  m ed ijsko 
odmevnejši celo od večine 
trenutnih političnih pripetljajev.

Drugi razlog, zaradi katere
ga se v športu v rtijo  tako viso
ke denarne vsote, gre iskati v 
logiki že om enjenih "prepro
stih" ljudi. Že v obdobju antič
nega Rima so se cesarji zave
dali, da potrebujejo ljudje "za 
preživetje" neobhodno dvoje: 
panem et circenses, torej hra
no in zabavo. M edtem  ko so 
takratno zabavo predstavljale 
igre v Koloseju, so njih mesto 
v sodobnem svetu prevzeli ve
lik i športn i dogodki. Ljudje po 
celem svetu jim  masovno sle
dijo. Pomislimo na nogom et
no svetovno prvenstvo. Razlog 
za velike investicije v športna 
tekmovanja je  torej na dlani.

Posebno v logo (ne samo 
športno) igra jo pri tem zvezd
niki. Vzem im o kot prim er Ro
nalda. Fenomen se je  na no
gometna igrišča vrnil šele prej
šnjo nedeljo, potem ko je več

Se ne 19-letna zamejska at
letinja Biserka Cesarje v sobo
to, 13. t.m., na vsedržavnem at
letskem m itingu v Brescii, ki je 
bil namenjen samo metalkam 
in metalcem, postavila nov za
mejski rekord v metu diska. S 
svojim metom je namreč dose- 
8la znamko 47 m etrov in 77 
centimetrov, kar je kar 33 cm 
več od starega zamejskega re
korda, ki ga je  leta 1984 posta
vila Irena Tavčar. Tavčarjeva, ki 
je bila v osemdesetih letih sku
paj z deseterobojcem Goraz
dom Pučnikom najboljša za
mejska atletinja, je v tistem letu 
postavila deželni in zamejski 
rekord v metu diska z znamko 
47 m in 44 cm. V naslednjih le
tih so deželni rekord popravile 
nekatere druge atletinje, zamej
ski rekord pa je ostal do sobote 
nedotaknjen, ko gaje izboljšala 
Biserka Cesar že v prvem posku
su. Tudi ostali meti Cesarjeve so 
bili na visoki ravni, to pa ji je tudi 
omogočilo, da je na sobotnem 
mitingu dosegla tretje mesto. Si
cer je cilj nove zamejske rekor- 

erke ta, da se udeleži mladin- 
e8a svetovnega prvenstva.

AKTUALNO

V E L IK  D O G O D E K  V T O L M IN U

O D LIČ N O  PETJE M LADIH  
DEKLET

JOŽE ŠTU CIN

V soboto, 13. aprila, je 
bil Šolski center v Tolmi
nu zaseden do zadnjega 
kotička. Številni ljubitelji 
petja so namreč prišli na 
promocijski koncert dekli
škega pevskega zb o ra  
Znamenje iz Volč, ki ga že 
šesto leto vodi Klavdija 
Rot. Pevke so na izviren 
način predstavile svojo pr
vo zgoščenko, ki je ob po
moči številnih sponzorjev 
izšla prav te dni.

M ladost, nekakšen skup
ni im enovalec zbora, je  seve
da osnova za uspešno de lo 
vanje. Pevke po je jo  iz iskre
ne že lje  po iz ražan ju , tako 
rekoč iz srca, iz duše. O b  vsa
kem nastopu uživam o prav v 
svežini, iskrenosti in zvočn i 
na tančnosti n jihovega izva
jan ja . Seveda pa bi b ile  zgo lj 
m ladost, nadarjenost in ve
selje do  p e tja  p re m a lo , če 
vseh teh lastnosti ne bi v pre
p r ič ljiv o  ce lo to  zd ru ževa lo  
p re tan jeno  in m uz ika lno  vo 
den je  z b o ro v o d k in je  K lav
d ije  Rot. N jen izostreni obču

tek za zbo rovsko  de lo  im a 
nekaj znač ilnosti, zaradi ka
terih  zbo r kva lita tivno  prese
ga podobne skupine. Na pr
vem m estu je  tu  de lo  s pevci 
na vajah. Le redkim  d ir ig e n 
tom  tako dob ro  uspeva p re
nos las tne  v iz ije  o g lasbe
nem delu na izvajalca. D ru 
ga posebnost vo lčanskega 
zbora je  boga t repertoar, ki 
skora jda nim a mej, vsaj ne 
s tilis tičn ih , časovnih ali s lo
govnih. M e rilo  je  zgo lj pev
sko navdušenje nad izb rano 
skladbo, kar z d ru g im i bese
d a m i p o m e n i, da je  iz b o r  
skladb pester, b a rv it in raz
noroden, a izveden sprošče
no in navdušeno. Pojejo prak
tičn o  vse vrste zborovskih  u- 
m etnin od preprostih priredb 
lju d s k ih  pesm i iz o b d o b ja  
č ita lništva, prek avtorskih del 
dom ačih in tu jih  skladateljev 
do  ra z lič n ih  p r ire d b . C e lo  
iz ra z n o  in  in te rp re ta tiv n o  
za h te vn e  č rnske  d u h o v n e  
pesmi, ki m arsikaterega pev
ca postav ijo  na laž, saj brez 
popo lne  iskrenosti in srčne 
p redanosti tem u z em o c ija 
m i p režetem u pe tju  ni m o
goče "u je ti" pravega vzdušja, 
pri Volčankah zazven ijo  p o l
nokrvno  in p re p rič ljivo . Pri
je tn o s t nastopa pogosto  po-

kot dve leti prisilno "počival" 
zaradi hudih poškodb (brazil
ski as si je  dvakrat pretrgal ko
lenske vezi). Kljub temu je od 
kluba redno prejemal visoko 
plačo. Se je predsedniku M o- 
ra ttiju  to  splačalo? Seveda se 
je, saj bi drugače Ronalda že 
zda vna j "p ro d a l" . B raz ilec  
namreč ni samo nogom etni, 
am pak tu d i tržn i fenom en. 
Posebej v Braziliji (in v večjem 
delu Južne Amerike) je  Ronal- 
do pravi statusni simbol, ena 
izm ed n a jp o p u la rn e jš ih  in 
najbolj "oglaševanih" osebno
sti. To se (ne)posredno izrazi
to pozna tud i v Interjevi bla
gajn i. Po zaslugi Brazilca se 
južnoameriške televizijske hi
še masovno odločajo za odku
povan je  p rav ic  prenašan ja  
tekem milanskega kluba (kar 
ni ravno najbolj poceni). V vsa
ki stojn ici in v vsaki trgovin i se 
prodajajo Interjevi dresi z Ro

naldovim imenom. Tudi iz tega 
milanski klub trž i zajeten de
lež. K tem u bi b ilo treba doda

ti še televizijske spote, rek
lam ne oglase in vse, kar 
upodablja brazilskega asa v 
dresu milanskega društva.

Tak način oglaševanja je 
zelo učinkovit tudi za "rev
nejša" društva. Nogom etni 
klub Brescia si je tako, z na
kupom Roberta Baggia, za
gotovil veliko nenadejanih 
prihodkov v društvene bla
gajne. "Božanski repek" je 
namreč najpopularnejši in 
najbolj priljubljen nogome
taš na Daljnem vzhodu, po
sebej na Japonskem. Eko
nomski trg  Dežele vzhajajo
čega sonca je  neizmeren, 
čeprav nogom etno še ne 
povsem izkoriščen. N ogo
metni klub Brescia, ki je iz
ven italijanskih meja nez

nan, si je z nakupom Baggia za
gotovil popularnost v državah 
Daljnjega vzhoda. Pomislimo 
samo na to, da ima italijanski 
zvezdnik klube navijačev tudi 
na Kitajskem, v Belorusiji in 
celo v V ietnamu.

"Revna" Brescia je tako zače
la osvajati vzhodni nogometni 
trg, japonski navijači pa v pri
čakovanju na letošnje svetovno 
prvenstvo nestrpno kličejo: "Sa- 
yonara (nasvidenje) Baggio!". 
Japonci in Južni Korejci, gosti
telji letošnjega SP-ja, si zagoto
vo želijo, da bi v italijanski iz
brani vrsti nastopil Božanski re
pek. Baggio pa se je pred do
brim  mesecem hu je poško
doval in do SP skoraj zagotovo 
ne bo nared: ita lijanska no
gometna zveza je tako izgubi
la precejšnjo vsoto že zagotov
ljenih reklamnih iztržkov, veza
nih na nogometaša Brescie.

N A R O D N O Z A B A V N A  G LASBA

pestrijo  še z d o d a tn im i ele
m enti, kot so p reprosta  in 
strum enta lna sprem ljava, r it
m ičn o  p u lz ira n je  s p loska 
n jem , g iban jem , scenogra
fijo  ipd. Nekako v m aniri tren
da, ka te rega  n a jo d lič n e jš i 
p ro m o to r pri nas je  Karm ina 
Silec.

Vsako de lo  seveda hoče 
posta ti tu d i "v idno " in "kon
k re tiz irano ". Volčanke so se 
ob pe ti o b le tn ic i de lovanja 
od lo č ile  za izda jo  ju b ile jne  
zgoščenke, kar so v m inulem  
le tu tud i uresničile . Na om e
n jenem  ko n c e rtu , ki ga je 
d u ho v ito  in p rije tn o  povezo
vala M a te ja  B iz jak z Radia 
O gn jišče , so pevke zapele 
m n o g e  s k la d b e , k i so se 
poslušalcem  p rilju b ile  že na 
p re jšn jih  nas top ih . U v o d o 
ma so se p ok lon ili M ariju  Ko
go ju  in nežno izvedle n jego
vo M ladinsko, redni del p ro 
gram a pa so zaokrožile  v A f
rik i, z izvedbo zulu jske lju d 
ske Siahamba. Vmes pa seve
da n iso m a n jka li A ld o  Ku
mar, s p riredbo to lm inske lju 
dske Ti lepa, js t  lep, Radovan 
G obec, Thomas M oreley, Fe- 
lix M ende lssohn, G ioach ino  
Rossini, M ary  Lynn L ightfoo t, 
M arc  Shaiman, M a tija  Tomc, 
G u s ta v  G on za , A lo jz  Sre
bo tn ja k  te r venček narodn ih  
z raz ličn ih  koncev dom ovine  
in sveta.

"NA POL" STEVERjANKA 
VELIKA ZMAGOVALKA  

8. FESTIVALA SLOVENSKE 
POLKE IN VALČKA
ERIK D O L H A R

Gre za poskočno Polonco 
Podovac, nečakinjo^ospe Pin
tar iz Valerišča pri Steverjanu, 
ki se je verjetno spominjate še 
od lanskega števerjanskega fe
stivala, ko je s svojim ansamb
lom - Vitezi Celjskimi odnesla 
najprestižnejšo nagrado.

No, to je Polonci in ostalim 
"V itezom " uspelo tudi na 8. fe
stivalu Slovenske polke in val
čka, ki je bil pred kratkim v stu
diu slovenske televizije v Lju
bljani. Vitezi Celjski so osvojili 
glavne nagrade - dve občinstva 
in pet strokovne komisije - za 
najboljšo polko Le skupaj isto 
misliva. V finalu se je predstavi
lo dvanajst ansamblom, ki so 
zaigrali po šest polk in valčkov. 
Tokrat so bile močnejše polke, 
kjer je bila konkurenca narav
nost strašna in zato zmaga V i
tezov Celjskih še toliko bolj dra
gocena. M e lod ijo  je  napisal 
Bojan Zeme, besedilo pa Suza
na Potrč-Pointinger. Prvič v 
osmih letih se je zgodilo, da je 
največ glasov občinstva z gla
sovanjem preko telefonov do
bila polka, doslej je  to uspelo 
namreč samo valčkom. Vitezi 
Celjski so dobili kar 2.621 tele-
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fonskih glasov, drugouvrščeni 
ansam bel Vrisk za na jbo ljš i 
valček pa 2.550.

V iki Ašič ml. - "duša" an
sambla Vitezi Celjski - je ob us
pehu izjavil: "Veseli smo že bili, 
ko smo bili izbrani med fina li
ste. To, kar smo dosegli, je kra
sno! Še zdaj prav ne razumemo, 
kaj se je zgodilo. M i bomo ne 
glede na uspeh neobremenje
no delali naprej. To je samo še 
en uspešno popisan list v naši 
kratki zgodovini delovanja".

Bojan Zame pa je dejal: "Le
tos so Vitezi Celjski zaigrali mo
jo  drugo zmagovito polko. Ka
ko naprej? Za letošnji Števerjan 
trenu tno pišem polko za an
sambel Izvir z Dobrne".

In kaj je povedal o letošnji 
zmagovalki! "Hotel sem napi
sati nekaj hudomušnega, sve
žega in prijetnega! Naša pevca 
Polona in Andrej Zeme sta delo 
dobro opravila, prav tako tudi 
mi ostali."

Ansambel Vitezi Celjski je te 
dni opravil še dva velika nasto
pa: 7. aprila na Frankolovem in 
13. aprila na O točcu pri Slaku. 
Z naglim i koraki pa se že bliža 
tudi Števerjan. Vojna je napo
vedana!
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D R . B R A N K O  M A R U Š IČ  IN  G . V IN K O  PALJK V G O R IC I O  S O L K A N U

S PESMIJO  
IN KULTURO

Predvsem pa je  b ilo  lepo 
v id e t i s lo v e n s k e  d ru ž in e ,  
na jm la jše s s ta rim i oče ti in 
m ateram i, lju d i raz ličn ih  po
klicev in starosti, ki sm o sku
pa j p r is lu h n ili s lovensk i in 
ita lijansk i besedi v Ljudskem 
vrtu . Čeprav nas je  b ilo  d o 
sti, pa m oram o zap isa ti, da 
je  b ilo  na p rire d itv i p rem a lo  
šo ln ikov in od lo čn o  prem a
lo lju d i iz G oriške, česar no
čem o p rip iso va ti s icer g rde
mu ju tran jem u vrem enu. Kot 
sm o p o ro č e v a lc i d o lž n i to  
zap isa ti, ker še vedno verja
m em o v so lida rnos t m ed na
m i, še posebej takra t, ko gre 
za bistvene, tem e ljne  stvari, 
kot je  boj za dostojanstvo slo- 
venske besede in prisotnosti 

f r \  v Trstu.
Več kot tisoč se nas je  ob

'  č e t r t e k '  Ur' z ^ ra ^° v L judskem
i 8 .  a p r i l a  parku, da bi p ris luhn ili pred- 

2002 sednikom a krovnih organiza
cij Slovencev v Ita liji, Sloven
ske k u ltu rn o -g o s p o d a rs k e  
zveze (SKGZ) in Sveta sloven
skih o rg an izac ij (SSO), Ru
d iju  Pavšiču in Sergiju Pahor
ju , ter ig ra lk i L id iji Kozlovič, 
ki je  v slovenskem in ita lija n 
skem jeziku preprič ljivo  in ter
p re tira la  nekaj Kosovelovih 
pesmi.

Predsednik SSO Pahor je  
v svo jem  g o vo ru  v s loven
skem  in  m estom a tu d i ita 
lijanskem  jez iku  ostro  obso
dil poškodovanje Kosovelove
ga kipa, ki po n jegovih bese
dah kaže, kakšen odnos je  za
vladal do slovenske priso tno
sti in naše m anjšine v Trstu, v 
katerem  se zavestno išče in 
"d v igu je  meja d rugačnosti", 
saj nas skuša jo  "p a h n it i v 
ge to, ki je  izraz prastarega 
strahu pred neznanim  in volje 
po zavračan ju naše z g o d o 
vinske prisotnosti v mestu. To 
je  čas novega prevladovanja 
anahronističnega zap iran ja - 
v času g loba lizacije  - in e tn ič 
nega sovraštva." Sergij Pahor 
je  tud i povedal, da si sedanja 
tržaška občinska uprava ne 
prizadeva, da bi izvajala za
konsko zaščto za slovensko 
m anjšino, in opozoril, da Slo
venci v Trstu čaka jo že le to 
dn i na p o p ra v ilo  slovenske 
osnovne šole pri Sveti Ani, ki 
so jo  neznanci u n ič ili pred 
letom .

P re d s e d n ik  SKGZ Rudi 
Pavšič je  prav tako v sloven
skem in večinom a v ita lija n 
skem jez iku  obsod il vandal
sko oskrun itev Kosovelovega 
kipa in dejal, da je  prav tako 
obsodbe vredna izjava obč in 
skega odbo rn ika  za ku ltu ro  
Roberta M enie, ki je  dejal, da 
bi m ora li Kosovelov k ip  po 
staviti v slovenski D ijaški dom  
v Trstu in ga tako prenesti iz 
Ljudskega vrta , k je r sto ji ob 
boku k ipom a Ita la  Sveva in 
Jam esa Joyce ja . Pavšič je  
o s tro  reag ira l na M en ije vo  
po jm ovan je  dom a in do m o
v in e  v T rs tu , sa j v ta ke m  
dom u, kakršnega si zam išlja 
tržaški o d bo rn ik  za ku ltu ro  in 
poslanec N arodnega zavez
ništva, ni p rostora za nas Slo
vence. Rudi Pavšič se je  tud i 
zavzel za p lodno  sožitje  in te
sno sodelovanje in tak  Trst, 
kakršnega si je  zam išlja l pe
snik Srečko Kosovel: o d p rt in 
dom  vseh, ki tu ž iv im o.

Pred m an ife s ta c ijo  se je 
k ipu Srečka Kosovela po k lo 

S 1. STRANI

F O T O  BU M BACA

nil tržaški župan Roberto D i- 
piazza z de legacijo , v kateri 
je  b il tud i tržaški pre fekt V in- 
cenzo G rim ald i, m edtem  ko 
sta predsedn ik Furlanije-Ju- 
lijske krajine Renzo Tondo in 
nam estn ik d ire k to rja  Urada 
za Slovence po svetu sloven
skega zunanjega m in istrstva 
dr. Iz to k  S im o n iti p riš la  na 
m an ifestac ijo  skupaj z gene
ra lno  kon zu lko  S loven ije  v 
Trstu Jadranko Šturm Kocjan, 
prisotn ih  pa je  b ilo  tud i veliko 
deželnih po litikov in uglednih 
gostov iz Slovenije.

Predvsem je  b ila ku ltu rna 
prired itev  v Ljudskem vrtu  v 
Trstu okrog  spom enika Sre
čku Kosovelu, ki pooseb lja  
našo p riso tnost v mestu, od 
raz slovenskih in ita lijanskih  
ku ltu rn ih  ljud i, ki so se na p r i
red itv i, ki se je  zaključila  s slo
vensko h im no Zdrav ljico , za
vzeli za strpnost in sožitje  v 
Trstu, ki ne sme in ne m ore 
izključevati naše prisotnosti v 
mestu.

ZAKAJ STAVKA?
V tej zvezi se čudi, da je  bil 

prav 18. člen delavskega statu
ta uvod v pogajanja o reform i 
trga delovne sile. Ta člen pa 
je za sindikate ena tem eljn ih 
pridob itev njihovega boja za 
delavske pravice. Drži pa tudi, 
da je  velika večina delodaja l
cev prepričana, da se v ozra
čju socialnih napetosti ne m o
rejo reševati n iti manjši spori.

V Ita liji ni bilo splošne stav
ke že 20 let. Dne 25. ju n ija  
1982 so jo  sindikalne organi
zacije CGIL, CISL in UIL pro
glasile, ker je  Zveza industrij- 
cev odpovedala sporazum  o 
prem ični lestvici. Predsednik 
vlade je tedaj bil senator Gio- 
vanni Spadolini, medtem ko je 
Zvezo industrijcev vodil V itto- 
rio M erloni.

M ed torkovo splošno stav
ko so bila po vseh italijanskih 
mestih zborovanja z nastopi 
sindikalnih voditeljev. Sergio 
Cofferati (CGIL) je govoril v Fi
rencah, Savino Pezzotta (CISL) 
v M ilanu, Luigi Angeletti (UIL) 
v Bologni. Množična udeležba 
na zborovanjih in uspeh stavke 
bosta po m nenju sindikalnih 
vodite ljev poglob ila  spore in 
protislovja v sami Berlusconi
jevi vladi. CGIL pa je že sporo
čila, da bo konec tega meseca 
priredila gospodarski simpozij, 
na katerem bodo predm et po
globljene razprave vsi aspetki 
gospodarske politike sedanje 
osredn je vlade predsednika 
Berlusconija.

Za gospodarsko p o lit ik o  
velike večine razvitih evropskih 
zahodnih držav je bila ves po
vojni čas odločilnega pomena 
m etoda dogovarjanja. Vlade 
so tem e ljne  sm ern ice svoje 
gospodarske politike dajale v 
pretres predstavn ikom  vseh 
socialnih strani, predvsem de
lavcev in delodajalcev na red
nih in izrednih srečanjih. Tu so 
se razni pog led i in pred log i 
usklajevali. S tako m etodo se 
Berlusconi in njegovi po litičn i 
prijatelji očitno ne strinjajo, pri 
čemer se sklicujejo na britan
sko železno damo M argareth 
Thatcher in tu d i na Španca 
Aznarja. To je tud i eden glav
nih vzrokov, da so sindikati na 
takšne nam ere o d g o vo rili s 
splošno stavko, torej z bojn im  
sredstvom proti vladi.

JAKO STARA VAS... ga je  svetilka-oljenka iz žga
ne g line  s starokrščanskim i 
sim boli, ki so jo  našli na vrtu 
v b liž in i župnijske cerkve in ki 
sega v čas od 4. do  7. stoletja. 
V pisnem  prispevku g. Paljka 
sledi seznam solkanskih žup
nikov in kaplanov od konca
1 2 . stol. do današnjih dni; za
n im iv i so tud i poda tk i o sol
kanski župn iji, ki je  vključeva
la tu d i G orico  (ta  je  dobila  
svojega župnika leta 1 4 6 0 ), v 
na jstare jš ih  seznam ih da ja
tev. Poglavje o duhovnih po
k lic ih  iz so lkanske žu p n ije  
priča o iz jem ni duhovn i ž ivo
sti kra ja; po d a tk i o d u ho v
nikih, redovn ik ih  in redovn i
cah segajo tja  do leta 1600. 
Svojstven pokazate lj verske
ga ž iv ljen ja  so tud i procesije, 
izredno zan im iv odraz časa. 
Pisec je  ugotovil, da je  zavzet 
solkanski vern ik v preteklosti 
v enem letu lahko sodeloval 
kar pri osem in tridese tih  p ro
cesijah. Verniki so se v vseh 
dobah tud i združevali v bra
tovščine in d ruga  cerkvena 
združenja. Krščanstvo je  kot 
sestavni in ž iv ljen jski del slo

venskega n a ro 
da učilo ljud i ne 
le m o liti, ampak 
tud i brati, pisati, 
obde lova ti zem 
ljo idr. Cerkev je  
sk rb e la  za š o l
s tvo , zd ra vs tvo  
in tud i gospodar
sko stanje župlja- 
nov.

S o l k a n s k a
župn ija  je  v pre
teklosti obsegala 
široko področje, 
ki pa se je  s spre
m in jan jem  njene 
meje s časom o- 
žalo, tako da so 
se iz začetne žup

nije razvili dvajset župn ij in 
dve m esti. Solkanski vern iki 
so v prejšnjem  sto le tju  zara
d i fašizm a in kom unizm a do 
živeli nem alo ponižanj in dra
go plačali svojo zvestobo Kri
stusu in evangeljskim vredno
tam ; zapis g. Paljka d o p o l
n ju je jo  dragocena pričevanja 
tud i iz te dobe.

S o lkan sk i ž u p n ik  je  na 
koncu svojega posega p re j
šnji pe tek z zad ovo ljs tvom  
povedal, da že več kot 600 let 
osta ja  n a jb o lj im e n itn a  žu- 
pljanka Svetogorska Kraljica, 
saj spada Skalnica pod sol
kansko župn ijo . Ta vseskozi 
sp re m lja  Š o lkance s svo jo  
m aterinsko navzočnostjo  in 
"da je  kraju poseben čar".

Večer se je  nada ljeva l z 
razpravo, pri kateri so p riso t
ni m ed obč ins tvom  sode lo
vali z vprašan ji in opazkam i. 
O d  dveh p re d a v a te lje v  in 
p ro f. Serg ia Tavana, č lana 
Inš titu ta  in dopisnega člana 
Slovenske akadem ije  znano
sti in um etnosti, smo izvedeli 
še m a rs ik a j z a n im iv e g a  o 
izvoru krajevnega im ena, o 
dem ografskem  n ihan ju  sko
zi čas, o spre tn ih  m iza rjih  in 
ob rtn ik ih , ki so se zb ira li v za
d rugah, o ug ledn ih  Solkan
cih, ki so ponesli sloves ro j
stnega kraja v svet.

In vsaj za en večer je  bil 
Solkan - v zavesti navzočih - 
spet združen z G orico , s kate
ro je  de lil skupno m ilo  in ne
m ilo  usodo skoraj tisoč let. 
Vse na jbo ljše , G o rica ! Vse 
najboljše, Solkan!

DANIJEL DEVETAK

Goriški Inštitut za versko 
in družbeno zgodovino ima 
na Goriškem ter v širšem ita
lijanskem in slovenskem pro
storu velike zasluge ne le za 
to, da se zgodovina Gorice 
nenehno poglablja in bolje 
spoznava, ampak tudi za to, 
da se na zanesljivih temeljih 
kulturne odprtosti in medse
bojnega spoštovanja gradijo 
mostovi prijateljstva med Ita
lijani in Slovenci.

Član Inštitu ta , pub lic is t in 
nekdanji uredn ik škofijskega 
tednika Voce Isontina g. Ren
zo Boscarol je  pre jšn ji petek,
12. t.m., uvedel v ora to riju  Pa
stor Angelicus v u lic i Rabat- 
ta v G oric i dob ro  obiskan ve
čer, posvečen tisočle tn ic i Sol
kana. Poudaril je  prav to, da 
pri m edsebojnem  spoznava
nju nihče ne izgubi nič; ob ra t
no: odkriva  skupne korenine, 
našo p re tek los t, sam sebe. 
G osta večera sta 
b ila  zgo d o v in a r 
dr. Branko M aru
šič ter solkanski 
žup n ik  in dekan 
msgr. Vinko Paljk, 
izo b ra ženca , ki 
d o b ro  p o z n a ta  
z g o d o v in o  S o l
kana in sta  de 
ja v n a  v n je g o 
vem  s e d a n je m  
kulturnem  in dru
žbe ne m  ž iv l je 
nju.

V zadnjem  le
tu se je  verje tno 
prem alo  govo ri
lo o skupni tisoč
le tn ic i G orice in 
Solkana, ki sta v znani lis tin i 
O to n a  III. om enjena druga 
ob drugem . In vendar je  bila 
zg o d o v in a  dveh sose dn jih  
krajev skozi stoletja tesno po
vezana. To področje  so soo
blikovali isti dogodki in isti lju 
dje, Slovenci, Ita lijan i in Fur
lani. G oriška je  nekoč ko t av
strijska dežela segala od A lp 
do m orja; komaj po drug i sve
tovn i vo jn i je  b ilo  ob m oč je  
razdeljeno med dve državi. In 
meja se je, žal, m očno zara
sla v zavest - in podzavest - 
p rem nog ih . K ljub vsem u se 
m oram o zavedati, da sm o v 
tem  letu praznovali ne le ča
s titljiv i ju b ile j G orice, čeprav 
je  goriški občinski upravi šlo 
le za to, am pak tisoč le tn ico  
zahodne slovenske na rodno
stne meje, tisoč le tn ico  stikov 
m ed s lovanskim  in ro m a n 
skim svetom.

Na ku ltu rnem  srečanju je 
najprej spregovoril dr. Branko 
Marušič, ki je  v glavnem pred
stavil boga t, več kot pe ts to  
strani debel zbo rn ik  Jako sta
ra vas na Goriškem je  Solkan, 
ki je  izšel lani jeseni ob  1 0 0 0 - 
le tn ic i p rve  pisne om em be 
kraja. G re za za je tno in izred
no zan im ivo publikac ijo , ki jo  
je  izdala Krajevna skupnost 
Solkan, uredil pa jo  je prav dr. 
Marušič. Z born ik  je živa priča 
preteklega in sedanjega živ
ljenja v Solkanu, saj je  posve
čen njegovi pre tek losti, sol
kanskim  m izarjem , n a rod o 
pisju, jezikoslovju, um etnosti, 
slavnim  Solkancem, oko lju  in 
prostoru, spom inom  in priče
van jem . S 46 te h tn im i p r i

spevki je  sodelovalo kar 40 
avtorjev. Knjiga, je  poudaril 
uredn ik, op isu je številne po
glede na vas, ki šteje danes 
o k ro g  tr i tisoč  prebiva lcev. 
Ker pa v njej ni in ne m ore b iti 
vse povedano, želi b iti obe

nem  spodbuda, da bi se z 
z n a n s tv e n im i raz iskava m i 
m a rs ik a te ri v id ik  k ra jevn e  
pre teklosti še naknadno p ro
uč il in p o g lo b il. In de la ne 
manjka.

Solkan, ki je  znan tud i po 
na jvečjem  kam n item  želez
niškem mostu na svetu, se pr
vič om enja v že om enjeni li
stini kot "grad (castellum), ki 
se mu pravi 
So lkan"; tu 
je  b il sedež 
vo jaške , u- 
pravne in tu
di cerkvene 
oblasti. G o
rica pa je b i
la tedaj "v il- 
la ", t.j. vas, 
ki je  postala 
m esto  šele 
v 14. sto le t
ju . Iz tega je  
razvidno, da 
je  v začetku
11 . s to le tja  
p rv e n s tv o  
p r ip a d a lo  
S o lkanu , u tr je n e m u  k ra ju , 
ob lastnem u središču ozem 
lja. Zato  je  "S iliganum " v li
stin i tud i om enjen pred "G o- 
r iz o " . G o rica  je  le sčasom  
postala središče pokrajine, in 
to  zaradi prisotnosti visoko- 
p lem iškega grofovskega ro 
du, ki je  im e l rez idenco na 
grajskem  griču. Kot om enja 
p re dse dn ik  Sveta Kra jevne 
skupnosti Solkan Tomaž Vu
ga v p re dg ovoru  zbo rn ika , 
ž iv i Solkan že tisoč let; s prvo 
svetovno vo jno je doživel ka
tastro fo , na to si je  nekoliko

o p o m o g e l, "v e n d a r svo jih  
škrbin n ikoli več ne uspe za
p o ln iti" ; ob sebi je  začel " ro 
jevati novo mesto - Novo G o
rico, toda z njeno rastjo p ro
pada..., ne m ore pa si povrn i
ti nekdanjega u trip a ." Zave

rovan v " trd n o s t in pokonč
nost Solkancev" je  Vuga pre
pričan, da bi m orala tisoč le t
nica in začetek novega tisoč
le tja "napovedati tud i zače
tek novega preporoda kraja, 
odpravo ovir, ki zavira jo nje
gov razvoj".

V zborn iku  je  posebno po
g lav je  posvečeno cerkven i 
zgodov in i Solkana. O  tem  je 

prejšnji pe
tek sprego
voril g. V in 
ko Paljk, ki 
je  tam  žup
nik od leta 
1986. Pove
dal je , d a je  
z g o d o v in o  
k r a je v n e  
Cerkve pro- 
u č il s p o 
močjo knjig, 
rev ij, a rh i
vov in p r i
čevanj. Ta
ko je nastal 
m o z a i k ,  
" p r i  k a te 

rem so veliko nared ili zgodo
v in a r ji,  kakšno  d ro b t in ic o  
sem prispeval tud i ja z ." G ost 
je povedal, da o začetkih kr
ščanstva v Solkanu lahko le 
ugibam o. Arheološke najdbe 
pa n e iz p o d b itn o  p r ič a jo  o 
tem, da so tu živeli kristjan i 
že vsaj pred 1500 leti. O bs ta 
ja zan im iv starokrščanski sar
ko fag  z g ršk im  na g ro b n im  
napisom . V 7. sto le tju  so na 
tem  p o d ro č ju  ž iv e li p o k r i
s tjan je n i Langobard i, o če
m er govori ohran jen železen 
pasni okov. Nekaj edinstvene


